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f Ji Q. Q E. ! 12 ·1 li. 9. §. 

~ 

. .' ,G~L ~9LDS: The Commission is 
.. • • J & •• • 

The· Pros ectition will_prqce.eC:I• . · :· 

M/JOR _KERR: . .Si:t>; ~11 the membots 

·are present~ the·· Accused and Deterise Counsel are present, · 

·· .and the Prosecution will proceed. · 

NlRCISO LAP~ 
. 1 . . . 

the witness on ·the , .tand at _:+;he time o~ adj o~nment, having 

·. ··been preyiously duly sworn, was further examined and test1,'!': 

fied as follows~ 

CROOS EX/.MIN/,TION 

Q (By Colonel Clarke) Mr; :tapus, you stated th8t you 

received no promises for any testimony which you might 

give in this .c~se; 1s th~t correct? 

A I beg your pardon? 

Q You steted ~he. t you received no promises from any-

one for any testimony whic~ you might give in this case? 

/1 No promises at all, sir. 

Q What? 

A No promises El.t all, sir. 

'._1 

I 
Q Did you at any time contact any person with the 

request. that they give you· some il!1lllun1 ty if you . would 
j 

testify?'l. 1~ No, . sir. 

Q ~ Did you contact any person in the CIC? . 
,· 

.. • I • 

A No, sir: I sent a ~etter to ~he Chairman of the 

Honorable Commission to offer' my · test1mony on this case 
-~ . ; . . . . 

because I believe I hold ~focrets. relating · to this, question..... -
Q So you d~d make .a reques.t to .some person to be 

I . 
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permitted -to testUy?. . . 

A . r~g :,our pardoi]., s r? · 
' . ' . . 

q . So :,ou did make a .request to some person to be per-.. . .... . 

ndtted 1;o ~ t _estity 1n this cue'? ·. , 

A I · sent-· a letter to the Chairman ot the Commissi~n,. 

11,.r. · -,., 

Q · · ottering your services? 

A Offering my services to testify vo~untarily. 

Q In .return tor wba~ 

A Por nothing, sir. 

Q· You_atated that you have known or did know General 

Ricarte tor JD811Y years.. Wh~n did you first meet the 

General? 

A When I was very young yet. 

Q When? 

A ·That was in ~901. 

Q How old were you? 

A I am about 60 years now, sir. 

Q How old were you then? , 
I 

A ·1 will be 60 years 1n March. 

Q How old were you in 1901? . 
A I was ·about 14 years. 

Q Where did you meet the General then? 
!./' . . . 

·A He was the Comm~er-in-9h1,-~ ot our Division, s'i~. . .. .. 
Q. Ot what? · 

·A H~ was the Commander-~~hief of the .Division that 
I • ,

• • - • So 

·t · be~ong~d to as a revolutiona:ry soldier; . ... . 

Q -Wer~ :you ~ ma~er ·Of .that- 'Division?, . 
. . -. . .. . . . . 

A Jest. .iir. 

./ • ,. . 

, . .• . .... . '. 
. ) '\ .
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Q ~ what was -y~ rf.Dk? 

A I was only prlvate. 

Q You met the . Geni,ral when yc,u were a private?. . 
< 

A I did not meet ~, but he was the Commander-in-chiet 

.-ot OU1". Divis;lon. 

Q Were. you per~onally acquainted with him then? . . . . 

A I beg your pardon'Z ' 

· O Were you personally acquainted with him then?
" 

A We were not allowed to meet personally the Commander-

in-Chief, as you· know the· m111tary discipline would not, 

allow that. 

Q So that you did not know him intimately in 1901? 

A I beg your pardon, sir? 

Q So that you did not know him intimately in 1901? 

A I have seen him very often as a soldier in this 

Division. 

Q When did you first meet him to speak to him? 

A I beg your pardon? 

Q When did you first meet him to speak to him? 
\ 

A I met him first personally -- I made a con~ct 

with him in 1922, sir. 

Q Where was that? 

A In Japan. 

Q :>M- what was the contact that you made? Why did 

you make the contact? . -

A I mad~ a travel, ·_t~ first ·travel I made when . I went 

to the Urlit~~ States. 1n 1922 .- and· ·in my ·tr~p we had to stop .· 

in Yokohama and I went to gi~ my respect1;1 to him: 
. . 

Q That 1s. the .fi-rst time that you met ·General Ricarte? 
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I
In 1922? . . . : . ' . . l 
A That wa1 the first time } met ~ personally, bUt 

before _that we ·~d-been .excliancinl eorre1pondence -on most 

every :month. 

Q.. ·· So. that you corresJ)(lllde~ with General Ricarte, 

.A· Yes, sir • 

Q. Onwbat s'ubTects? 

A I beg your pardon, sir? 

Q On wba~ subjects? 

A Oh, about the national problem; about Philippine 

independence. 

Q And then in 1922 when you paid_your respects to the 

General what did you talk about? 

A We have talk ·several topics., sir. Among them is . 

the Philippine campaign or independence. 

Q And were you interested 1n the Philippine campaign 

tor 1ndependence1 

.A I beg ·your pardon, sir? 

Q Were you interested in the Philippine campaign tor · 

independen~e? 
( 

A I did not get that. 
I '-
1 '.

Q Were you interested ,in the Philippine campaign tor 

independence? 

A Yes ,'..Ali:r • 
' . 

Q Arid 1n what <mpac1ty -were you ihtere·sted in thi_s 

campa~gn? W~re -y~ an organizer _or ~ere you one or the 

member• or .~~?- · . , 
' ..... . ... . 

A As a Fil~pino I was inter~ste~ 1n the .freedom of my · 

•country, sir. 

. _,,, . . . " 
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Q wa, the~e an o~ganized mov•ent at that ~ime? 

A I beg your. ~~~on,- si~? . . 

Q Wa~ there an organized movement ·at that time tor 

Philippine ~ep~!)dence? 

A I did not get you .right, sir. 
• • J 

Q Was -there an organized movanent tor P~ilippine 

independence? 

A It was ·a political movement, of course. 

Q Who headed that? 

A The several. parties in the Philippines. 

Q . Am what relation did General Ricarte have with that 

campaign? 

A Well, he was some sort or moral supporter of the 

campaign. 

Q He was not actively engaged in that campaign at that 

time? 

A He was not enga·ged 1n that at that time because he 

was in a foreign country, sir. 

Q How long was General Ricarte in Japan? 

A Well, he has been there as rar as I know since 1914 

at the outbreak of the first World War. 

Q When did he leave the Philippines? 

A The first time he left the Philippines was ·when he 

was exiled in 1903 and then the second time arter the ex-
.:_..;- .. 

piration of his conv_ic1;ions,, it was ·1n _1910. 

Q Did he ·retur:n to the Philippines between 1910 and 

1941? . ,-/, 

A No, sir. .... 
, . 

Q Where did he live during that period ot ·time? -
• 

9'17 
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( ,,. .. 
A After 1914 be was 1n Hongkong, sir. 

. . . 
Q What .d.id · he do··while he .was in Japan? 

A I b~g _your pard~, ai~? 

What did be do while he was in Japan?~ 
A w_ell, ~e ~as ·,:here as an exile and as for living he 

-
W&I teaching 1n a ~oliege 1n Spanish in Japan. 

Q What subjects did . he teach? 

A Spani.ah, sir. 

Q What languages dqes General Ricarte speak'? 

A He speaks Spanish, English, Tagalog·, Pampanga, and 

Ilocano and Japanese. 

Q How well did he speak Japanese1 . 
..... 

A Well, I am not an authority, sir, aoout that', but 
I . 

as tar as I know he showed me 

Q Did he read it to you? 

A I beg your pardon? 

Q Did he read it to you? 

lots or _ 1~ Japanese,w,~.

·,:;,- -

-~'-.. 
·- ·· ~ 

A Even if he read it to me I could not understahd, sir. 

Q Did the General ever cont"ide 111 yqy. how well he could 

speak Japanese? 

A Yes. He told me he speaks it. 

Q Did he ever tell you how well he could speak it? 

A. He never told me that because he knows I 

rity on ihat au~ec~. 
., .Q You were ~is secretary? . .. 

A I beg· ·your pardon? 

Q You were hi~ ~ecretary? 

I was the pri:vate secretary. 
. . 

am no autho-

Q Did you accompaey the. General anyplace where ·he . 
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spoke in Japanese? 

A No, sir•. I .have never been brought by him 1n the 

campaign he made about speaking, especially when he was 
. \ . 

acc~mpe.nied by Japanese. 

He was accompani~d by Japanese? 

A Yes, sir. 

Q Do you know whether · or not General Ricarte had an 

interpreter at that time Vlith him when he spoke Japanese~ 

A. I lmow whe~ -~ was in his house he had ~s grandson, 

a small boy &QOUt 13 y~ars who was brought up 1n J pan and 
..... . . educated there. That boy spoke better as regard/ to 

Ricarte 's -- spoke better in Japan~se than Ta~aJ!~~­

Q The boy spoke Japanese? , \ 

A Yes, sir. Am in other gatherings he d i n n~r­

preter in Spanish who was acting as his $ 1 cre'tary: 

tMr. Ota. 
,. HQ Who uas that? 

A Ota. (,\ y\. I . 
Q Who was he"? !\l ! \ . 
A He was the official secretary of Gene,-/ al 'ic\rt~ 

Japanese official secretary. 

1Q What rank. did he hold? 

remember he was, they say, Lie 

Q 

A 

Q 

.A 

Q 

A 

,-.
l. ' 

Who said? . 

General R:i.carte ·. 

Gene.ral Ricar:te'· sµd he was · a 

He told me, -sir. . 

Did you ever see Ur!. Ota? 

I be~ :1~~ .JSrdon? " 
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Q Die! you ev~r se·e Yr. Ota? 

A Yes, I used ~ see him most ev'-ry day. 

Q And dq you: know ~rom tlle., times that you _have seen 
- - r-

_ ~ whether ~ not he was a Lieutenant Colonel. in the _Army, 

;.Navy or Marine C9rps? ·, 

A _At the time I 
' 

saw hµi in uniform, I am not familiar 
- . 1

th the"insigniaa ot all these Japanese military ranks --

The _time I · have see~ him · 1n uniform with saber when he went­

to Japan in nineteen thirty -- 1943 when General Ricarte was 
. . 

called to ·Japan. Colonel Ota accompanied him and I bid 

them boodbye at the airfield, and that was the time I saw 

Ota in full regalia ot his military uniform. _ 

Q He wore a sa~er at that time? 

A Yes, sir. He had a saber and he had his insignia. 

Q What else did he have on his uniform? You said 

".tull regalia". 

A I beg your pardon, sir? 

Q You said that he was in "full regalia". 

A Yes, sir. 

Q What else did he have on his unifom? 
( 

A Well, he had the complete uniform of a military man • 
. ... 

Q Did h~ wear a cap or a hat? . 

A Yes·, sir. 

Q Will you des_.9ribe that? 

A Well, the ·usual cap they ~e, that ·off~cers of the 

Japanese have. 

Q So he had t~e'-usual . cap? 

.A ·Yes, sir;· · the officers. 

Any markings on· 1t?. • 

960 
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A I did not pay any attentim about the mark or anything 

else. 

Q Did be wear any ribbons en his breast? 

A 

(~ 

~ beg your pardon, 

Did he w~ar anr ribbqns on the breast of his uniform? 

A I think I saw sane insignia on his breast or collar 
I or something like that. 

Q And you ~aw the~ Lieutenant Colonel Ota dressed 1n 

a Jap!-Dese officer's uniform? 

A _Yes, sir.• 

.,...'-....,. Q _ You stated that when General Ricarte was in Tokyo -he 

became acquainted with the high officials of the Japanese 

government. 

A Yes, sir. 

Q How do you know that? 

A Well, I have seen lots ot highest officers coming 

from Tokyo here. In fact, when Premier Tojo came here _in 

1943 the first man he called was General Bicarte. All the 

highest ranking officers, including those highest advisors 

of the Emperor, they come here and. visit him, like General 

M,1iMmi, the old man Oshu. All the advisors of the Emperor, 

they all come to him,· and all t.he Gener~ls. I have seen 

lots of Generals visit!ng hi:Jn and giving their respects 

to General Ricarte. './ . 

Q When? 

A During the Japanese occupation here. 

Q Does that. have anYtt-11ing to do with the high officials · 

he b~came acquainted with in Japan·, Do you kn9:- whether _he 

kne~ them in J~pan ~ whet~181'__tl}ey . came down h!3re and they 
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. . 
met him down beret 

A S~e ot them they came here, sir~ and. when he went to 
. . , 

~okohama last time he brought to ·me lgts ot pictures. Accor-
. . . 

. ding to hirn .they were the Ministers or War and Vice-Ministers 
• •• • • • • . J 

d! War and sorie of the higher-ranking officers ot the Japa-

nese statt. 

Q According to. whom? 

A l beg your pardon, sir? 

Q According to whom? According to General Ricarte? 

Did he tell you that? 
/'-....._, . 

A I beg your pardoi:i , sir? 

Q Did General R1carte tell you that these pictures were 

pictures or high officials in Japan?· 

A Yes, sir. And corroborated by Ota. 

Q What is that? 

A Yes, sir. And corroborated by Lieutenant Colonel 

Ota. 

Q Did you see the pic.tures? 

A Yes. I have seen the pictures. They brought here 

copies of them. 

Q Would you recogni~e any of the races on the pictures? 

A I ·don't know ~he highest-ranking officials because I 

am not acquainted with all this highest-ranking in Japan.
:.,..,-· .. . 

I -only know the high-ranking officers who vi~ited his ~qme 

when he was in his ·house·. · 

Q Were there a~y· office~.$). faces on those pictures? 

, A I beg your pardon, ~tr? I don't get you, sir. 

Q You met ·these ' officers who came to his home? • 
A Yes, · sir. 

., 
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Q Where was his home?· 

A In Paaay. 

Q Did you see any of · th~ir 'fa_ces in ~h11' picture that 

General Ric~rte sh.owed you? · 

A I saw the oicture of Hr. _Oshu, ·,the old man with the 

beard who attended the_declaration of the Philippine Republic. 

Q Any others? 

A Y.'ell, that's_ one ot the pictures that I recall now, 

sir.-

Q Do you recall any others? 

A , 1-_,,don't recall the others, because the others I don't 

see they ca.me there. 

Q _So nobody in the oicture that you saw then came to 

General Ricarte's house; is that correct? 

A That is Mr. Oshu, sir. 

Q Other· than Mr. Oshu. 

A He went to his house to give his respects after 

Gene~al Ricarte gave his respects to him~ 

Q Were any of the high officials whom you say \Vere shown 

on the picture out to General Ricarte•s house at any time? 

A As far as I lmow, those pictures that he showed me, I 

only recall the picture of Hr. ·oshu. 

Q You never saw any o~ the other officers then or other 

per sons in the picture at General ~icarte I s home? 

A I don't get you correctly, sir. I beg your · pardon.· 
.... .· 

Q Did you see anybody whose face was shomi in ~ha.t pic-

ture other than Mr. Oshu at G~ner_arRicarte 1 s home in Pasay? 
. ~ 

A - I don't .quite remember, Sir, ·a11 the pictures. Onlr 

I have seen the !)icture _in the papers .of .so~ of ·those highest 

/ 
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officers -- they publis~ them -- that they belong tp the 
\..._ 

. Ja_panese Cabi:net • 

. . Q These pictures in the paper did not belaig to General 

Rieartet did they? . · 
. . 

A I beg your pardon·, sir'l 

Q These pictures in the paper did not bel~g . to General 

Ricarte, did they? •.. 
A Tha~ picture What? • 

Q The pictures you ·
p 

saw in the paper --

A Yes, sir. 
/"'-..., . 

Q -- did they belong t:o General . Ricarte? 

A No; no, sir. 

Q -'So that all the time you were with General Ricarte 

you met high -officials and knew them1 

A I did not meet them. I only saw them there, because 

General Ricarte never introduced me to the highest-ranking 

officers of the Japanese Army because it was not the custom 

and it was not included in the routinary discipline of the 

Army of Japanese to introduce a man who is not with the same 

rank, sir. 

Q What was your rank? 

A I have no rank but a private secretary. 

Q Did you ~~ee General Ricarte between the years 1910 
-, .and 19411 

A I beg rour pardon, sir? 

Q Did you see General Ricarte between .the ye~rs 1910 
~·- A 

and 1941? ..... 
'A ·~ Several times, s~r. 

Q H9w many times? · 



A No, I can't count because it is too much. 

Q Do you have 1any idea how many times you saw h~? 

A I c~t give you exact counting, sir, because dur1ng 

the ·Japane~e occupation I can count most every day I was with ·· 

him. 

Q Did you see General Ricarte before he -came back to \ he 

Philippines while he v,as 1n Japan? 

A The last time I saw him in Japan it was in 1930, sir. 

Q And how many times had you seen ·Gel)eral Ricarte in 

Japan? 

A J'ive times, sir., 
Q What were the occasicins for these visits with General 

Rica.rte? 

A I beg your pardon, sir? 

Q What were the occasion~ for these visits to General 

Ricarte?-

A My visits, sir? 

Q Yes. 

A Well, mostly I have to pass by. When I get oft ot 

the boat instead of going to other place I go to him and 

sometime I take my lunch in his house instead of taking' it 

in other places. Am during the course of my stay we .talk 

lots of things about the Philippines, remembering sornetimes ­

about the revolution, about the campaign for independence, 

about the peep.le he knew, .his friends and so on. 

Q So that these visits were incident.al to soo~. trip you 

were taking which took you through to Tokyo, at which t~me 
, . I _.,.,.\ 

you stopped to see the General to pay your r~spects? . 

A ae; was not in Tokyo, sir. He was in Yokohama • 
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• 
Q . All right. In Yokohama. 

A . Yes. 

(l Where were you ·going on these trips? 

A . I beg your pardon, sir'? · .. -

Q Where were you going on these ·var~ous _trips? 

A .,. I used to go to /lmerica, sometimes l>ack to the 

Philippines. Two times I wen't aroung. t~ world. 
. ' 

Q Were you on an official trip or were you on your own? 

A I was on my own; private business, sir. 

Q In whet business were ycu? 

I A I was 1n the import and-' export business. 

Q ·Do you know who paid General Ricarte 
' 

while he 
. 

was in 

. Ja·pan and at the University-? : · 

· A I don't know exactly ·who paid, but he told me only 

that he ·.was paid so much a month as a professor in Spanish. 

,: 

; . . · 
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•Q During the time that General Ricarte was 1n Japan, 

did he continue his interest 1n the · Phil~ppine ind-pehdence · 

movement? . 

A . I beg pardon, sir. 

I , 
j 

Q During the time that General ·Ricarte was_ in Japan,
• . . J 

did he continue his interest in the Philippine inde~endence · 

movement? 

A Yes, sir. 

Q ·,'o what extent? · 

A Well, to support the campaign, not actively; but he 

I - used to ·write some s tat~l)-tS~' · I,etters, to his friends, en­

couraging those people he knows that they were wor.king for 
a. 

, - the Philippine freedom. 

Q Lid you write any articles on Philippine independence?
l 
j. 

! A )'.'es, sir. 

Q D!d you write any articles -concern1ng any other sub-

jects?
i · 

A Other sµbjects, too, like labor movements, socialist 

movement, woman suffrage, and all the topics; I don't 

remember exactly now, because I wrote lots of things d~ing 

many years. 

Q What political party were you affiliated with? 

A I belonged to the Opposition Party. 

Q Which one? 

A In the Opposition. 

~ When did you join that party? 

A Since I was young, sir. 
"' .Q Arid _do you still belong to that party? 

A I resigned since 1938. 

.. 
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You resigned 1n 1938? 

A Yes, ·s1r11 

: Q Did, you ever peio~ to the eocialist p·arty? . ., 

A Yes, sir; -I was co-founder of the. S(?cialis,t Party in · 

. the Philippines. · . 

Did you ever belong to the Democratic Party? 

Yes, sir. 

Q ·Did you ever belong to the Nationalisto Party?.. 
A I never belonged to that party, sir. T~t was the 

. ~overnmental party. 

· ·Q . · ·,hilt was what? 

A , The party of the government people, the Nationalisto 

Pa}'ty• . 

.·.· er What other parties did you b~long to? 
,> 
·. A I belonge~ to the Opposition Party, sir. 

..-'•' · 

Q' Any othe:rs? 
.A ;. Th~n they changed the name, they make it "Popular 

Front11 • ·• 

Q ~ny others?· 

A 1'hat is all the parties. 

~ Now; · over what period of time did you belong to the 

vario~s parties? 
' 

A From 1907, sir. 

'./' Q. Until when? 
,( 

A , Until 1938. 

Q . You :belonged, then, to approxi,mately four or five or 
. ... .. 

. . 
six ~diff~rent· political parties during that time? 

..... 
A Alw~ys . 11) t~e Opposition, ..because they '._have change 

.sometimes, ~he names, and they consolidated sometimes.· 
. \ . 
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_, . 
' tid you switch you,r allegiance from one party to 

another? 

A Ko·, sir. It ~as. always in the Oppos.i'tion, because 

sometimes, for instance, the Soc1al1s.t Party, t~e Democratic 
. . . .. . . . 

. ·-
Party, and other parties, th_ey fused like a P~pular Fr<?ht_;· 

they are different gJ'OUps, but they belong to the same 

Opposi ti"on Party. 

Q How many ot these parties were anti-United States? 

A I beg pardon, sir? 

Q How many of these parties were anti-United States?. 

fPTAIN PACE: _If it please thEr"'Commission, I object 

to. that question unless it is rephrased to show the meaning 
-

of "anti-United States". I believe tpat is ambiguous, as 

stated. 

: Q (By Colonel Clarke) How many of these parties worked 

against the interests of the United States ·and in the in­

ter~sts of Philippine independence? 

A Th~y are interested in the Philippine independence, 

-but ·I don't recall they are against the interests of the 

United St_ates • 

Q ·Did you ever write any articles on the United States 
.,

and its relation to the Philippine Government? 

A I wrote about the Philippine independence, advocating 

'../ ..Philippine indep~ndence. -

Q · In y~ur articles were you anti-United States? .. 
A I nev~r antagonized the United States. 

. . 
. : 'Q You never what? 

.... . 
A I never antago1:1ized the United ·states. ·I wrot 9. on 

the . independence subject all the time~ 

, # ·"' 
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Q: Well,. did you in any ot your articles say. anyt~1ng . 
detrimental tr, the policy -ot the United States in relation 

~o ---

A I don• t recall, sir, un·less ~ -ml'locacy tor- independence 
. . 

ia harmful to the interes·ts- ot the 'United states. 

Q Do you remember anything that you ~ote in those arti-

cles relating to the Philippines, in relation to the. United 

States? 

A It was all related to the United S_tates; be~ause the 

Philippine independence was 11nk~d to the United States. 

I Q Did you state · in anf'ar those articles t~t your view 

was that the Philippines wer~ for the ~siatics? 

A I beg pardon? 

Q Did you make any statements 1n your articles that in 

your opinion the Philippines should be for the Asiatics? 

A · I don't recall, in those articles about independence, 

that I made any connection about the Asiatics, if you moan 
. . 

1n "Asiatic" about the considerations of the Japanese. 

Q But you don't remember anything in the articles; you 

don't remember anything you wrote in the articles? 

A I don't recall I connected that matter with the Ph111-

pp1ne independence, sir. 

Q But you do remember things that happened back in 1901, 

w1 th relation ·to General Ric.arte; things that happene~ in. 

1922, 1930, but you can'~ remember this? 

.· A That is a well distinct date, sir. 

. Q . Which .date? ..., 

A , ~'t date that I recall Gene,;-al Ricarte, because it 

w~s one or the dates that a man sometimes engraves in his · 
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memory, that cannot be erased. 

Q Which date 1s ·that, now? 

A That is the first time I hav.e seen Oen~ral Ricarte·. 

Q In 1922? 

A No, sir. 

Q When? 

A In 1901. 

Q That ls the first time you saw him? 

A Yes; the first time I saw him, when _I was very young. 

Q Now, when did ueneral Ricarte return to the Philippines? 

A I beg ,papdon1 

Q When did General Ricarte return to the Philippines? 

A Well, in ·the first place, he return here_s_ecretly 

in 1903, after his exile to Hong Kong on the first time, 

and the second time he return here in 1941. 

Q When did you meet General Ricarte after his return 

in 1941? 

A I b~g pardon? 

Q When did you meet General Ricarte after his return in 

1941? 

A About the middle of March, 1942. 

Q Nineteen what? 

A" 1942, the middle of March of 1942. 

·Q About six months after he returned,; or about five 

months after he returned? 

A .No, sir, he returned only here in Decemb~r, I met him· 
-/\ . 

in March of the next year; that· 1s .not .s i x months. 
' .... . 

Q Well, four months~ · But you did meet h_im immediately 
•· when he c::ame tc:, the Philippines? 
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A Ko, sir, I did not meet him, be9ause I was in· the 

ev~cuatiori in my_p:rov1nce. 

Q How did you come to meet him in March, 19421 · 

A Well, . I ·came _to bnila in March, b~ciause I received 

some news ·that . General Ricarte · was looking ' f .or me. 

Q And did you come di~ect to Manila and r~port to General 

Ricarte? 

A I came to lt~~la arid I did not know where he· was, I 
- ' 

have to look for his' place, because in those da7s the situa-
, ' 

tion in Manila was very delicate, and I had to go to several 

sources to'ttnd out how I could get in touch with him. 

Q And how: did you get in touch with the General? 

A Well, .- I haw to find some. f'ri~nds to show 6 me how could 

I go ther~, because in those days the only mention ot General 

Ricarte•s name, they take you as a spy and they take you to 

the Japanese, so I have to~ very careful, 

Q And you .were careful not to be seen with General 

Ricarte, ·because the Japanese might pick you up as a spy, 

is that r"ight? 

A Yes, sir. 

Q And why would the Japanese pick you up as a spy because 

rou went to see General Rica~te when, according to your state­

ment, General Ricarte was a god qf the Japanese? 

I beg pardon? 

(Question read) 

A Well,. in those days, all i;hose who were looking for 
. ,',,,_/\ . 

. General Ricarte, they considered as pro-American, as a spy. ; -..,. .. 
,Q They said what? 

• 
· A In thos~ days; m~ t of th~ e who were· looE.ing for 

. . ' .. 

General Rica~te were· considere_d·.as ·a· spy Of tl:f)_,~ericans. 
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•Q ~s I understand,then, anyone w~o went to see General · 

Ricarte in those days was considered pr9-Amerlcan by· the 

Ja'panese? 
' · 

A Yes, it was SlSJ)ected all the time like that. 

Q W~o told you that? 

A Well, I have confirmed myself, because I was submitted 

to rigid investigation betore ·r got to the house of General 

Ricarte. 

Q And why, if he wei:,e the god of the Japanese, would any­

body be considered pro·,~erican who went to see the General-,/ 

A l beg pa~~n? . · 

COLONEL CLARKE: Will you read· t;ho ques.tion, please? 

{Question ._read) 

A Because precisely they know that Ricarte 1s very good 

friend of the Japanese, and all those who wanted to see him 

they suspect them of. something they wanted to do with Riparte. 

Q When you came to Manila, then, you lQ.cated General 

Ricarte, is _that it? 

A I located through the efforts or some friends. 

Q Now, you had heard before you came to Manila that 

General R1carte was looking for you? 

A I received news that he was asking for me, looking 

. "'for me. 

Q . From whom did you receive that news? 
'.../ 

A Those peop1e who come from Manila . to the .,provinces. _ 

Q Did they know where General R1carte lived? 

A I beg pardon? 

Q Did they know wh~re General Ricart~·-ljved? 

A They know that he was living in ~anila,. and the first 
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time. they tol~ me he was living the Avenue Hotel, Rizal 

Avenue • 

. . Q, The General was looking tor you and sent tor you? 

A He did not send, precisely, b~~ I received the ·new~. 

Q You re.ceived the .news, and then you came down to look 

tor hi~? 

. A I like to come down for- the first time I _received tho 

news, but it was very hard ·to get to Manila in those days. 

They have- t~ secure tho passes, and so on, so you can't move 

from one place to another. 

Q Did you finally locate General Ricarte? 
·'°"-~ 

A Yes, sir. 

Q 'l'hen what?: 

A Well, I went to him and-· before I reach 'his house 

1 was submitted to investigation by Japanese. 

Q You were what? 

A Investigated me first, before they let me go t.o · his 

~ouse; they examined me; they look all my body (demonstr~ting), 

to see if I have some arms, something like that. 

Q Did they investigate your political affiliations, 

too? 

A No, sir. They asked me hqw did I know General Ricarte, 

and so on; investigate my personal_condition, how did I 

~ow, when I knew him, and so on. 

Q Did you t€ll them that the General
'/ 
was lookif'€ for 

you? 

A I told them that I had received news -;,hat ·.the General 
' f'>- \ 

was looking,_was asking for me. ·-
Q What did they say to that? 

• 
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~ Well, one or my companion~ who accompanied-me to the 
' 

house of General Ricarte had a pass, ~d ~ .'pass signed b~ 

General Ricarte. When they show tbat pads, they stop the 

_investigation and let us go to his house. 

Q So he permitted .you ~o go into the General's house? 

A I beg perdon? 

Q So they permitted you to go into the General's house? 

A Yes, sir. .I 
Q .What happened after you got in there? 

A Well, when I went u~ there I said hello with him, and . 

he told me he was looking for me and told me I w~ th~ first 

man he was looking-,- I ·was the first man in his thoughts, 

11 but I thought you was dead / Nobody could give your where­

abouts". 

Q So that ~he General was looking tor you above every 

other person in the Philippine Islands? 

A I beg pardon? 

Q The General said he was looking for you above any 

other person 1n the Philippines? 

CAPTAIN PACE: I object to that question. I don~t be-
! 

lieve it is a correct quotation of what this witness has 

said, sir. 

COLONEL CLAlU(E: I will phrase it in ais own words. 
I 

Q (By Colone/ Clarke) The General said you were the 

first man in h?s 
/ 

thoughts? ../ 

A Yes, str f 

as looking for you?Q That he 
--~ /' 

A Yes, sir -,.... 

you why?1Q And did 

975 



.J . I 

' .A He did not ·e:x,lain to me why. 
' . ' 

~ Q Then What hap~ed? 

A Well, we talk over w~t ~as ~s 'pl~, that is a_ll; we 

talk maey topics,- and after a while I have to go, because 
- . 

the General he.d many v1s1_tor~ then, and t went away. 
J 

Q . So you conversed · on many subjects during that time? 

A .- _We took in _general topics. 

Q Did ,the General ·tell y~u why he had boon looking for 

you? · 

A Well, we did not discuss that, because I was there 

only -- just presumed he wanted to see me, because we didn't 
1/""'-.._.., • 

see a long tuie. 

Q So ~e .was looking for you as the first person in his 
. 

thoughts, 
' 

for some mission, for some reason? ' 

A Th.at is ,mat he told me, because you see, sir, my 

relation to General Ri~arte is some sort of a spirit, deep, 

because when General Ricarte was about to starve .in Japan in 

1931, I was responsible to raise the public hel, to save him 

from starvation. And in 1923 when ho was in Japan, in the 

earthquake, when he everything lost, I was also the one who 

_invited my friends in the Philippines -- I send them tele­

grams and letters to make a drive. to ·help G~neral Ricarte. 

And General Ricarte never forgot t ·hos e gratitudes. He was 

so good Catholic, Christian, ·that whatever good to him he 
'./ 

would never forget it. And I think he took me as one of 

the Filipinos ~ho had helped him. · 

Q And in this help to the Genera·~ .,,,d1d ·-you raise tunds 

tor his- support? ..,_ . 

A I -beg pardon? 
• 
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' .Q ,· Did 1.ou raise tunds in the Ph1~1ppinos for the Gen-

.eral' s support in Japan?-

A _To help 1n his predicament. 

Q Did you raise tunas·, 

A Yes,.. ~ir;· publicly, thro~~ the press, public contri-

bution all over ~he ~ountry • . 

Q And .you were the leader .in the_.r .aising of funds? 

A Yes, sir• . ~ was- the seeretary-treas.ur·or ot the 

National Committee to help Ricarte in his predicament in 

~a_pan. 

Q You y,ere experienced, then, in the rai_sing of _public 

funds 
~' 

tor public purposes.? 

A .1 beg pardon? 

Q Were you experienced in the raising of public funds 

for public purposes? 

A I was in business, sir; I was then in. business. 

Q You were? But you knew how to get the money from the 

public for _certain purposes, is that correct? 

A Not for all the purpose • . I don't know what you mean, 

but in that purpose, at least, I knew how to do it, because 

I had asked the help of the press, and the press, all the 

press in the Philippine Islands,. helped me. 

Q Had you ever raised any funds before? 

A No, sir. 
'./ 

Well, then when did you become . . the secretary toQ 

General Ricarte? 

A Officially, sir, I became .secretl\ry, privRte secretary' ._/\ 

to _General Ricarte_, after the p~r~le of the m~11tary police 

· 1n Port Santtage I mean, the Japanese mili t nry police.· 
• 
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That was 1n Jupe ot .1942. After tha~ month· he· appointed -~ 

as a private secretary 1n writing• . 

. Q · Did he aQk you at the first meeting, to become his. 
secretary? 

A He did not tell me ·$0, b.ut h~ ··a~ked .me to ··help him. 

Q What did you say? 

A Well, of course, I do not retuse.
• 

Q Did you a·ccept? 

A I accepted _in a way_, 

Q What kind of a way? 

A In a way- I /have ·to help him parttime, beoause I could 

not help him without -- I mean, neglecting my personal 

interests, as I know .working with Ricarte you cannot_live 

as you want to _ln those days, because he 1s a man of ideals, 

and puritan, and he does not care about materialistic. 

Q You placed your personal interests ab9ve this interest 

that you had in the Philippine independence and in General 

Ricarte? 

A I did not do that, sir. 

Q Didn't you just say that the reason y9u only helped 

parttime was because of your own personal interests? 

A Well, I did not put above my interests. I ~orked 

with him as a parttime; I help him. If I put my interests 

above that question, I would not accept thos.6 things even 

partially. 

Q So that the Philippine independence movement,. then, 
, -.../\ . 

was not -- did not rank with your own personal interests, 
.... 

• 1-s that cor~ect? 

A I beg pardon? 
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CAPTAIN PACE, I object ~o that. The witness stated 

::he was working on both his personal livelihood and the· . . . 
Philippine independence. 

GENERAL REYNO:LOO: _Objec,tion not sustained. 

Proceed. 

COLONEL CURKE: Will you answer . that? 

Will you read the question? 

(Question read) 

A Not precisely. You cannot work on the independence 

it you not work also tor your living. How could you work 

· Wi~hout living? 89--._! ha,ve to dedicate also part of my time 

for my living, and most of the time for the cause of in­

dependence. 

Q What was your business at that time? 

A In the war I lost everything, sir. Before the war I 

was in business of import ·and export, and I also had a 

private school, vocational school. 

Q _Were you operating the school at this particular time 

that you went to see General Ricarte? 

A No, · sir. It was already gone by the war, the ravues 

of war. 

Q Were you still engaged in the expo~t and import busi-

ness? 

A When I met Ricarte? V 

Q Yes. 

A No, sir. 

Q Then what business did you have that you nnd. to ·t ake 

care of? ..... 

·A J beg pardon? 

979 

• 
.• 



Q What business did you have that you said that . yQu had · 

to take care of your own personal business, rather than go 

with Genei•ai Ricarte as his secretary? 

A I had to make my ·11~1ng·, try to sell this and this, 
. - > 

- try to make money this and that. In those ·days you could 

not fix any detinite business dm-ing the Japanese, . b_ecause 

everything was controllea by them. 

Q Vlhat did you make and sell? 

A ~ell, sometime I happened to grab~ piece of real 

estate and sell it there. and make a little profit. 
"'--Q Anything else? 

A fometime I get some jewelry, I can make a little money; 

I sell it and make a little profit. 

Q Anything else? 

· A Sometime clothing. 

Q What kind or clothing? 

A Second-hand clothing. 

Q Anything else? 

A Well, those are the three items that I remember. 

Q Did you have any rice? 

A I beg pardon? 

Q Did you sell any rice? 

A No, sir. 

Q Did you sell any foodstuffs? 

A No, sir. 

Q Were you implicated in any black market!~'- at ·~hat 

time? 

A No, sir. . 
Q Do you know of black marketing being carrieq· ,~ at 
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.that time? 

A I know they carried~ black market in. those times. 
,· 

Q So you were not in any way connected with the ' biack 

'r#arket? 

A I beg pardon, s~r? 

Q You were not connected with the bl~ck market? 
. ' 

A No, sir. 

Q Was your son? 

A Well, my son was engaged in buying and selling. 

Q Buying-and selling.what? 

I don't know. 

CAPTAIN P~: . it it please the Commission, I don't 

see what bearing this witness's son's occupation has on 

the credibility .or this witness. 

GENERI.L REYNOLDS: Does Detense Counsel press the 

question _as material to his cross-examination? 

COLONEL CIJ\RKE: Yes, sir. 

GENERAL REYNOLDS: You may proceed. 

Q. (By Colonel Clarke) Was your son arrested for black 

marketing? 

A I beg pardon? 

Q Was your son arrested for black marketing? 

A Never, sir. 

Q He never was arrested. by the Japanese? 

CAPTAIN PACE: If it please the Co~ss~on, I don't 

belieye thet an arrest or investigation affectj the crodi~ ­

bility of any person, particularly a second person and not · 

the witness. ,.--""'· 

GENERAL' REYNOLOO: It 1s the desire ...,,of the Commission 
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. . . ... 
the Defense.Counsel have wide latitude in his cross-examina-

tion. The objection is not sustained. 

Y~u 'may proceed. 

(Question read) 

A · He was i~vestigated several times by t~e military 

police. 

Q (Br Colonel Clarke) Was he ever placed in confinement? 

A He was tak~n, it I remember, two times by the military 

police on some charges~ They link him to the ~ctivities of 
.. ' 

the guerrilla•, that he was g1v1nj money and giving support 

to the guerrillas movement. 
I ; ·"'---

Q What were the other arrests for? 

A Beg pardon, sir? 

.Q Why was he arrested the second time? 

·A For the same charges, sir. 

Q When was 1t? 
' A Well, it was -- I think in 1944. 

Q Diq. you make ~ny effort to have your son relaased 

from confinement? 

A Yes, sir, of course. 

Q In 1944? 

A · Yes, sir. 

Q And he was in confinement? 

A I beg pardon? 
'.,./ 

Q He was in c onfinem·en t due to activities against the 

Japanese government? · · 

• A He was arr.ested and investigated by the mil11;aey police 

of ~e Japanese army on the c~rge .of giving aid to .the 
l 

guerriilas. 



.J 
Q That ~ the only qharge that he was ever arr,est'ed on? 

A Ther,. are also some -- I think some lir,Jcing a.bout the 

revolver \!aed by somebody who killed certain agents or. the 
. : 

military police, and they link biJll°that revolver that was 
. . 

used· to kill that Japnnese agent or ·the militEiry police; lt 

belonged to my son. 

Q So whet steps did you talte to have· your son released 

from confinement? Whom did y~ see? . 

A I see first Colonel Ota. 

Q Why didn't you go to Genera·l Ricarte? 

A I did not want to go first to General -Ricarte until 

I I asked Ota, because Ota~ s the llason to the Japanese, 

and I brought, of course, the matter to General .Bicarte. 

Q You didn't go to ~ General because you didn't want-

to bother him? 

A. ;r beg pardon? 

Q You didn't go to the General because you didn~t want 

to bother him? Is that it? 

A No, sir. .I wanted to go first to Ota, because that 

was the right step; I have to go to his secretary when it 

is a matter connected or related to the Japanese people, or 

the military Japanese people. 

Q tt!eren' t you such an intimate friend and in the con- . 

tidence or the General to the extent that you could have 

gone .to the General yourself? 

A· . · · ·--1--beg pardon, sir? 

(Question read) 
r-,,,,,. 

A YGs, .sir _. Mi plan was first to go to Ota.,· because :t 
"' . 

wanted to rush the matter. I knoir that -they might harm my 
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son and I wanted Ota to take immediate action, the same . 

night, ,the same day he was arrested,"· and a'rter a while i . 
·went to General .Ricarte and I told h~m about the ~tter_. 

asked his help, .and ~o tol4 mo to tell Ota to c~me ·to his 

house and he W:111 give him personal 1nst~ct1o~s about this 

case ot my son •. 

Q would you say t~t the procedure was to g, ·to .Lieutenant 

Col. Ota first, 1n order to get to the General? 

A No, sir, that was pot my purpose. My purpose 1s to 

save time, so Ota could cell the kempei tai garrison in 

order to advis~em. that was my son, they would not harm 

him, they would not hit him or would not do whot they used 

to do With the 9ther arrested people. 

Q You werc ·1nterosted 1n having your son released, 

weren't you? 

A Of course. 

Q In the shortest possible time? 

A· Of course. 

.... . 

. ' .. \ . 
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Q :And you 
. 

believ~d then· that 
. 

··Lieutenant Colonel Ota 

had more -influence with the . Japan~se _Government:Jthan 
• p ~ • • 

General Ricar·te? 

A No. I did not say that, sir. ·, 

Q Why '_ didn •t ·you go to ·the general first, then? 

A Of course· ·I w~rit ~t ·-the same ,tim'e t because if I go 

first to General •Ricarte he .has to tell me also to goto 

Ota, and -it would be a waste of time. So I went to Ota 

to save time. . -
Q So then you went to Mr. Ota fi-rst in order to save 

,, ' 

. ,.,,,--time? 
~ 

A Yes, sir. 

Q Wa$n't it a fact that at that particular time you 

·had been forbidden to go to the house of Qeneral Ricarte 

by the general? 

A I beg your pardon, sir? 

Q At that parti~ular time hadn't you been forbidden -

to go to the general's house by G~neral Ricarte? 

A No, sir. 

Q He never forbid you to come into. his home all the 

time you were associated with him?· 

A No, sir. 

Q Well, after you ·became the secretary of General 

Ricarte you stated· that yo_u learned that he was an ~gent 
. ' . 

of the _Japanese War Minister. !¥that correct? · 

A I didn't say ~e was an '.'_a~ertt, '( sir. 

Q What was it? 
I -./'\ 

A He was a special env~y.• 
" 

Q A special employee? 
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A A spec.ial envoy to -help in the pacification of the 

. country "and' ~·o prep'are_. the gr~uri'd f'Ol! Ph~lippine indepen­

dende ~ · 

q . ·aow did you know that he was a special employee? 
.. _; .. ·. ' ' . . 

-· . A . :$eqause he · read me into-Spanish the papers which· he 
. ·. . ,• . . ~ 

carried' transla.ted by Mr. Ota., thos~ -documents~ 
.. ' . . . . . 

Q And what did he rea4 you ·frQm these . documents? 1 

. A That_ General ·Ricarttl was -a special envoy by the 
. . 

Minister ot War to help in the ·pacification of the·.~ . . . , 

Philippin~s, and. to prepare the ground for Philippine 

~ ;1.ndepe~ence. 

Q Was thai written 1n Japanese? 

A The original was written, but it was translated by 

Mr. ot·a into Spanish. 

Q So that it was necessary for the general tQ' have it 

translated ~into Spanish so -he could understand? 

A So I could underst~d, sir. 

Q Do you speak Spanish? 

A Yes, ~ir. I write, speak. 

Q Do you read Spanish? 

A Yes _, sir. I was educated 1n Spanish. 

Q . So that you read the Spanish translation? 

.A Yes, sir. I read it and I know it. 

Q _And what-. type of p~er was -this do_cument on? 
.· A _Well, it was wh~te paper, sir. I •. .. 

· Q, Just pla~ _whi:te 'paper? -. 

A Well, som~ -~ort of -~i_f'ference than the: o~1nary 

.papex; • . :-. .... 

Q . ·· -~ow was. 1t differ.ent? . • 

·-
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A Pardon? 

Q How was· it ditfere!)t?. 

A Well, it is in a way thicker. 

Q What? 

A Thicker. 

Q Thicker. 

A ~e color is in a way ditfere~t trom the ordinary · ; 

paper. It has a s~al of this Japanese seal. I don't 

lmow; I cannot read it. It was a · red seal. 

Q A red seal? 

-~ . Yes, sir. 

Q How was it ditfe~ent from ordinary paper? . 

~ Well, in color and the thickness • 

. Q What was the color? 

A It is n9t exactly pure white. It is not cryst~l 

white. It i~ not like that. It has some different 

color. 

Q Well, what was the color? 

A I cannot describe -it exactly, sir, because I am 

not an expert in coloring and about P.apers. 

Q So that you saw it, but you can't s·ay the color. · 

All right. What did you read in that document? . 

A Well, the document contains . about the object, the 

purpose or the sending of General Ricarte as a special
!.,/ .. 

envoy of the Minister of. War or-Tokyo. 
/ ' 

Q It was signed by whom? 

A It was signe~ by Tojo·r_:.,... . 
Q It had a seal on it?.,. .. 
A That is t~e seal that W!iS explained tb me. "This . • • ' - . . • 

. ,, 
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is the seal of the Minister ot· war. 11 

. . ' 

Q And Lieutenant Colonel ota had translated that into 

Spanish .fl-om· Japanese? 

A Ye~,. sl~;. for me • 
.. 

Q Did you:see him. transl~te iti 
' . 

A No, I did not see hiin, but I kno~ the Spanish or Ota, 

I know how. b• speaks, how he writes;· I know his mode and 
. . 

way of speaking .and writing 1n Spanish; I know it was his 

translation.~ 

Q But you did see the Japanese document in a Spanish 

tranuation? 

A General Ricarte showed me the original 1n Japanese 

and . ·a.1s.o let me read the translation or Ota. 

Q And that translation was prepared by Lieutenant 

Colonel Ota? 

A Yes, sir. 

GENERAL REYNOLDS: I wish to interrupt and declare 

a recess for approximately ten minutes. 

(Short recess.) 

GENERAL REYNOLDS: The Co)!:IDlission is 1n session. 

Co~sel will proceed. 
I 

Q (By Colonel c1a·rke) You went to work fqr Gen·eral 

Ricarte because you were promised that the deat~ sentence 

would not be executed if you ~d work for the general? 

A That is what the implication 'or the parole that .. 

· they made me sign, sir. 

Q What do you mean, "1mpl.1C'at'ion11 ? Didn't you have 

a ' direct statement? 

· A · That was one of the main condit.1ons of the parole.• 
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They made me ~ign I have to stick as aid to General Ricarte. 

Q ·, · Why were you sentenced to death? 

A I was taken by the milii.ry police at ,1or~ _santiago 

on the charge ~f espionage anc1 ·sabotage in· tavor of the 

Socialist Guerrillas of P~pango• . . 

Q Arter you were taken to Fort Santiago .--. Is that 

it? 

A Fort Santiago. 

Q ·You were taken at Fort Santi~o, is that correct? 

A Yes, sir. 

Q Were---you tried by any court or any type, military 

court or anything else? 

A The·r1rst there, I was tried by abo~t· 14 sets ot 

invest~gators of military police, and 1n the 22nd ot June 

I was brought to a military court-martial presided over 

by Captain Koki. 

Q How many members were on that court-martial? 

A ·There were three, sir. 

Q Who were the members? 

A I remember Captain Koki and Captain Kikusaki, and 

he was, according to what they told me -- he was a lieu.­

tenant, the other fellow. 

Q So that the court was composed of three members, 

presided over by a captain? ._,, 

A Yes, sir. 

Q After you had been tried and sentenc~d to death? 
. . 
~~ . . 

A Yes, sir. First I was tried . by the military police 

I· and. sentenced to death .by the mil1t"'ar'y J?Olice, wh,ich sen- · . 

tence was confirmed by the court-martial. • • 
I. 
·II, 
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Q What type ot court waa th1s1 

A I beg your pardon, sir? 

Q What type or court did. the m111tary ~police use? 

A The ·.m:tlit;~y· police, they have. no · court. They are 
• . • . . J 

composed ot a group of 1nvest1gator~, and then at the end 

of the s~ days' grilling they sentence~ •e -- I mean, at 

the end ot tour days' grilling they sentenced me to death. 

Q . They -"sentenced" you, or did they recommend that you 

b~ tried and, it round gullty, sentenced to deatb?-

A After that they just brought me. to a court-martial 
~ . 

. and the sentence was cont1rm$d. 

Q Did the court-martial pass a sentence on you after 

you got· before it? 

A I beg your pardon, sir? 

Q Did the court-martial pass a sentence of. death after 

you came before the court-martial? 

A When I was in front or the court-martial Captain 

:<.,:.ki made me stand up and he ·pronounced the sentence of 

death. 

Q How soon after the sentence -had been confirmed was 

the proposition made to you that you could save your lite 

!1.' you were to perform some work for the Japanese1 

A When I was standing before the court-martial, tien 

those members or the court-martiai;' t~y were talking in 

Japan~se. · I .did not understand. I think they were talk­

ing 15. or 20 minutes. And atter tt?,a~ Captain Kok.i told : 
r~/\ . 

me, "There is a way out. Ir you 1!._~t to spare your life,.; 

there. is ·a way ·out; 11 

- • 
Then I asked him, "What is it, s·ir? 11 
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-
An~ he told me, "Well, you have to Sigl'\ a pledge 

pledging your cooperation to General Ricar~e to the end. 11 

Q ·What did yau say? 

A I asked him, "What kind ot cooperation?" I told 
' · 

him, "Because .it the ~ooperation you ask me means .against.. , 
. . 

my conscience and my convictions, I prefer to be executed·. 11 

Well, Captain }Cold replied to me and said, 11You lmow 

the mission of General Ricarte in the)'hilippines. He has 

to help 1n the pacification of the country, and you have 

to cooperate with him. You have to stick-to him to the 

end." 

After that he told me, "But don't you try to fool 

us. After you sign tnis and you try to evade and go to 

the mountains, because it we get you we will execute you 

summarily, and it we don't get you, all the members of 

your family will be exec)lted wii;hout investigations." 

And continuously they asked me the names, addresses of my . 

.t'amilie :; , my children, my brothers, my sisters, my. . 
nephews, and my nieces. 

Q But. before you were ·arrested· by the Japanese you 

had been working part time for General Ricarte, hadn't 

y ::m? 

A I beg your pardon, sir? 

Q But before you were arrested by the Japanese you 
:../ 

had been working part time for General Rica~te? 

A Yes, sir. Part time. I help him with part time 

work without any compensation at all. 

Q And were you being paid at that time 'by ....the general? · 

·A· No, sir • 

. ' 
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Q What were you doing at that time when you _were work• 
I 

1.ng tor the general? What was your position then? 

·A . Weil, the same work that I work atter that, as I , 

s-tated heretofore. 

Q You knew then .the type of work that the general was 

engaged 1n 1n the Philippines? 

A Well, the majority ot the work that he has done,· 

of course I knew it. · -
Q Then when you were offered an opportunity to save 

your lU'e they told you that you would have to pledge to 

cooperate to the end . .wtj;h General Ricarte? 

A Yes, sir. 

Q And you asked t~e ·c~airman or the ' court-martial, 

"What kind of cooperation are you asking?" 

A Yes, sir. 

Q. Was there anything to lead you to believe that 

G~neral Ricarte was engaged 1n any type of work which 

o/oold be against the Japanese and against your conscience? 

· A I took the precaution, perhaps, that they might ~ 

force me to ·do something that I didn't like. For in­

stance, if they tried to ask my help, or to be, working 

uith the military forces of Japan, I would not like to· 

work with them. 

Q Was General Ricarte doing any of those thi!)gs~ 

A I beg your pardon, sir? 

Q Was General Ricarte engaged in anything like that? 

A No, sir; he was not engaged. That"- is wtiy _I :-wanteci 

to~ definite, and I wanted to ·be sure and posi"tive that 

I wasn't. going to be used as a tool for the 
'. . 
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Q But the pledge -that, you were to make was that. you 

were to cooperate with General Ricarte and not to dQ any­

·thing else' wasn •-t ~t? 

A No, sir. I was to cooperate with General R1carte 

in t he work tor the Filip~os. . · 

Q Right. 

A For the Filipinos. 

Q Right. And you were not to pledge to _do anyt~ 

other than that, were you, it you were to be· releasecl? 

A That is what I had in mind. ·I preferred to be 

executed it they forced me to work with them. as a spy or 

I as an agent. 

Q Didn't they tell you that is one of the conditions 

of the pledge? 

A They told me that I have to stick and help General 

Ricart~ in his work of pacification, 

Q What had you been doing before that, sir? 

A Pardon? 

Q What had you been doing for General Ricarte before 

that time, sir? 

A Which time, sir? 

Q Before they offered you the opportunity to save your 

life. 

A Well, I was working for my living, and at the same 

time helping ·, part time, General Ricarte. 

Q And you lmew the type of work that General Ricarte 

was engaged in? 
-.......,

A I know not all, because I did not have the ch~ce 
.,_ . 

to do all what he wanted me to do, 

( 
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Q Then he didn't take you into his complete cQntidence 

• 
al:]. the ~ork he was doing; is that correct? · 

,, "· 
A ~tore my parole I believe he did not take me 1n 

tull confidence yet. 

Q Did he take you into his confidence at all before 

your ~ole? ' 

A Before my parole I think he had some mental reser­

vation about my loyalty to him and the Filipino•' resis­

tance. 

Q Mental what? 
. .. , 

A ~ent~ reservation. 
. . 

Q' . 1,fe~tal fffservation as to yoqr '"--

. A As. to my loyalty to American cause and Filipino 

undergro~ resistance. 

Q . And with that ·mental reservation --

A ·-~ That . was, I beli~ve, the mental reservation of 
.,., , 

General--Ricarte to me. 

Q Ne~ertheless he showed you a document from the 

Japanese Go·.,er~ent appointing him to work for the War 

Minister? · 

A He did not show me that, sir. He showed me that 

at a later date. · He showed me at a later date that 
·: 

document. He did not show me right away that document. 

Q And you did not lmow at the time you met the general 

in March that he was appointed., according to your story 

A I · didn't lmow exactly. I didn't know officially 

until he showed ~e the latest time that document, 

Q So: you .did not see the document then, until after 
' . 

you had·,J>een r,eleased from confinement? 
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A A long time yet atter my releas&~ He did. ·not shc;,w 

' me immediately after my rele.ase. 

Q And your st_ateme~~, , then, 1~ that you didn't se~ it 

until after YQUI' release 

A I beg your pardo_n, sir? 

Q And your statement, the~, that ·you didn't- see it 

until after your release from -confinement, is- true? 

A I peg your pardon, sir. 

Q Your statement that youdidp't see :·1t tll}til after 

your ·rel~ase from coni'inement is true? 

A I b~g your pardon, sir, I didn't get y~~ que~ion~ 

Q. Ylur statement that you did not~ e this doc~t 

until -after you were released from confinement is true? 

A • ~es, sir_. He did not show me this document until 

,;aft.er awhile of my being investigated at Fort Santiago. 

'Q You presumed ·that the general had mental ~eserva­

tions concerning your loyalty, is that correct.? 

A · That is v,hat I presumed he had mental reservation 

abo~t my 
·' 

loyalty. 

Q Yet you v 1sited him five times in Japan during the 

years _l922 _to 1930, is that correct? 

A Yes, sir. 

-Q You had discussed the Philippine cause with him ·at 

-those ~eatings? 

A Yes, sir. 

Q ' And when the general came to Manila you YTere the 

first man. in hi_s thoughts? 

. A' 
\. 

Ye·s, sir. ·. 
,. 

Q _ To he~p h.1.m #this assignment? 
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A That's what he told me • . 

Q And yet h~ had mental r~servations as to your 

l~yalt)r, is~~~ ;right? 

A General Ricarte has a sort or Japanese trait in 

hi.s . way or th1nk1ng. This Japanes~. have. -- you kno~, 

they &J"e trick:,• . They never ·tell you the truth~ .· Even . 

if' they treat· you like a triend, they always have some­

thing 1n your back. That is the way . that General Ricarte 

thought, also. hen it he showed me so much confidence 

at the beginning, I always ·saw that he -has something he 

was always doubting, especially this ..important matter. 

IQ So you then believed he/had mental reservations. 

Do you think that that was within the character of the 

general, to doubt an, man who~ ··you were looking for 1n 

the beginning, the first m~? 

A I di~ not believe 1n that way. Only I believe on 

account ,or his relationship with the Japane·se, on account 

ot his long years in Japan, he became more or less Japan­

ese 1n custom and everything. 

Q Do you think, then, that the general, when he had 

these mental reservations, was trick:,? 

A I did not say he was tricky, but I said the Japan­

ese were tricky. He has some of that way of thinking 'to 

other people, especially on fundamental matters like 

these. 

Q · And didn't you state that due to the long _time that 

General R1carte spent in Japan, that he picked up the 

tr1cq t _ra1ts ~r the Japanese? 
....A In a ~ay he has soipe of these Japanese traits in 

• 

._ /' 

' 
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his way. 

Q And those traits aren't honorable, ar~ they? 

A ' l beg your pardon, sir?· 

Q And those traits aren't honorable, .are they? 

A In our point· ot view they were n~t, but to them 
J 

they ffere very honorable. 

Q Now you have changed ,:our opinion or General IUc~rte, 

haven't you? 

A I beg yo~ pardon, sir? 

Q You have changed your opinion or General Ricarte? 
. A I never crun~ my _opinion of Ge~eral Ricarte. 

Q Didn't you state on Saturday that you had never 

experienced any lie _trom that man, "tor the long years 

that we have been related together"? 

A Yes, sir. He never lied to me. 

Q That he was honora~le, and an upright man. 

A I beg your pardon, sir? 

Q That he was an honorable and an upright man? 

A He is very honorable in the matter of personal 

integrity, honesty, personal convictions, and consistency. 

I think he is No. 1 Filipino. 

Q And he can be all that even though h~ were imbued 

with the traits of the Japanese which, according to· ycnµ­

state~ent, are ~ricky and lying? 

A No, sir. 

CAPTAIN PACE: If the Commiss1o·n please, he is not 

quoting the witness correctly. 

GENERAL RE.YNOLDS: The objection is weU founded. 

·- The Coimnission advises counsel to rephrase the que·stion_. 
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COLO~ CLARKE: llay we have it read back? 

: GENERAL REYNOLDS: The repoJ,"ter will read the ques­

tion back,. 

.(The ans\7er reterre4 to was r.ead by the reporter, 

as follows: 

"A· General Ricarte bas a sort ot. JaJ)4118se 

trait 1n his way or thinking • . ·This Japanese 

have -- you know, they are tricky. They' never 

tell you the truth. Even if! they treat you 

like a friend, they always have _somet~ing 1n 

yom- back. That i&'the -way that General 

Ricarte thought, also. Even if' he showed ·me 

so much confidence at· the beginning, I always 

saw that he has ~omething he was always doubt­

_ipg, especially this important matter. 11 ) 

COLONEL CLARKE: I submit that the question was in 

line with the answer, sir. 

GENERAL REYNOLDS: The objection is not sustained. 

·You may proceed. 

Q (By Colonel Clarke) -Was it generally known be-

tween March and June that you were working for and with 

General Ricarte part time? 
/

A Yes, s1r. 

Q Was General Ricarte held in good repute by the., · 

·Japanese? · 

A I beg your pardon, sir? 
, _/,

Q, Was _General Ricarte held in g ood repute ~Y tne 
.....

Japane•~? 

A Yes, sir. He was taken by the Japa?)ese as No. 1 
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Filipino.· 

Q Not! 1 F111,p~o. · · And you were working for ·.and .wit}l 

him? You were arrested three months later for sabotage 

and espionage? 

A Yes, sir. 

Q Were you ever arrested by th~ m1i1tar.y polic,e after 

that time? 

A I beg your pardon, sir? 

Q Were you ever arrested 1;,y the military pc;,lice after 

that time? 

A I was not, sir, but ·I was called several times to 

Fort Santiago to expl~ some papers signed. by G~neral 

Ricarte about those pass.es, about credentials. Like, 
. . 

for instance, once they caught 158 credentials signed by 

General Ricarte in P.ampango, and all of those were 

guerxillas, and they called me several times at Fort 
. . 

~fahtiago to explain. But General Ri_carte told me- --

he told me, ''Whenever my name appears in a paper I sign, 

tell the .military police or the military authorities 

that I assume responsibility and they should call me, 

not you." 

Those questions s.everal times arose, and I was the .. 

object of asking questions 1n Fort Santiago, and in all · 

the military police garrisons after· that. 
'/ .. 

Q . So tbat the only time that you were called to th~. 

military police headquarters after yo~ were rel~~sed 
'. 

was in relation to the_"passes," as you ·call them, _t:hat 
,-/\ 

General Ricart~ signed, is that correct? 
.... 

A , Y~s, sir. 
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. 
Q Were you ever called· by the military police -tor 

the cOllllisaion ot any other offense? 

·A Ho, sir ~ · . 

Q Were you ever called by the military police .in 

relation to some offense which em~oclied a woman? 

CAPTAIN PACE: I object to this question. Arrest 

does not go to the credibility ot • witness. Counsel 

is basing all .of these hundreds of questions upon in­

formation and belief. If. it were a mere fishing expedi­

tion it would be all right; but these countless questions 

I -on these ·matters atated by ~em~ent officer give cre­

dence to the QUestions and to the idea even though the 

witness denies it. And I do ~equest that counsel re­

frain from. asking such questions unless they are based 

on inf'o~ation. 

..._ . 
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GENERAL REYNOLDS: Does counsel consider that question 

material . to .your cross examination?· 

COLONEL C~KE: Ye~, sir • 

..GENERAL REYNOLDS: You may proceed. 
-COLONEL CLARKE: What was trait last question? 

.I 

( Question read) 

A Exactly. a woman; no, sir. 

Q (By Col~nel Clarke) Were you ever called by -the mili-

tary police · for the coDDDission or a-ny off.ense or alleged 

commission of any other offense? 

.A When they investigated me about espionage and· sabotage 

tht ~ix cert~in. matter~·, that I ~d c~rtain affairs w1th 

woman, because the Japanese have tl1at custom. When they 

- investigated they investigated ·everything about your private 

life, where you were born and ev~rything in your life. 

Q That investieation was at the time you were charged 

With espionage? 

A Yes, sir. 

Q In June, 1943? 

A Yes, sir. They mix in that --

Q 1942. 

A They mix that in that question or espionage and sabo-

tage. 

Q From tha~ time on after your release you never were 
'./ .. 

investigated .by the military polic~ again for any offense 

or- alleged offense? 

: A .- ·~ -was investigated but I was not held. S~veral times . . 
1-./\ 

I was .inv~stigated -on account of these papers that Gener·a1 

· Rica~te ·~as~is~tiing. 
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Q Were the military police then investigating your 
.. 

actions and General Ricarte•s actions? 

A . They · as-ked me questions abou·t papers signed- by General 

~iaarte in several instances,. because sane ot those papers -­

or the holders of those papers found out by the ·military 

police that they were ~rrillas. 

Q They were what?. 

A Members of the guerrillas activities. 

So that tne military police then doubted the papers~Q 
signed by General Ricarte? • 

I A They did not question'me- about General Ricarte. They 

were imputing to me the blame because they told me I was re-

_spons ible because General Ri~arte did not know those people 

personally as certified by _General Ricarte. 

Q The~ they did not believe that you _were carryi~ out 

the wo~k ·ror which you were released from confinement? 

A Yes, sir. They believed that I was sabotaging General 

.Ricarte. 

Q And you, whose loyalty v,as doubted by the military 

· police, --

A Pardon, sir? 

Q You, whose loyalty was doubted by the military police, ___ 

A Of course. 

Q -~ received a commutation or, rather, I suppose a/ 

pardon of that life sentence to go to work for General 

Ricarte? 
. ___.,,.,_ 

A Yes, sir. That was one of the -- That was the 
.....,_ . 

main condition ot my parole. But al:l the time I was under 

surveillance. ·They were watching me. In fact, they told 
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• 
me when I moved rrom one place to m,ther -- They told me 

it I have to move from one place to another I bad to report 

to Fort Santiago. .~. 

GENERAL REYNOLDS: There was one answer made while the 
) 

I plane was overhead. The Commission could not hear~ Will 

you read back the question during that period? 

(Questions and answers read) 

GENERAL REYNOLDS: You may proceed. 

Q (By Colonel Clarke) When you wer? questioned and 

quizzed as to the safe-conduct passes which had been issued 

by General Ricarte -- Is that _correct?I . . , ,~ . 
A I beg your pardon, sir. 

Q You were questioned and q~tzed by the military police 

concerning the safe-conduct pas~es signed by General Ricarte? 

A Yes, sir. 

Q "No. l Filipino"? 

A Yes, sir. 

Q The m.n who came from ?apan by direction ot Tojo and 

the man who was the god of the Japanese, his loyalty was 

doubted by the military police? 

A They never doubted General Ricarte but they doubted 

me, because they presumed that all those credentials, all 

the papers were my work and only I made Ricarte sign blindly. 

ThRt is what they p~sue. 

q Oh. You had General Ricarte sign a paper without 

reading it; is that it? 

A I'beg your pardon, sir? 

Q You had the General sign, the safe-conduct passes 

w1 thout reading 
; 

.. them'? 
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Many of them. . He had ·· contidence in me and that is 
. . 

~~ ~any of those papers., ·:s~etimes he .jus_t signed them~ when 

I pr~,en.~d .them. , 

Q But the military_police didn•t have confidence · in you;. . . . ~ 

-is that correct1 . : 

A­ They .have no confidence .in.~e, ot cour$e. 
. . . . 

Q But you received y~ lit~ from the Japanese? · . They 
. . 

took you to ·General Ricarte to. work with _General Riparte, 
. ' 

ye~ they doub,te4 . you; is that correct? They had no· .con-

.ridence in you at all? 

A I beg your~don, sir? 

Q The ~apanese had no confidence 1n ·you at all? 

A They had no.·. col).f idence in me at all. That is why 

·1 was under continuous surveillance. 

Q . Now we will come back to some of these statements 

that General Bi.carte malie to you. Was it shown in these 

·"papers" ,as you call them, that there was an -un:lerstancUng 

between General: Ricarte and Premier Tojo that as soon as 

the Philippine independence was established he was to be 

the head or the state? 

A That's why General Rtcarte told me· that ·· as soon as 

the Philippine independence is est.ablished he was to be the 

head of the state. 

Q What do you mean by "the head of the ~ate11 ? 

A The first man in the govel'.hment. 
I ~ • ' 

Q The ·President? , 

A So~th1ng like that. Dictator or Prei:taent or what-
....:ever it is. 

.. 
Q Pictator? · 

... 
. ' . 
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A I think that was the original plan that they had agreed. 

Q Who had? 

A Accbrd1ng to General Ricarte•s revelation to me that 

he f!as asked before he left Tokyo in a banquet Tojo o.tfered 

him -- he was asked what kind ot govemment he was going to 
. ' . • . - . • J 

form in the Philippine Islands, and General Ricarte_revealed 

before him that he was thjnking to establish here a dicta-
·, 

torial form or government. 

Q What kind? . . 

A A dictatorial form of government. 

Q He was identified with -the independence of the Philip­
I ~ 

pines 

A Yes, sir. 

q and democracy under an independent government, was 

he not? 

A Indep·endent government but a _forrn of dictatorial 

government. 

Q . When the Phil_ippine independence was established what 

happened to that promise of Premier Tojo? 

him to accept the presidency of the Ph111p­

epubl1c, but General Ricarte revealed to me . that he 

_.,,..-
/ 

was not inclined to accept because the Japanese., he said, 

Y / they were doublecrossing him. 

Q Yet ..,_ 
/ 

A He declined and he reconnnended Laurel 1n~tead. 

Q ·yet his agreement with the Premier of Japan when he 

· came here was that something that he wantedjwas to ,'b:e1the·. 

head of the Philippine independent government as a dictator? 

J.. Yes, sir. 
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... 

Am ··he retused it when it was offered to him? . " . 

:A Yes, .sir. That ·was the orig~l plan, but when he 
,."',. :. .... ,· ' . . .. ' • 

· 08-8 _~m:e he tound out wl)at kim ~~ ~ependence_tl\9· J~l?~ese .. • ,· ' 

are giving. He: though~ · ~-t . was net independence .at all and 
r• •• 

• he thoug~t it was ·a doubl_e-cross • . . · That_1s ·why he declined. 

· "Qnder the circumstances I, will .not accept the posi~io~", he 

said. 

Q Aal . independence '1Dier a dictator would be diff~rent 

-~ that und~ the JapSl;lese? 

A Pardon? 

, Q Am his .tcsea was that as a dictator there. would be 

more 1Dlependence µilder the dictator than under the Japa­

nese? 

A The dictatorial form of government he war).t, it would 

be under t~ independent government of the Philippines but 

without the dictations · or the' Japanese. 
. . 

Q But with the dictation of Ricarte? 

A· . I beg ·your pardon? 

Q . But -with Ricarte as a dictator not controlled by the 

Japanese? 

A Yes, sir. . That was the .original. plan in the mind 

of Ricarte. 

Q Ri.carte ·r.e~sed to swear allegiance to the· United 

States throughout the period of 1903 on, d:i,dn~t he? 

A FrQm the time of the revolution • . .. .. 
. . . ... 

Q Always haying in mind that some· ·day he could h~_ad 

. · . the Philippine government? -~ 
..., .

-A He paver told ~e ~ha-t. 
' · . 

Q· Oh, he didn't tell· you that. And when -·he had-an 
• • • • • r • , 

.. 
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. 
opportunity to head the Philippine government he turned it 

down? 

A··~- ' Turned it down because it was against_the form ot 

government be was plarurl:_ng ~ his own way. He foum out 

_that this indepe~ent gove~ent giv~n by ~hE.l Ja~anese was 

not independence at all. It was wha-t . you call a ''puppet".. . . 

Q What was the date ot the Philippine indepenaent 

government? 

A I beg ·your pardon, !1r7 

Q What was the date of the organization ot the Philip-

pine independent g~e~ment? 

A In October 14, 1943. 

Q General R1carte having been offered the position as 

,(, 
head of t)le state as dictator ref'Used to accept because of 

what? 

~ Because the government they were offering, it was 

not in conformity with the government he had in mind in 

his _ideas. H~ believed that this independence given by 

the Japanese was not imependence at all, as he saw the 

rulings of the administration here during the Japanese 

occupation. 

~ So then the independence was foreign to his ideas 

of what the independence shoulQ be? 

A His idea was it should be a complete ~d ~bsolute 

independence. 

Q And he did not believe that the Japanese would give 

them that? 

A He did not believe on ~ccount of the tacts he had 

·. seen here during the Japanese occupation. It was .no~ 
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independence at all • 

. Q And how did he know that on the. 14th ot O~tober, 1943'? 

A Well, ·he knoll tram t.he experien~e, because- he was a 

member o.t the council ot .the state. and the exe·cutive com­

mission under Vargas.· He know about the doings ot .the 

government and he know .that everything done there must be. 

dictated by the Japanese people am ·Japanese administration. 

Q And yet he continued to work tor the Japanese govern­

ment after~ was convinced that the Japanese government 

would not give independence to t.he Phil:,ippines . in which he 

was interested? 

A He tried ~t the last moment to change their ideas. 

_That's why the motive ot his continuance. That's why when 

he left on December, 1944 when I asked him "General", I said, 

"are you going to Tokyo?" he answer me "No", he said. "Now 

that I fa-11 to my people because this man Yamashita ref'use 

to -cancel tha~ general order of massacre and destruction ot 

the Philipt>ine -- now that I fail", he said, "to my duty to 

my country, at least I'm going to die here. I am going to 

share the fate of my people. I cannot do anything &llY' more 

to the J~panese because it is too late al'id I cannot do 

nothing because I am a virtual prisoner of them". 

That is what he confided to me when he went to Baguio. 

Q When was that? 

A He said "I am not going to Tokyo". 

Q When was that? 
"' .

A In 1944• . 

Q When did General Bicarte le~ve Manila for.·. the iast 
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time? 

A It was in D~cember, 1944. 

Q What was his mission? 

A He told me he was going ~o Baguio, 

Q For w~t -pl?._rpose? 
' A He ·said that he was . going to be there because the 

High Command wanted him to be there. 

Q Was he going up. there · tp make any speeches as he had 

made _befor~'? 

A He did not tell me offhan~. 

Q But he wa~ going up with the Japanese High Command, 

as you say"?'--' 

A That ',s what I said. 

q Wor.king the same as he had been working before after 

he had learned of this so-called "general massacre order"? 

A He did nd te.11 me anything about the work -that be 

was going to do. 

Q What reason did General Ricarte give for agreeing to 

accept the head of the state at the time the Philippine 

independence was established? What reason did he give 

you that he had agreed with T~jo that he would take it? 

A I did not get you, sir. 

Q What was the reason ·ror saying that he would take 

the head of the state back in 1941 if Philippine indepen-
/ .. 

dence was established? ,· . 
A He thought that he could -e~tablish -a government ~f 

his ideals. 

Q He . had cl;l.sc~sse~ those 
. 

ideals -~ -the
. 

_time he agreed . . 
I 

to come down here <?n that· work; is t~t) correct.? 
• 
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A · I believe in the' brief' banqu~t they gave him he could 
' ~ . ,. 

nQt ·oove .the . time to discuss the .details. They_ d~scussed 
. , 

only the. gener~ form. . r 

. . ~ 

, . ·Q · But he _·did not come down. with the idea .that at the 
\ . .. . \ . . 

time ot :the Philippine ~d~penden~e he could' and woul~ _es-
. . . ~ 

tablish a ~~cta~orship under him accordi~g to his' ideals?-,. 

A. Yes, sir; . 
Q And the Japanese had changed the type and form of 

that dictatorship? . 
-~ 

A I think that's what his conviction. That's why he 

~efused later to accept any position, orrfcial position in 
. ~ ~ . 

the Philippine government offered by the Japanese gove~n-

ment authorities. 

Q Do you know whether or not he had been told in the · 

beginning by 1ojo that he would be free of any Japanese 

control if and when he became ~he he~d of the state? 

' THE WITNESS: I beg your pardon, sir? 

COLONEL CLARKE: Will you read it? 

(Pending question read) 

A At least that was the tendency of the revelation of 

General Ricarte or the understanding that he had with Tojo • 

. That is what he mean when he explained to 
. 
me that 

' 
he had a 

~ 

sor~ of understanding with Tojo. 

Q So he learned then later on that Tojo· did not keep 

his; word? 
,• 

A I beg your pardon? 

..:.Q . He le~ned later- on that Tojo was n~t keeping):u.s 

word in ·the form or g°'!ernme~t -'which sh'oul.d ·be ·est~bl_isheci, 
·, . .· • 1 .

that ..Tojo and the Japanese were -.~ouble;.crossing him? 
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A Yes; sir. .. 
Q And he continued to work tor and 1n the .interest .of 

the double-crossers, 

A He· could . net do otherwise, sir. He was virtual pri-

saie r ot the Japanese. 

Q In answer to the last · question," you stated that ·arter . 

October 14, 1943, General Ricar~e was a prisoner oft.he 

Japanese, did you? 

A He was a virtua,l prisoner, not the same as prisoner 

but virtual prisoner; he .was under 
~ 

them. He could not do 

anything but to do what they wanted him to. 

I Q Now, you stated on S~ln"d.ay that General Ricarte was · 

responsible, indirectly, to the Japanese Imperial Forces 

High Command in the Philip-pine·s, is that correct? 

A Yes, sir. 

Q Who was the Philippine High Commander in the Phili-

ppine Is·lands? 

A Well, there·. were several from the beginning of the 

occupation. The last one was General Yamshita. 

Q Who were the various High Commanders, chronologically? 

A The first, as far as I know, was General Homma, 

General Kanaka, and after that Oenera1 Kuroda, and ,General 

Yamashita. 

Q General Yamashita came here a_t what time? 

A The last time he came here, as far as I remem~er, 

was 1n October, ~efore the landing of the American ·forces 
'v 

. on Leyte 1n late 1944. ,.._..,,, 

Q ·And he · came here as the Japanese High Commande.r -in 

the Pllilippines on that date, 1s that correct? 
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A I beg ~don; sir? 

. _Q: jnd when he came, he came in as the J11panese High 

C'c;,illnand? 

A He was the ~glie~t -·commander,. as tar as General 

Ricerte told me; he was the highest ·commander 'ot the _Im• 
' I • • J • 

perial- Japanese armed forces in the Philippine Islands, and 

that includes ever;rtHing. 

Q ~d_you are sure of that? 

A T~ t is what Gene-ral Ricarte told me, 

Q But General Ric;ar,te kne'! what he was talking about·, 
~ . 

never told lies, and therefore that ~as the truth when he 

told you that, was it? 

A He to·ld me -·- I believe what he told me. · 

Q He believed what he told you? 

A As .far es I was co.ncerned, I don t t doubt the word ot · 

Ricarte when he told me that Yamshita was the highest 

COJnJnander of all the Imperial Japanese ar~ed forces in the 

Philippine Islands, including everything, that is, navy, 

air and army. 

Q And General R1carte told you that? -

A Yes, sir, 

Q And .General Ricarto was in a position to -know every-

thing about the Japanese setup in .the Philippines? . 
'../ .

A Aa I understood, he was taken 1,n confid~nce ·by· the 

highest co~der here. 

Q So therefore he knew whether or not. . ~noraJ. lamashita 

· was the highest co~nder of ·the · Japanese 
~ 

forces in the .,,. .. ' ..... . 
J • 

Philippines, _including the ~vy and air force- and other un-
•

attached troops? 

1912 . 
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A Yes, I think that is what he mean. 
I . 

Q D~d yo:rer hear or. d1d General R1carte .~er tell 

you· or mention a supreme southern command in t,aon? 

'· A ·No, .sir, he told me that thero was a supreme high 

commander in the southern region; ' they call it the southern 
. . 

region, that belongs~- all the Asiatic region in .Asia. 

Th.at was, he ·said, Count Tera~chi. 

Q ifas that command runcti·oning .in the Philippines? 

A I think the division. or Yamashita was under the 

strict supervision or that command. 

Q . You think now that he was under somabody else, he 

waan' t the high command?.~ 

A He was the highest commander here, but in the southern 
. . 

region, Terauchi was the highest commander, sir, accordi·ng. 

to General R1carte, sir. 

Q Do you know whether Count Terauchi was ever in 

~anila? 

A He has been hore sometime. 

Q Do you know where he lived when he was here? 

A He lived in the house of Quezon before Yame.shi ta 

arrived. 

Q Before Yamashita what? 

A Berore Yamashita arrived in the Philippines, arrived 

in the Philippines· the last time in 1944. 

Q Did he live there atter Yamashita came to tire · 
Philippines? 

A I don't believe so, because I think, eccordipg to . ;--./'. 

General Ricarte 's revelation in our conversatton, when... . 
Ya~sbita came here Terauchi w~s no more in the Phil~ppine . . 
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Q . You don't know whother he .1'aS here after Yamashita 

camo? 

A I cannot be sure,· but only I depend ·on the revelation 
. . . ; 

or informat~on given to me by General. Ricarte~ because he 

was the only man. Very few Filipinos who knows the ~9~e­
ment of the high command • ..: 

Q That· ·1nformation --
~ 

CAPTAIN PACE: Pardon me, Colonel; yoµ are interrupt-

ing the witness. 
r ~ 

COLONEL CU.RKE: I am sorry. 

Q (By Colonel Clarke) Tm.t informetion was tbs t 

General Yamashita was the higbes·t commander iri the Phili­

ppines? 

A· Yes, sir. 

Q Now, you have testified on Saturday, 1n answer to a 

question by Captain Pace, that your testimony was based 
-

upon orders and records that you saw in the possession of 

General Ri~arte, which purported to be official documents? 

CAPTAIN PACE: What page is that, sir? 

COLON~L CLARKE: 919. 

.A I testified about the mission of General Ricarte 

here, based on thos.e documents that he showed me. 
'.../

Q So that was the only testimony tha.t yo~ he.ve given, 

which is based on documents and orders · that you saw; it was 

on li1.s mission? 

A · It wa·s his ~ssion,- his appointment· by ~e _ldnister 

~ ~r l war. 

GENERAL 1EINOLDS: The ·Commission interrupts. · _z_t; will 
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-take a brief recess, and ask -that during- t~e recess the 

Counsel consider· how mllch further cross-examination 1s 

pr~bable. The C~1ss1on feels that it is liberal in per- · 

mttti~g the Defense to cross-examine the witness ~nd. is 

w~lU.ng to permit additional cross-examination; however., 

there is some limit to the time we can grant tor ·tus purpose. 

So in the period of the recess, please ·go over carefully 

what essential parts are still uncovered, so we may 

economize on our time. 

We will be in recess for at least five minutes. 

(Shor.t recess) 
.;- '--

GENERAL REYNOLDS: The Commission is in session• 

. Counsel may proceed. 

Q (By Colonel Clarke) Now; you stated- in your testi• 

mony before that General Ricarte had several meetings with 

General Yama·sh1 ta? 

A Yes, s 1r. 

Q How many meetings? 

A The latest meeting -- as far as I recall, four times. 

Q Four times. When and where was the first meeting? 

A The first time and the second time, in accordance 

with the revelation told to me by General Ricarte, was in 

the house of Quezon. 

Q The house or whom? 

A The house of President Quezon, in Pasay• . 

Q When was the first meeting? 

A- It was four or five days e.fter the arrivAl of Yama- ,~/\ 

shita in the Philippines, in Qctobor, 1944. 

· Q General ·Yamashita arrived on what· date? 
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A wei1, . 1 don't know exactly the date, sir, but I think 

he arrived here -before the ~anding of the American forces 

in Leyte· in 1944, 1~ ~ctober. 

Q' The early or . the latter ·part of Octo~er? 

A It was in thf? early part, I tpink~ sir~. 

Q So that the fi_rst meeting, then, was ~ometime in the 

fir~t two weeks of October, 1944? 

A Between that, more or less. 

Q Now, who was at thA.t meeting? 

A Beg perdon, sir? 
. . 

.Q po was present et that moeti~g"-.,.besides General 

·y~mashita and General Ricarte? 

A General Ricarte told me thP.t he .was with .Ote and 

· General Y~ma~h1ta, ·e.nd I don't know -who were the other 

Japanese • 
.,_. .. . 

Q At what time of the day WAs the meeting held? 

1l ;, General Ricarte left his house before 10 o'clock in 

the rnorn,ing of that first d~y he went to Yamashita. 
0 

Q Left before 10? 

A Before 10 in the morning. 

Q · What· time was the meeting? 

A Well, it 1s prosume.bly about 10 o'clock. He --

Q What time was it over? 

Beg pardon,? 

What ~e was the meeting over? 

A General R1carte came beck to his house in the after~ 

~oon-~ . aft'er tha.~. 

S~ · presumably1 the meeting .lasted_from .10 0 1·clock until 

the afternoon, is that correct? 
f' 
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A No, not 10:00 o'cloclt i~ th~ atternoon. 

Q Until ~he afternoon? 

A Until the afternoon, after he came back. 

Q Didntt· the General tell you wha · time he was to meet 

with General Yamashita? 

A He ·told me always, he said 10:0~ o'clock in the morn- . 

ing he have -to go there. 

Q And did he tell you what time the .meeting brQk~ up? 

A Well, I didn't ask him that question any more, after 

it was {pause). 

Q Now, under what circumstanc~s .41d General Rica.rte go 

I to meet General Yamashita for'the · first time? 

A Well, I stated in my st~tement on Saturday, it was 

for the purpose of discussing·a certain general order, and 

also . giving his respect to . General Yamashita. 

r.- Dis.cussing what'? 

A ,Certain general order issued by General Yameshi ta 

about the destruction and the massacre of the Ph111pnine. 

Islands. 

Q 'And to pay his respects to General Yamashita? 

A Yes, sir • 

. o Who told you that it was to discuss this general 

order? 

A I beg pardon, s1r1 

Q Who told you thllt the purpose of the meeting was fu ,: 

discuss the general order? 

A : That was General Ricarte. 

Q Did the ~neral go on his own initiative, or was ~e. 

sent for by Oeneral Yamashita? 

A He was sent through Colone~ Ota to go to· th~ place of 
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General Ynmashita., to discuss this matter. 

Q . And Gener~;i. ~ice.rte, then, was directed by Colonel 

Ota ~o report ~o General Yamashita? 

t Hewes not directed, sir; he was requested. 

Q Reques~ed? 

A Yes·, sir. 

Q To report to Goneral Yamshita? 

A To go to General Y~shita because General Yamashita 

has to see him. 

Q _ And the purpose tho t he wcs calied to see General 

lamA.shita was to pay his respe;ts 2.nd to --

- A Discuss 

Q (Continuing) to discuss a general order? 

A Yes, sir; that is wh~t -he told me. .. 
..... 

Q · What g·eneral order? You are talking about the 

ge~oral order before he went there? 

A This general order of Yamashita of the destruction 

of the P~il1pp1ne Islands end massacre tho civilian popula­

tion of the Philippines. 

Q And who told General Ricsrte about that· order? 

A ·Beg pardon, sir? 

' Q Who told Gene·ral 'R1carte about that order? 

A I believe he had it from Colonel Ota. 

Q You mean you believe thnt Colone1 · ota told the 
:,./ 

Gen~rnl that there had been an order issued? 

A ·: 'Yes, that is 1t •. ,-
Q When? 

' 
· ·· ·· A I ~cannot tell you the d~to, but .I think e.s soon as 

. . 

Yamashiia came up here. That 1s why I think he· was sent 
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here, as Yamashita was c~nsidered the iron-hand man of· 

Japan, and ·they consider bim,the most ruthless general far . 

his crue~~y ,and sanguinary action in Singap'?re, as the 

?rderer or the massac~e in Singapore; they sent him here to ' · 

crush the Philippine rosistanee··. ~oveirfent and to finish the 
• • . . j 

Filipinos whom they believed ~d betrayed Japen iri this war. 

Q And the.t wes General Yamashita' s reputation in Jap~; . · 

is that correct? 
,. That is according to General Rlc1trte. 

. 
Q Now, when did Colonel OtR tell General 'Ri~e.rte about 

this order? 
/'---I A I do not know tho date when he told it. 

Q Was it one or two days after Gcner~l Yruna·shi te. errived, 

or WEI.a 1t thre·o or four deys, or five days? 

A I cennot fix you ~thc de.te, sir. I am afraid it is 

very hard to fix, but it is pr_evious to the visit of 

Gericral Ricarte to Yamashita. 

Q So it is previous to tho fifth day eftor the General 

oame here? 

A Yes, sir • . 

Q Now, when did you first learn of the existence of 

this order? 

A Beg pardon? 

Q When did you first leP.rn of th0 existence of this 

order? 

A At the eve of the-first visit · of General Ricarte to 

Ysmashita in October, 1944, when he told me~ he said;,_'.-r, 

"LB.pus, Yamashita i~ he~e. I am efre.id," he SAid ,. 1Lsomc~h1ng \ 
l 

terrible will happen to the country. 11 . 

.~ ; . 
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I as·ked him, · "Why, General?" 

"You know, 11 he said, i1this man 1s very ·crut11.· He is· 

sanguinart.' He is a very hard ina.n, and I am afraid he 1s 
' 

· going ·to repeat the history of Singapore in the Philippine 

Island~." 

Q Now, When ·ln'.S this second m~eting? 

A I beg pardon, sir? 

COLONEL CIJ.RKE: .strike that last question, if you 

will, please. 

Q (By Colonel Clarke) Who was present at the time 

Gennral Ricarte told yoµ~ }iat had happened at the meeting 

with Genere.l Yamashita? 

A We were only two, in · his private_room upstairs. 

Q Nobody elso present? 

A Nobody. 

Q This order, you stated, · was to -the affect tla t nll the 

p6ople would be wiped out in J.ie.nilA; is thP t correct? 

A I beg pardon? . 

Q The order direct~d all of the Filipinos to be wiped 

out, those in Manila? 

A Yes, sir. That was presumably the contents of the 

general order of me.ssacre and destruction -of the ·phflippines. 

Q When was this carried out? 

A As soon as the A~ericans come, if they notic~so~e 

. movement in a certain spo·t, any action of hostility .of the 

Filipinos, or some sign to the Americen landing· forces, they 

will be mo.ssacred 1n those places, destruction. ,._/\ 

Q Where? 
l 

' · 
A In any spot where the Americans l~d, particularly 

. \ . 
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Kanil.a. Manila was particularly mentioned to ~e destroyed. . . . 
. . 

totally., if possible. 

q So the.t in every spot in which the hmericans had con-
. ' 

trol, the Filipinos then were to be mssacred by the 

Japanese soldiers? 

J. · That is as far as the order, as far as Generel' Ricarte 

told it to me. 

Q Where was the second meeting, and .at wha~ time did . it 

take place? 

A Well, the second meeting, sir, wes ten days efter the 

dr.te of the first meeting, ~nd according to Ricerte it was 

also done in the samDlace whsre was had the first meeting. 

Q Who was present at the.t meeting? 
.... 

A Also Ricarte, Yamshita and Ota, and he ·did not .te.11 

me who were the others. 

Q · Did you know that Ote was there? 

A t~lways. 

Q Why? 

A He had to be; the aide-de-camp, official secretary 

and liaison end interpreter of Ricarte. 

Q Now, you are sure th~t Colonel Ota 1s or was a coloriel 

in the Japanese army? 

A General Ricarte to1d me he was given the military 

rank of li~utenant colonel to give dignity to his position 

as secretary and aide-.,ior:i-cnmp to Ricarte. 

Q Did he wear a uniform? 

A Sometimes. 

Q ·The uniform of the Japanese army officer? 
. .... . 

, A-. Yes, sir. · ·Sometimes I have sem him, when they "ent 
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to Japan in 1943. 

Q Now~ wh~t transpired at the second meeting between 

General :YamashitR and General Ricarte, as told to you by 

Generel Ricarte when he .re.turned? 

A He told me tha_t one of the topic~ they discussed --. 

b&cause on the first meeti~, when I learn ~bout that -order, 

I requested General Ricarte to do his _utmost, 1n tho name ot . 
humanity, to stop· or d~ his best, it possible, ·to cancel 

tha.t ~rdor, through sq,pl1ca-i1on to Oenere.l Yamashita. And 

he told me that they discussed that me.ttor and Yamashita did 
. . ' 

not went to change/1-t, and that Yamashita showed him the.t 

the Filipinos wented the AmoricMs to come here in the 

Philippines. 

"Well," he _said, "·they will not see them anymore. 11 

· ~nd I asked General Ricarte, "Whet is the mee.ning?" He said, 

· "They are going to be wiped out; so the Americruis will come 

here without Filipinos." 

Q · Now, whP.t other topics did they discuss? 

A I did not ask the other topics, bec~use I was not in-

terested, sir; I wns only interested in that general order 

because it ntfects the lives of my people and mr country. 

Q. You knew everything concerning General ' Ricarte's 

·activities; generel Ricarte regarded you as a confidante, 

. and he came back and told you everything tbF. t bacr·h_~ppened? . 

A As far as to several important matte~s he· confided to 

me. I think I was one of those very, very few p~o~le, sir, 
. r-A 

if not the only one, he confidod in big_matters, secret 
.... . 

· matters or state, 
, 

thli.t he never· confided even to his wife. 

Q w_het do you thiiuc they d~scussecJ ~hen? 
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A Beg pardon?. ---

. .. 
Q What do you think they discussed at tne second meeting? ..,,,,,,.. 
A w~i1., o~e of the topics was the general order. 

Q That is right; now, what else? 

A I don't know more. 

Q Do you know whether General. Ricarte .had other busi-

ness with General Yamashita, other than these orders? 

A He did not tell me nothin~ about other business, sir~ 

Q He just told you about the orders? 

A Beg pardon? 

. Q He just told you about the order? 

J. Yes, sir. In the second meeting -- I 9eg your pardon, 

sir 

Q All right. 

J. I think Gener~.l Rica.rte told me also th.Ei.t they dis­

cuss·ea tho plans of the retreat of the Japanose forces to 
'• 

the mountains of Montalban, Bosoboso, San Mateo, Antipolo, 

to put there all the soldiers from B~tangas, Cavite, Laguna, 

ME-.nila, end to put all their heavy cannons in those 

mount~ins Md reserves of .airplanes, and ·1et the Americans 

come in Manila; they put some 1ittle force here, -serving as 

a snare for the Americans; as soon as they come here, they · 

will make a general movement (demonstrating), a scissor. 

movement and crush the Americans here, and . they e.re going 
:..,., . 

to make a ble.nket bombing of Manila,· and if they succe_1:1ded 
. \ 

in coming and wiping .out the American forces ~hey would 

• come back to Manila and they will wipe out the whole ~anila, 
. ,--/\ . 

including the whole p,opulation, without lo~ving a single
"' . 
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Q Ac~o~ding to this _or~er, thet you $ta~e General 

R1carte said General Yamashita issued·, did you state that 

~hat order directed the. i ·tt~ people of Manila should ,be 

wiped out. after ·the American forces eame? 

A I beg pardon, sb? 

Q Didn't the order direct that the Filipinos would be 

wiped ·out after Amorican forces arrived in thP.t . particular 

area:? 

A Yes, sir, 1n that perticular precisely Manila; after 

they heve beaten the American forc~s, if they succeeded in 

-beatin_g thfD; they will come to Manila. al'fci...,finish the 

Filipinos, because they considered them as guerrillas, 

enemie!; .that is the phrases Ricarte told ·me tl'\at Ya.mash1 ta 

·toid R1earte. 

· Q ~ Then according to th.E\t statement, it was not to be .,,, 

.:· ·bet.ore the ArneriC8J\S ·came that the Filipinos were to be 

mass~cl:tld, but was to be ~fter the Japanese had retaken 

· the territory? 

t No, in certain -- in general ways, sir, tho order wes 

as soon as the Americans come, but in Manila they ware trying 

to avenge thei~ grudge against the Filipinos, particularly 
~-

th6 population of Manila; they take ·them as one hundred .per 

cent guerrillas, or a1rectly or indirectly of the guerrillas, 

t~ the Japanese, all . the populetioncf Maniia; that 1s, of 

. the ci~y of Ma.nil~, to finish the whole populatioh or ~anila, 

' destroy the whole city. 

Q · .Tliis plan, th~n~ c~ged the order which had previously 

been r 'et.erre.d to. in_that respect, 1s . the.t correct'? 

A Bog pardon? 
·_:> 
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Q This plan tha't you talk about nQlf ·ma.de a ~~ge in 

the direction contained in the order which Jou spoke about 

a while ago? !.. 

' · A No, there is no change, sir. rt ·is a part or the " 

genoral order, it is_correlated with .the_g~eral ord~r, only 

· 1 t speeks El. 11t tle bi·t 'l(i th empha~is on ·the pnrticula~ 

matter in MP.nila. I 

Q You mean it was a part or ·the general · ord_er? 

A It was part of the generAl order. · 

Q But you didn't remember it as well as you remembered 

the general order a few minutos ago, did you? 

A The general order WAS to the massacre ot the popula-

tion end destruction of the Philippine Islands. 

Q When? 

A That was the first order. 

Q When was the J'llB.ssacre to tke place? 

f. I beg pardon? 

Q When was the massacre to take place? 

A Well, that order has to take place as soon as the 

Americans landed in the Philipp1ne13, any spot where they 

land there 1s an order if they notice any movement or . 

hostile movement or· any ~ign of movement; or an American 

flag is d~splayed, the order 1s to wipe out the populati~n 

of that spot or plRce or town, city, or province. 

Q. Now, can you tell me why Oen~ral Yailll,).shi.ta told all 
., • • " I ' • •. 

this to General Ricarte? 

A I bag pardon, sir?. 

Q Can you ·tell me why General.. Ya~shi_ta would · cell in . 

General Ricar"te and te11 ·him:. e11 these things? ,· 
• 
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A Because General Ric~rte was :bringing up to him that . ., . . 

. . . 
·question, and besides, General Ricarte is the only Filipino 

in whom they have confidence,· the- Japanese, including the . 

· ·highest officers in the Japanese government, because they 

be1ieve he is the only tru~ friend they have in the Phili­

ppine Islands, on account ~f -his non-surrender, n~n-r~7ogni­

t1on ot l.mer~can sovereignty and the American flag. They 

only believed he is the only sincere friend they have. That 

is·-~why they t>ok him in confidence, all the highest officers 

~f the Empire; they were friends ot General R1carte -- even 

Toyams, the I!l8Jl behind the throhe of Japan, was e. very good 

friend of Ricarte's. 

Q So the information we.s given, then, between friends; 

as a good friend of the Japanese, of YamashitP, thoreforo 

he was given the information rather than any other person 

in the Philippines? 

A In a vrey, 1n en official way, because Yaml\shi ta knows 

the rule of Ricerte here in the Philippine rsiands, and he 

knows tllE'tt Ricarte -- they take him as number one Filipino. 

Q Did he then, having called Ricarte to his residence --

did he want Ricarte to help him in cerrying out the general 

order? 

A Beg pardon? 
' ../ . 

Q Did he want to get ijicarte's help in carrying out 

this g_eneral· order.? 

A No, Ricarte nev9r. told me thet. On ~ho contrary, I 
. . ~.,,,· . 

think Yamashita wanted to ·make some point on Ric~rte of . .... 
I • • • ' · , -. , 

~s· teilure of making the· Filipinos. to swear in favor of . • 
Japan; I tfii:~, that was t~~ _object or Yamashita te1i1ng him 

..~ 



this, to make suffer m~re R1c_ar_~ • . 

Q Now, whon was this third meeting? 

A Beg pardon? 

Q ·when wns the third meeting? 

A Well, i .t WAS about tho Diddle of November, 1944, it 

I am not mistaken. 

Q Where wns that meeting he1d? 
~. 

A Well, they s-e.t 1n the general ~~odq~*ters ot Yamashita. 

Q Where was that? 

A You see, these Japenese, you can •never learn where 

they have an office. Yomashita comes here and nobody knows 

but Ricarte end Laurel, no Filipinos know: that; you can never 

tell, sometimes where his office was. In fact, in those 

days it was probt1bly among very few circles in the li'ilipino·s 

that they say the hee.dqua!ters ot Yamaehita was the Agri­

cultural Building. 'The other says it was in Manilo Hotel, 

at the penthouse, Yemashita, the others said it was some 

place outside of kanila.. They are very secretive, these 

people. They never --

_., 
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Q But the meet~ was hel~ at General Yam~shita's 

', 

be~dquarters? 

A That is what Ricart~ to).d me. 

Q You 9,0n't, know where that ttas? . 

A I don•~ knotr. 

Q General Ricar~e didn't kncnv where. 1t .was, or he would 
; 

have told you? 

A Be lmew 1t, but I did not ask him '"ihere. 

· Q. You as~ the general questions, then, instead ot . . . 

him co,dng back and 
. 

tel~ing 
. 

you the things that happened? 

A N did not think that -- because I was _interested 1n 

that gE11eral order, I could not state ,rhy, only because it 

atte~ts ~e lite ot my people and my ~o~try._ 

Q Who was present at this meeting? 

A I never asked him about the others, but· Ota and 

Yamashita and Ricarte, ~d, I think, some of his assistants. -

Q Whose assistants? 

A . I -don't know. Ricarte never told me. 

Q Whose assistants? General Yamashita• s assistants? . 

A General Yamash1ta 1 s assist&J1ts. 

Q _Now, General Ricarte went to the meeting and came 

back and told you what happ~ned, is ~at correct? 

A Yes, sir. 

Q What happened? '../ . 

A Well, I asked h1m _what was the main pb1nt ·of dis~ 

cussion. He told me one of the points ~as discussed · 
. . ~ . 

about the moving ·or the s~r of Yamashita to Baguio, 
.... . 

and also the invita~ion of Ricarte to. move to Baguio, 
•

and also he reveal~d tC? him the transtei-" ot the Cabinet 
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ot J:,am:-el -~ Baguio; and I asked ~ I · said, "Did you not 

re-1,te to General .Yamashita about that order'I". . . . .. . . 

"Aw," he· sa:ld, i,Yamaalil~ .1~ a ·liJrd man. . I could 

not convince him, and he told me ~t the .order· 1s there 
. . . 

and he, wou1d no:t change ·it, and I .tr_ied to appeal to him, 

even I ~pptuded· to hl.1 ··aenUaent; I' appeal~ to his heart,. ' . 
but this man bas no··heart, has no soul," he s~d. 

Q After~ ~et~, Oenel'al Ricarte a.- back an4 ' tol4 

you about the dt,cu11ion ot the mo'\'ell,Clt ·to Baguio, an . 

tnv1~tion ~or him t:o go t.o B~, -a tr,anater _ot the 

Laurel gov_e.ent; ·he ne¥er mentioned the 9rder' or· the 

etf'eat ot the order until JQU asked h1m about the order? 

A ye.s, fir, I asked him. 

Q. He had to~gotten all about the .or.der at the time he 

got back to you? 

A I beg pardon? 

Q He had forgotten all about the order until you re-

called it to his mind? 

A Perhaps he did n~t recall right away, until I called 

his attention about that. 

Q That is right; you had to call h~s ·attention to it? 

A I beg ·pard~n? 

Q You had to call his attention .to it betore he me~ 

Uoned it? 

A Precisely., I was interested: ·1n that subject. 
' 

Q Who ~s pr.e~ent :when General Ricarte told- you about .-

th:ls meeting'? 
r-Y'·

A He never talk aboµt ~his matter-with other people• 
.... . 

He always ~nf'ide .to me secretly in his house, )>ecaWie · .. 
• 

. 1029 
/ .. . 



.) . 

General Ricar.te never discuss important matters 1n the . . . .. . . . . 

presence ot other people,. particularl-7 when he w~~ed 
. . 

to convey to ·me certain matters of state of importance, 

like this'. - .. 

Q · so that on en1 ot these meet~i , _or on any import-

ant subject, you ·· ere the c~ntidante ot General Ricarte; 

he talked to you a1one, he talked to you in private and 

t9ld you these things? 

A Yes, sir,"because he told me they are mili~y 

secrets. 

Q ~y ere what? 

A ni1tary secrets. 

Q And then there was nobody present, so that -- did 

you ~ver see o.ny or hear any ot these things at the 

meetings yourself'? Were you there? 

A I beg pardon'l 

Q Were you at any or the meetings? 

A I never been brought to the Japanese confidence, 

because Ota has control in that matter. 

Q Oh, your testimony 1s based upon what a dead man 

told you 1n private, with nobody else around to hear 

what was said? 

A He told me that, he was not dead yet; he was alive. 

Q ~ere was this .fourth meettng? · 

A Beg pardon? 

Q Where was the fourth meeting~ 
. ~-

A It was 1n the house .ot· Quezon, according to 

Ricarte·•s rev.elution-•. 
•Q- Whent .. 

,, 
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A ' It was -t1ve or four d4ys af'ter the arrival ot 

Yamashita 1n the Ph111pp1.Jies ,?Jl ··_October, :1.944~ , 

Q Iis that -the fourth meeting? 

A That was the first •. 

Q No, the -. fourtht 

A Oh, the ·tourtb, you mean? The rourth -was 1n Dec~:. 

ber, 1944. 

Q Where? 

A I did not .ask where. 

Q What happened at that . -- who was present at that 

meeting? 
~ 

A As tar as I know, as far as Ricarte told me, there 

were o~y Ota and some of the assis-~ts of Yamashita, 

and Yamashita. They discussed routinary .matters about 

the. transfer to Baguio, about the invitation ot the High 

Command -- or the persuasion of the High Command to 

Ricarte to move to Japan or Tokyo, and Ricarte re~ed to 

go to Japan, and he told him, as he failed 1n his efforts 

to cance1, to make Yamashita cancel and stop that order, 

at least he was going to have that privilege to share 

with his people, to die here in this co"1try. He nanted 

to die here; that is why he d:ld not want to move to Japan, 

despite the offer of everything, airplane transportation 

and facilities to send him to Ja~an; he refused to go.
/ . . 

Q So that this meeting was held sometime 1n December. 

concerning the movement to Baguio? 

A Yes, .sir; and also a discus~!~n about the meeting--· 

the transfer of Laurel's Cabinet ~ . 

Q Did General Ricarte have any o.ther_me_etµig vrith • 
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General· Yamashita tban· th(?s~ .f~? .. . . .. . 

A . As tar as -~ _Ja)pw after .tbs,t, I could. not tell you, 

· because Ricarte left · tor _Baguio· ori the ·31st of December. . . 

.- Q :. · ·- G:~eral Ricarte would tell Y® ot every meeting he 

. . . .. 
. 

. 
. ' 

had had wi~ General Yamashita, :or intended to have? 

A ! .,.asked .him sever.al times1 I was interested all the 

time on -that gen~ral order. I could not sleep sometimes; 

sometimes r teel like depressed, you know. In tact·, I told 

him several times W1~ tears.-, I said; ''Wbf. don't you do 

everything, General?" Even to Ota, the secretary, when 

n ta .told me 1n S~llo · Building, he said, "Lapus, you, 

the- Filipinos, are traitors to •Japan. 11 I told him; Why?" 

: ''You know," he said, "the. High Comand has order, a general 

order, to finish the Filipinos, to destroy Jlanila, . to kill 

the people of Manila,~ because the High Command said 

this, he said, "The Filipinos want the Americans to come 

back to the Philippines. Well, they will not see them, 

because .Yamashita," according to Ota's corroboration ot 

the declaration of 'Ricarte, he shoot that order all over 

the Philippines to all the ·commaliders of the .military 

posts, to wipe out the Filipinos, destroy the properties, 
. ' . 

particularly Manila. When I ask_ed him, t said; "This is 

a crime Ota. Why don't you do your best,'' I said. I 
'.../. .. 

.said, "This is_a crime against. humanity. You are going 
. .. 

. to have condemnation,":. I said, 11by history on that." . 

He said, "Lapus, fol". that y~ neck. is going .to~ · . . 

be cut. You know,'' ·h_e said, you are under paroJ.e from 
. ~ . . 

·Fort S.antiago. I can s~d you right away .to Fort .· . 
·Santiago. -and ha1'~ you executed." , .. I told him, 

' 

I don't 
. .. 

---·--. __.,__ -- -.-..::___:_.__:.______ 
/ 
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care for ·m:, _11te. I don't care," I said, "as long· as .you 

can stop ~t c;,rder, as' long· as Y.QU can do y~ best to 

stop tba~: oJ'(ter, because what is one lite?" ·I . said, · ''You 

told me·,. fLapus., lite is nothing; duty is ever,thing. • I 
' ' . . 

have the same conception 'ir{ that _matter' and m:, life ~s only 

one. it you co\il~ save· the ·m111ions ·of lf~es, 11 I . said, 
J 

"gladly I will offer my lite, antt. even ten tin1es ·. · I don•~t . · 

care," I said, "tor Fort s_antiago." I even -defied him. I 

said, "Why don't you bring me to Fort Santiago?" He said, 

"I am no~ : going to do tbs.t, becau·se your lite is . very 

impor.tant to General Ricarte." . 
/'-....... . · I COLONEL CLARKE: May we have the answer .read? 

(Answ~r read.) 

COLONEL CLARKE: ·We move that the answer be stricken, 

sir, as not responsive· to the question asked the witness. 

GENERAL REYNOLDS: Not sustained. 

COLONEL CLAB,KE: In add1tion, sir_, 1t is new hearsay 

brought in to corroborate old hearsay. 

GENERAL REYNOLDS: Not ~stained. 

The Commission will now interrupt and state that 

cross examination is now vrell in its third holll"., and asks 

COWlsel to explain to the Commission specifically what 
' ' 

additional in£ormation is sought from the witness. 

COLONEL CLARICE: We wish to · get from the witn~ss, 
'../ . 

sir, additional information as to certain statements ·which 

he had already made, to . show whether or not; by ·. the state.­

lDSfttS already made, he can bring into this ~icture cei ~in ·. 

persons ,vho were · presen~ or supposed t~ be pres~nt ~t . 
. . ' 

these times; to show whether his .statements as made .Saturday 
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·are~ truth or not, to attack the cred1:b1lity ot .the wit-

ness, . a~. · 

· ·GENERAL REYNOLDS: But you have no specific points 

·1n mind to develop? · 

COLONEL CLARXE: Yes, sir. 

GENERAL REYNOLDS: He s stated over and over again 

whom he believes has- attended these me~tings-•. 

COLONEL CLAUE: Sµ-? 

GENERAL REYNOLDS: . I say, the witness. has stated ·over 

~ over again in the case of each meeting, whom he believes 

attended the meetings)--

COLONEL CLARKE: Yes, sir. 

GENERAL REYNOLJ)S: -Would anything be gained by as~ing 
I 

the witness such questions again? 

COLONEL CLARKE: Not on these particular meeting~, 

no, sir. I want to kno\7 1f he lmows about any .other 

meetings. 

GENERAL REYNOLDS: The Commission will continue to 

be tolerant, but we do feel that this has gone on ab.out 

long enough. 

Proceed. 

Q (By Colonel Clarke) Do you know vrhether or not 
. . 

General Yamashita. and General Ricarte met at Malacanan 
.· back 1ri October, 1944? './ 

A What, sir? 

Q Did General Yamashita and General Ricarte meet ~t 
·0 . 

MalacJU18ll, at a dinner, a Laurel reception, book about 
.._ .. . 

, · ~;he ·20th or 22nd of November, 1944? 

A Met at--? 
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Q J\'t Malacanan. 

A I d9n•t r .ecall th~t, sir. 

Q v~~ 

A · .I don't recall that, sir. ' · 

Q. Do you lmow whethe~ or -not there was ameet~g be-

tl1een General Yamashfta and General. Ricarte ~ December of 

1944, at Fort McKinley'l 

A I remember that last meeting .they had, bef'ore 

General Ricarte w~nt to Baguio; 1t ·~s in December, 1944. 

Q So. you hav~ told us, then·, · about all th_e meetings 

that you know ab~t; these fqur meetings; · is that correct? 
~ . 

A Yes, sir, because! was interested in .those four 

meetings. 

Q And there could not have been e.ny other meeting 

that you would not have l::no\'m about, in your capacity 

as a confidential secretary of General Ricarte? 

A In all those things I was interested; I was inter-

ested particularly in this order, sir. That is ,vby I was 

very much 
. 

anxious to 
. 

lmow what happened at those meetings • 

Q How intimately did you lmow Lieutepant Ota? 

A I beg pardon? 

Q How intimately did you lmou Lieutenant Colo~el Ota? 

A Very intimately, sir, on account or we are in the 

same service. He is official secretary of General 

Ricarte, Aide-de-camp 81'.ld liaison, and I, as the f°ili~ 

pine private seeret~y in Filipino nffairs. Of course, · 

we have to have team work in all those works that . . 

Ricarte ·distribute among us, and Vie t~llc alr1ost every day·.
'"' .. 

Q 1 When did you first meet )Ir. Ota? 
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A Beg pardo~t 

Q When d14 you firs.t meet Lieutenant Colonel Ota? . . . . . 

A J . met h~nr~irst 1n 1942, 1n the house of General 

R~co.rte. 

Q. Where? 

A In 1942, 1n the hQuse C?f General B.icarte. 

Q Arid .mere was that house? 

A The first house of General. Ri~arte was -at the corner 

.. of Park Avenue en¢ Loreta Street, Pasey.· 

.Q Did yo~ ever meet Lieutenant Colonel Ota before that 

t'1e at the Bayvie,'I Hotel? ~ 

! I diti not, sir. 

* 'Q You never met him at the Bayview Hotel? 

A 1 ·never met him before that. 
.,,, Q When ·you first met the Colonel, what was the con-

versation ,had between you and him? 

A In the first meeting we had -- you lmow, the Japan-

ese·, they never talk much, particularly if they do not 

know you yet. That is the nature of the -- General 

Ricarte introduced me, he did not talk much, just, "Ho,1 

•., do you do;" that is all • 

Q Did you request Colonel Ota to make any inter-

cession on your behalf with General Ricarte, the first 

time you ·met Ota, regarding ·this movement of the General' Y, 

of Gene.ral Ricarte~ 

A. .I. did not get exactly th~ point, sir. 

Q Did .you make any .overture to Lieutenant Colon~i .ota, 
..., . 

at ' ·the tiJne· ~ou first met him, 1n whicli you· requested 

him t~ use. his goo·d otf'ices:. in having G·eneral Riearte 
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A We did not dis~uss anyt~:\Jlg about tha.t, sir. 

Q Did you ever accompany General Ricarte on any of 

the tours that he mad·e, speaking tor· the movement for the 
, . 

independence ot the Philippines? 

A I beg pardon? 

Q Did you ever acco~pany General Ricarte on any of 

these speaking -tours, when he \7ent to Baguio and various 

places? 

A· During the Japanese occupation I did no~ go to him 

on his speaking tour. He was always accompanied by Ota 

and some. milltary ~ements. The Japanese never trusted· 
. ~, 

any F-il1~1no for Ricarte; they kept him as a treasure, 

they don't n~nt h1m to .be mixed 1n all the Philippines.. . 

COLONEL CLARKE: Vie ask that that be stricken as a 

prej~dici~ comm~nt, not re~ponsive to- the question • 
., 

GENERAL .REYNOLDS: Not sustained. 

Q · -.(By Colo~el Clarke)' Do you know the patriotic 

movement -0! the Makapili?.. 

A I have 110 knov,ledge about that, sir. 

Q You had no knovrledge ,vhatsoever of that perticu.lar 

movement? 

A No, ~ir. 
Q Was General .Ricarte interested in that movement? 

A He ha·s association wfth Benig~o Ramos, with which 

I had nothing to do, because Benigno Ramos and myself 
.. 

were political enemie~. 

Q n·o you or do you not lmow the object of that move-

·ment? 
~ 
i 
Ii . 
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A~ I don't know, sir. 
. . 

Q 'Do you or do yoµ not lmow who ~as a-ssoc1ated with 

General M:c~te 1n that . movement? · 

A Rica.rte -never brought up to me that matter, becaus-e 
. . 

he know that · I could not get along t1ith Benigno Ramos. 

I 

.,_, 

1038 . . 



I 

Q . Do you know _whether or npt Pio Duran was a member 

or this mov~~t? 

A · I beg yo~ p~don, sir? 
,. 

Q Do you know whether Pio Duran was ·a member ot this 

movement? 

A ' I did not get the other party. 

Q Pio ·Duran. 
i 

A Pio Duran? Well, I heard that Duran was one ot the 

high founders ot that organization. 

Q Do you lalow whether or not ·Ramos was a member ot th&~ 

group? 

A I heard about it. I read· in the papers, sir, that 

he was the supreme comander of that. 

GENERAL REYNOLDS: The Commission interrupts . to ask 

counsel the purpose ot . this line ot questioning. 

COLOllEL CLARKE: Sir? 

GENERAL REYNOLDS: What · is the purpose of this par-· 

ticular line ot questioning? 

COLONEL CLARKE: The purpose ot this line of ques­

tioning is to show that they had meetings, and that at 
. . ( 

one of these meetings, which is not discussed by this 

witness, this was discussed with General Yamashita,. and 

that this was· not told t~ him and that he was not in the 

fUll cont"idenea of General Ricarte, an~ that General 
'.../ Ricarte after having tallted with General Yamashita .was -, ' 

affiliated with the p~triotic movement . to get iaborers 

. to work for the Jap,µiese; that after this meeting he 
,._ / , . . . . . . ' . . 

tells nothing about }-00,000 pesos that ,. w,ere given to 
,. ., . 

this triumvirate for · t;tiat p~pose under the patriotic 
• 
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Imo~ement. 

MAJOR KERR: Sir, the wi-tness bas .already stated 

~the knows ot no other. meetings. The matter referred 

to by Detense Counse1 ·m1ght more properly be brought up 

in their .own case in chi:ef rather than through further cros~ 

exam1nat1on of this witness. 

COLONEL CLARIE: At th~ time the question was asked 

the witness volunteered the statement that he and the . , 
Genetal' .didnIt have anything to do w1th Ramos t who -was a 

member of -this triumvirate; that the witness knew nothing 
..:---

about' ·Ramos t that ·-tney- were "pol:-ttt-ca-1 ene~s-.·11 

GENERAL REYNOLDS: Proceed. '·· 

Q · (~y .coionel Clarke) Did you yourse~t raise any 
.. 

money tor the benefit of this patriotic movement? 

A :;_. I beg your pard·on., sir? 

Q Did· you raise ,any money for the benefit of this 

·..patri~ti."c mov~ent in which Duran, Ramos and Ricarte 

were engaged?-· 

A I told you I had nothing to do with 1t. I told you. 

that I had nothing to do with it. How could I raise any 

money, for it u ·· I had nothing to do with it? 

Q The General did not say anything about that to you? 

A Not at al·l, sir. The General did not talk to me 

about this thing. 

Q Did you collect any moneys whatsoever for any 

activity
. 

1n which 
' 
General Ricarte was concerned? 

-A-­ ,In:what sense do --

~ . Q, Did you>raise any money or coll.act money from ·peopl-e 

within the city on the basis -of a movement~ which 
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• 
General Ricarte was concerned? 

A No, sir. 

_Q Did you ever u~e General . Rioarte 1s name in order to 

collect moneys trom any ·person? 

A ·. \ ' No, sir• . 

_Q Didn't General Ricarte forbid you· to enter his house 

tor three -weeks on account ot that tact? 

A I beg your pardon, sir? 

Q Didn't General Ricarte torb!d you to enter his 

house and you were forbidden .for a period or three weeks 
~ 

to come in becaw,e you used his ruuue to collect moneys 

tor that purpose? 
0 

A That is not true. There 1s nothing tr:ue about that. 

That is the first time I heard that. 

Q Do you remember a rally on the 8th of Decem~er, 

1944, which was held to start ott this patriotic movement? 

THE WITNESS: I beg your pardon, sir? 

COLONEL CLARKE:. Will you read it, please. 

(Pending question rea~.) 

CAPTAIN: PACE: Yay I interrupt to 1nq:J5.:r.e to wha·i; 
I 

movement you refer? 

COLONEL CLARKE: To this Makap111 movement. 

CAPT-'Aill PACE. I sub~t to the Commission .that· t!1e 

/ . witn,ss has already said ·~e doe~n't ·know any~~g about 

this organization.__. · 

GENERA1:. REYNOLDS: The objectioh ·is sustained. 

Th_ere has been s~tici.ent discus~i?n ot that. p_tiil'it .• < 

. . 

-COLONEL -CLARKE: Tlle·· answer to--·the ·que"stion~ is that 

- he read about 1 t. • 
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Q (-By Colonel ·Clarke) O.id. you read about this meeting 

in the paper? 

A I beg your pardon, _s~r? 

Q Did you r~ad about the rally on the 8th ot: Dec~ber, 

1944? 

GENERAL REYNOLDS: _The Commission interrup!s, and let 

us consider that . phase closed. We will ask the Counsel to 

state what other subjects on cross exam1-nat1on you ha~e in 

mind and the purpo.se thereof. We are near now ~- end of 

the ~bird. hour ot cross examination. 

·. ~LONJL~~LARKE: The purpose, sir, w~ to elicit 

c.ertain information. The offer we made to prove is that 
. 

on this p~ticular date, 8 December 144, ~t ·a meeting to 

start ·off the ~pili organization Ramos, Ricarte and 
·.' 

·nuraµi were present at the rally with General Yamashita • 
.,,. 

·GENERA,L REYNOLDS: Is there any question ·in the mind 

or Counsel with respect to the ans~er of the witness that 

he lmows notlling about it? 

COLONEL CLARKE: He said he read it 1n the papers. 

CAP'r-AIN_PACE: There is no testimony to that effect, 

sir. 

COLONEL CLARKE: I believe he started to answer 

the question when he was stopped. 

- GENERAL REYNOLDS: Ask -him the question. You may 

ask ·that question. 

Q (By Colo~el Clarke) Do you remember of a rally 

held ~ ·the 8th of December, 1944, ,1hich was the opening 

qf' that Jlakapili movem~t held 1n th~ Legislative. Bililding'l 

A i read it in the papers, sir. It Was P'-lbl1_c notice 
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all over.· 

Q . What did you read concerning that 11111eting'l Did you· 

·read who was there'l 
.!.. 

A . I have seen ,the picture ot Yamashita, Ramos, Duran, . 

Laurel and Ricarte. 
. \ ' 

Q And Ricarte. At this meeting? 

A That's it. 
; 

COLONEL CLARKE: May we have· a tive minute recess ~'-·· 

sir? 

MAJOR KERR: Sir, ·may I inquire how niuch longer 

Defense Counsel intends to continue the cross examination 

so that we may arrange· accordingly with respect to 0\11" 

"itnesses tor th1s ' afternoon 1s session? 

COLONEL CLAm<E: I shall not take much more time 

after we have a chmce to go over it, if we get a five 

minute recess. 

MAJOR -KERR: You say you 11,dll" or ''will not"? 

COLONEL CLARKE: "Will not." 

GENERAL REYNOLDS: So th.at you may prepare your case 

thoroughly in order that you may handle it in an expedi­

tious manner, we will ~ecess until i :30 this afternoon. 

(Whereupon a recess was taken until l330 o'clock, 

~ November, 194;.) -
'\ ____ . 

• 
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· "t,F~OON S1§S10fi 

. " 

....... 

:) . 
· 

..·.. _: · · :. :CThe -tTial- ·was resumed·t pursuant ·to ·recess, at· 1330 
.. , .. ~t~ • # ~ • " ' • I • 

~9urs.) · · 

·.GENER/ L REYNOLDS : The Commission ·is in session. . The 

Pros·ecution may .,proceed, 

lff.JOJl ' KERR: · Sir, all members of ·the Commission are 

i>resent, the Accµsed Rnd Defense Counsel are present, and the 
' . 

Prosecution will proceed. 
I • 

GENER/,L -~EYNOLDS: How much longer will the Defense 

require in the cross e~minat1on ·ot this ~itness? 

COLONEL cti-RKE: · The cross examination, sir, will be 

approximately fift~en·,·or .,;enty min~tes. ~ 
GENER/.L 'REYNOLDS: Proceed. 

• · NtRCISO tr.PUS 

the witness on the s.tand at the time of recess' was further 
•• r 

examined arid- tes~ified · as follows: ·. . 
,. 

CROOS EXl.MIN/\TION (Continued) 
0 

Q (By c·elonel. ~farke) ·. Mr. Lapus, in September 1944 did 

General Ricarte write and cause to be published an article 
. . 

favoring the declaration .or war by the Philippine govemment 

upon the United ~tates? 

THE WITNESS.: 
' · 

I beg your pa rdon? I didn't get the 

point c'l.eerly, ·s1_r.-

COLONELY C+JIRKE: Read it. 

d,eridi~g; quest1o'n .read) 

A.: I don•-t remember, sir. 

Q .(.Bf ·col~n~~~ q::8rk~) ·:Yo'!- don't remember? 

11• . I don •t· r,emember if he wro.te an a_rt1cl~· or if he de-
•• I 

' ' . 
livered li·.-Speech• 

. ,. 
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A I beg your ~rdon,'sir? 
· 1 

Q Do you know of any other movement which General Rf carte 

organized about that - time? . 

A I don't know that he h~s organ_ized any other movement. 
. . . 

Q Do; you know· or an independent movement which was or-

ganized after the declaration of war . to raise _a volunteer 

corps of Filipinos to fight against the United States?' · 

A I he~rd in the paper that they had formed an organi-

zation; not General Rioarte. He ·was beneath· Ramos and Duran. 

Q That was Ramos and not Ricarte, according to you? 

b · I be~ your ·pardon, sir? 

Q That was Ramos and not Ricarte? 

A Not Rfcarte but Ramos and Duran. And; according to 

the information of all that was published in the paper, be-

cause he never approached me about those· things. '
r
He knew 

. . 

that we had trouble between Ramos and myself, and Ri~t~ 
' 
took care not to-. tell me anythjng about Ram0s since we have 

. . 

been associated during the J~pane.se occupati9n. 

Q :..,., ··weren •t General RicaFte and Racos to.gather i~ al;t, . . 
. :. : / . 

the~e movements? 
'. ' 

' .. 
J\ . Well, this movemen~, ~ir,. it was by Benigx_io Ramos. 

· , ..A , . . ' . 

I think they forced G~neral R.tcart·e ,. the Higp· pommand, to- ...... . ... . ~ 

be advisor of wha-t they call ."movement.•• -- you call ·1t 
• 

Q .· · D1..d . he ei th~r write an article ·-or deliver a s
to .'the. t effect? . 

Ji ·I cannot point exactly which one, ,rhether 

. c\rti_cle c;,r_a_speech; 

Q Do you ·know of any other movement in which G

Ricarte ·-was ·1m~licated? 

V .. 

·j>eec:ll , 

.ene~ai. . . 

. ·1r.·-

, . 
, .;1 . • • ~-

' .' :· 
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·"IIO'fement". I 

Didn•t· General Ricarte and Ramos work together?, 

I beg your pardon? 

Didn't General Ricarte and Ramos work together .dlU'ing . 

this period'?' 

A No, sir. It seemed the relation oi Ricarte ant Ramos 

was some sort ot an advisor of Ramos, because I think General 

Ricarte knows that Ramos has some sort ot radical idea. He 

wanted to coup the government. He wanted, I think, to mak~ 

a coup d'etat,. overthrowing Laurel and the Philippine govern­

. ment., and· Ramos,_he ttd not lik~ to do that. And, / 90, he 

~ccepted tbe position as advisor. 

Q Didn't you ~ay this morning that you saw a picture 
~ . 

in the paper ·~here Ramos, Ricarte, Yamashita and Laurel were 

all together 
. , 

~ta meeting? 
, .. 

A ~- The'y .w~re in that pic~e of the declaration of what 
. . 

yous~ ~as published in the press. They put all their 

picture there. 

Q Am t .hat .picture was published in connection W1th 

the organization which ..was to furnish labor fo.r the Japanese 

forces? 
., 

A I cannot tell you exactly what it was, but I can tell 

you it was 1n the press. It is a public notice. They know 

that •. 

Q Did General Ricarte have an office on Taft Avenue? 

A ; I beg your pardon, sir? 
. : . ,· , 

Q Did .O,ne~al Ricarte have an office on Tart Avenue? 

A It wasn 
. 

t t ' an 
. 
otfi.ce. It. W~S the headqu~rters or 

·that Army that was organized by Ricarte in accordance with 
. ~. 
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· t~ al'gument w1 th Laurel to help Laurel maintain· peace. and 

·. order .an~ _also ·guard Mala·canan. 

Q · When was -that -office opened? 

A I beg"- yout- pardcn? 

Q· When was that ottice opened? 

A Oh, -it was opned lately -- the latest_~t,ot Novem-

ber. 
I 

Q 1944? · 

A Yes, sir. 

Q After the declaration of ,rar? 

A Af:ter Laurel had declared war. 

Q And what was this organization· then that General 

Ricarte had an~ ·tor which- he used this office? 

A · This organization, before it was created General 

Ricart~ had conferences .with Laurel, and when he came back 

he told me !'~pus,n· he said, 111 speak to Laurel. He told 

me he wanted to quit and he said I must assume _the power. 

I said 'Don't get out as president, because I am going to 

help you'. 

"'I'm helpless. There is nobody here to maintain 
( 

peace o I II 

The saboteurs had gone to the mountains and we were 

arrested by the milit_ary police. 

So General Ricarte said 11 ! am going to help you main­
:.,; .

taill peace ahd order. I am going to o~ganize some sort -of 
l . 

an or_ganization to help the po~ice work~" That is why 

. h,e int~nded to organ1.ze that peace army of the Philipp_inea • . ,~ 
Q "Peace army"? ·1 

... . 
A Peace. ·army of the.-: P..hilippine~ • 

• 
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Q Wasn't that in tact a volunteer corps which was to 

help fi&t:lt the armies ot the United States? 

A No, sir. 

Q You say it was a· "peace army11 ? 

A No, sir. That was -a peace army. That had nothing 

to do w1th the war. It had a role or police dUt'y. 

Q · But it was after the declaration of war that this Army 

was organized? 

A I beg your pardon? 

Q It was after the declaration of war that this army 

was- organ~-~ed ,r attempted to be organized? ,,--,_ 

A !t. was organized after the declaration of war of 

Laurel gove~nt •. 

Q ~ Were you inte_rested in that movement? 

~ 
., 

·. 1 was not interested. I was connected with Ricarte • 
.,,, 

, Whether I · like it or not · I have to be there.. . 
Q· Did ,,you go to the Malacanan to request that money and 

rice ~e furnish~a to this organization? 

A -Ricarte appointed me as his executive secretary of 

t~ organization._ in charge of the administration. One of 

the dut1~s is· to get the rice and the funds and other ma­

terial f~ r the peace army of Malacanan, from Laur~l. 

Q Am did you get them? 

A I got them. 

Q Wbat became ot this movement? 

A . It was in t~e process ot organization, then suddenly 
. . 

came this • · -It wa·s not -- It was not even organized full 

- · , . . ,because, I remember, we ha.d 
1 
only about 69 or 67 rocruits;

' . : . .. . --
We had mt· even star·ted. 
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· Q· Who were these recruits? 

.A . . · I · beg your pardon? 
•--- - ··-

Q Who were .these recruits! .What type ot men were ~ey?
•Army otticers, Old .army ·otticera? 

A No. They were voiunteers trom the mas••. 
f 

. q Were they mostly revolutionary gener~s? 

~- No, s1-r. ; 

Q This movement then disbanded; is that it? 

A I severed my . connection trom that organiz·a tion on 

January 30th, when I res1gnec,., because I have to evacuate. 

The military police was atter m~ and I had to get out. 

Q So you severed your connections with the or.ganization 

before it disbanded? 

· I. · I beg your pardon? 

Q You severed your connections with the organ_:l,.zation 

before it disbanded? 

THE WITNESS : I did not get 1t cl~ar l.y, sir. 

COLONEL CLARKE: Read it. 

( Question read) 

A Yes, sir. 
r 

Q (By Colonel Clark~) Do you know then what became 

or the organi~ation after you left? 

A I · didn •t lmow, but when I came back here I -went di-·· 

rectly to the CIC. I didn't ·know ·any m~re what happened. 
/ 

Q · You went .~~r~.c~ly to ·whom? 
, . I 

A On February 2;tst the CIC took me for pro~ectiv.e c.~ ~-

-~ody. 

"Q What data? 

·February 21st.A . ' ~ .• 
_J 
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Q· la it a ·1:act that ·thJ:s organi·zation w}:iich was -known as 

~ · a volunteer corps- later. -became the IIJ)capili? 
.. , 

A Ho, air,._ This· has notbing to. d? w1 th the Hakapili. 

_This is . -~ This a~. ot ·the Philippines has nothing to do 
~ 

with that~ This is an ~nt1reiy ditterent organization. 
. . . 

This is tor _police work, to maintain peace, to help Laurel 

and help him to guard Jlalacanan. . . 

o Where did General Ricarte have his home? 

A I beg y~ pardon? 

Q Where -did General Ricarte have his home? 

A 1 ·didn't g~t _you. 

Q Wher'e dil he live'? 

A Oh. He live -- When he was here 1n Manila he live 

in Pasey. 

() Who lived in the house with him? 

A His w~te. 
r , 

-: ·Q ·Anyb_ody e~e? 
.. 

A And . his grandson. 

Q. Anybody else? 

A . And the servants. 

Q J)id Generai Ricarte have any daughters? 

A I ~eg your ·pardon? 

Q Did General Ricarte have any daughters? 

A Daughters?. . 
Q ;Yes. 

A- He had -daughters but they didn't live .with him.·. 
q ~r~ ~id t~ey live? 

A · ·T_hey ·11Ve 1n the province ot Cavite. 
' ... 

q_·. ,· How ~ny-t 
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A He had three daughter~. 

Q· When did General Ricarte go to Baguio? . 
. . 

· THE WITNF.SS s I J,eg your pardon, sir? 

COLONE>L CLARKE: Read it. 

(Question read) ·. \ 

A It was on the 31st ot December ; 1944. 
I

Q (By Colonel Clarke) Did Mrs. Ricarte and a grandson 

accompany him to Baguio? 

A No, sir. 

Q Where did they· go? 

A They were lett in the house. 

Q You stated that you informed some ot your friends ot 

the proposed massacr·e~ is that correct? 

THE WITNms I I beg your pardon, sir? 

COLONEL CLARKE: Read it, please. 

(Question read) 

A ·Yes, sir. 

Q (By Colonel Clarke) Who were those friends? What 

are their names? 

A Some or them I remember. Pedro Vera' and another 

I remember is Colonel Jose Guido, and one of them was 

General Villeneuva; the other was Mr. Garillo, and I don't 

remember the others. 

'.../ . Q Were there many more? 

A I th1nlt I ilitornl'ed about a c~uple of 'dozen ·-- my 

intimate triends4 

About 24 ot yo~ intimate friends? 
-

A Yes, sir . . . 

Q - -Nobody else? • 

/ •
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' . 
A _Well, I told them they have to spread that secretly; 

. . 

they have to .be caretul., because it the Japanese will catch 

th~m they will .be ·finished. 

Q When General Ricarte left did he give you any- in-

- structions as to what was to. be done with his. wife and . 

grandson in the event this alleged massacre were to take 

place.? 

A Be never gave me any order about his family because . 

he knows _that his wife was veey stubborn. · Nobody could 

control that wife. Even himsel~, he coUld not control her. 

Q - You ;,tat,i 'that you wrote a letter volunteering to 

testify at this ~rial, did you not? 

A Yes, si}:'. 

Q' To whom did yo~ write it? 

A , T~ the -Honorable Chairman or this Honorable Commission, .,_, 

sir. 

Q Wh1ch; Commission1 

A "This Commission; this War-Crimes Commias1on. 

Q War Cr~es Comtnission~ 

A Yes, sir • .. 

Q When did .you:-write that letter? 
~.,. 

A I think I ,,rote the 10th of this month. 

Q The 10th of what? 

-.A The 10th ot Octobe~~ 

Q · When were you taken into protective custody? 

A 
; 

I was taken Q~ February 21, 194,, sir~ 
i 

Q .. So ~tween Febrwy 21, 1945 and the 10th of October 

, you mentioned this .to no one? You offered t:o testity at -
\, •• ! . ., • i 

"'\ . . . . 
no trial ot any person until the .trial had been 1n th~ .. 

10,2-
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papers; is that correct? 

A · · · I didn't mention thi·s be·cause t .hia is a secret contided 
. . . 

to me by a man that I have only to diVUl.ge this at the right . 
~-

moment~ 

_Q What secret? \ 
. 

A · This is a s~cret confided to me by. ~ner.al Ricarte 

and· I wanted to use it in favor of my country when ·the mo­

ment comes like this , ro·r instance. 

Q But you didn't tell anybody beforehand? 

A , I went to the CIC. 

Q You didn't tell the c~c about anybody when you first 

were taken into p~otective custody? 

A I didn't tell them because they didn't ask me. 

Q Did they ask you. when you ~Tote the letter or did you 

write the letter ·ana · volunteer to testify? 

A I didn't write a letter to the CIC. I wrote a letter 

here to the Honorable Commission of War Crimes. 

Q Who is - that? Oh, the War Crimes Comm1ssion7 

A Yes, sir. 

Q When you wrote that letter \'That didr you think? Did 
' 

you have any hope that through that letter and your volun­

teering to testify your testimony would help you or any 

member ot your family that is 1n jail~ 

A I didn't think of myself when ·r m•ote that. letter, 

sir. I ·lia:v~ only . ~!le ,tJling in my mind : tci -~e·r,ve ,the j:us tice . 

and to help my country to be redressed of all these crimes · 

,--·.,,,_, committed by thl.s :man ·according to · th,e facts that I . have ~in , 

my possession. I wanted to se~ve jus'tfce.., that '-s . all.,·-- . 

Q So this letter ·~as ~Nritten, then, with no though~ of 

# 
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. . . 

: . '. ·yo~_.. ai~ safety or of_your own . advantage? There was no: hop~ 
~ . , . 

0·.wt,atso.ever -tbs~ you would' be treated leniently if you testi-. .. 
f1ed? 

THE WITNESS: I .beg · your· pardon, sir? I didn't get 
.. # • • 

· the . questio~, 

COLONEL CL/iRICE: Read it. 

(question r ·ead) 

A I d~d not have nothing in mind about that. I - just 

thought ~bout my duty. to my country, to my people -~nd as I 

.wanted . to see that ~n punished' the . cruelest man' t}:lat . ever . . -

produced hi'story• . I · wanted him ~o be punished in accord,mce 

with the f~~ts ! ~ve/ ;nd I am giving these facts so'-tha·t . 

that man will be pup~shed. 

Q Have yo~ ten~encies been anti-American? 
. , 

A I beg ~pur pardon? 

. Q Iiav.~-you . b·een anti-American? .. . . 

A _-: '·1 have nev~r . been anti-A~rican. I have been pfo-

independent all -·~ . life. · · If _in my campaign for pro-indepen­

dence t~ey took it for anti-American, 1t ·1s not my fault. 

Q Didri"t· you challenge Nicholas Roosevelt to a duel 

if he ever· se.t foot in the Philippines? 

A t challe~ged that ma~ because he wrote insults about 

my r _ace. And ;r belong to that race. That does not mean 

that I was a~t~-rmerican. Even 1n any nP.tion there is some 

'bad and good ; people~ and I am· always against those bad 

:. . people n~ matter _who ~e i~. ·• 

1COLONEL C:URKE: j That is all. 
- .- .. 

.. .. . .. 
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REJ;)IRECT EXAJIINATION 

Q (By Captain Pace). Ricarte hated the Amen.cans,. 
d"'dn't he'l 

A Beg pardon, · 

Q Ricarte hated ~e Americana, d1dn1t het 

A Exa~tly,rio. He likes to be tree end independen' 

and he · did not like that this country be subjected by any 
I 

other power. 

Q Well, he was violently opposed to the American policy 

in regard to ~e Philippines, is ·that right? 

A That is right; he did not swear, sir. 

Q That is the reason the Japs had -contidence in him, 

wasn't it? 

A That is what they thought, because he was the only 

living Filipino that n~ver surrendered to the American 

sovereign~, end they thought they could swear him and 

use him as their instrument? 

COLONEL CLARKE: If the Court please, we ask that 

the last -question be stricken, due to the fact ~t Prose­

tion•s Counsel is lending his witness. 
, . 

CAPT.AIN PACE: ~ submit, sir, that 1s ·
I 

proper on re• 

direct examination on matters brought out by Defenae. 

COLONEL: CLARKE: Not to that extent, putting the_ 

words in his mouth. 

GENERAL REYNOLDS: Yf111 the reporter read the .qu~s-
.. 

tion and El]\mirer? 

. (Question mid . ens~ver read.) 

GENERAL REYNOLDS: . That question:. d,oes not appear t91 ' 

be material, ~d the· o~ject~on ·is not sus tained• 
• 

- 10~5' 
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· ~0\7 the Commission inquires of P~secution: What 

is the purpose of this line o~ questioning? 

CAPTAIN PACE: Yes, sir. There -nere I!ltmy things 
. . 

brought out in cross examination -- I beg your pardon --

there uere a ffm things brought out on cross examination 

'1hich .I do believe need clar'i"f'icat:lon. 
. ·-

GENERAL REYNQLDS: We \7111 accord the Prosecution a 

very rew moment~ to bring them out. 

Q , (Captain Pace) ~t language did Ricarte speak? 

Do you remember testifying ebout that this morning? 
. . 

A When he talked . to ~me people, especially foreigners, 

they talked· -- -the toreign~rs -- ·1n their own lnngua.ge, 

. and he wanted to use _hi-s orm ·1angua.ge; that is, Tagalog, 

because he prides himself to have his om language • . 

Q When h~t~~d t.o the Japone$e, what language did 

he speak?.:· 

A Well, when h~ was with Ota, he used Spanish, because 

Ota was ~ translator in Spanish; bUt when he was in 

his home, he usecf his ·gr~son as· translntor in Tagalog. 

Q · You say Ote., among his other duties, ttas an inter­

preter? \ 

A I~terpreter in Sp~sh. 

Q You testified earlier tode;y that persons v,ho went 

to see Ri-carte wer·e ca.r_efUlly ·scrutinized oecause they
I'. 

·were suspected of bei,ng ~pies; ,; can you explain that? 

A _ Yes. : At t~ b~ginning :ot 1942, when I came to . ..,, ~ 

llanila, all persons .that w~re askipg tor .Ricarte, they 
. . 

·were vr~n .~vestigat~ and ·· scruti~z~ by the Japanese, 

because ._they were all scrut~zed e.nd investigated, 
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because they suspected them as . n ~Pf• . . 

Ci By "spy" whn.t do you mean? . 

A Spr• , ~1 susp~ted as· a _spy of Ricarte, beoauae 

they went too-much the person of Ricarte. 

Q. ·You mean there were many people who disliked Ricarte! 

A No, b~cause they believe R1cal;'te was _a friend ·of ~ 
• ,. • • • "-If • • 

Ja_panese; they believed that ~ome Filipinos might do hum 

to Ricarte. 

Q I _s that the reason they investigated anyone before 

they let them see Ricarte? 

A I think that is· one ot the reasons. 

· Q N0\7, you testified als~ this morning that you were 

tried by some Japanese investigations. \11ll you describe 

that trial? 

A You mean, sir, ih Fort Santiago1 

Q Yes. 

A Well, on June 16, 194Z, on about ~l o'clock :i.n ·the 

morning, I was taken by the military police --

Q Never m1m that. Just describe the trial. 
. . . 

GENERAL REYNOLDS: The Commission v,111 ·_ 1nterrupt 

and terminate this part of the exainination, and ask it 

' there ar~ any ques~ions ·by Defense on these interrogations1 
. . 

COLONEL CLARKE: · None, sir. 

'./ ·GENERAL ~YNOWS: Let us, then, dismiss this wit~ 
,.ness. ' 

\ 

CAPTAIN PACE: . Very well, sir. Tllere 1s one thing; 
thouih: · If the Commissi~n ~shad an .opportunity .to 

. . .· ' 

read· ~e record, it is not .~lear ,:rh~n-Ymnashi,ta..·lett 
. . 

Manil"a . .-. Gn 'page ..948 it says '1e _lett aiter ..the 15'th, ~ 

105'7 ·. -~ 
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qn .page_~9 1~ says thet he left on the 3rd:• 

GENERAL REYNOll>S: You may clarity that ·point by 

. . s~table questions. 

Q · (By Captain Pace) Will you · tell uhen Yamashita left 

llanilat 

A He lett on the 23rd of Decembfr for Baguio. 

CAPTAIN PACE:. Thank you. c 
/ 

(Witness excused) 

JOAQum s. GALANG 

called as a uitness on behalf of the Prosecution, being 

first duly sworn--t~ough _Inteyreter Rodas, ws examined an~ ......... 

testified through the Interpreter as follcnvs: 

DIRECT EXAJJINATION 

Q (By ~aptain ~ace) , Give your naDe, please. 

A Joaquin S. Galarig. 

Q Where do you -live? ,. 
-· . ' A (Through the Interpreter) In Muntin Lupa • 

~ 

Q Where 1n Muntin Lupa? 

A In Nen Bilibid frison. 

Q Why are you in Nen Bilibid Prison? 

A They suspect me to be a collaborator. 

Q Have e.ny charges been preferred against you yet? 

A I do riot lmow ot· any. · 

Q Do you ~erst~ that you have a right~ refuse 

to ~estity 1n this case,. on any matter ,·rhich might 1n­

cr'1m1nat.e you? 

A Yes. 

Q Do you understand that some of your testimony givelk · , .. . . 

under oath here is apt to have a detrfmerital effect upon 
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.the charges against you if you are brought to courtt 

A . I ·.do not 
• 
·

• . 
:I ·uill just 

I 
tell the truth.care. 

Q ) las ·8Jl1' J?1ember of the P~osecution section; .or any 

mem~er ot War Crimes, made any promise \"Jhatsoever to see 

that you receive eny favor 01' consideration as · a r sult of 

your tes_ ' · timony . beret 

A Nobody, _nQ ~ 
i 

Q You are still willing to testity'l 

A Yes, because it is my duty. 

Q Did you kn0\7 General Ric~te? 

A Yes. 

Q How did you neet General Ricarte? 

A In his house in Pasay. 

Q Whn.t occasion did you have for meeting General 

Ricarte? 

A · Because of the . case of my two children vrho were 1n 

prison in o'Donnell; two or my children fought in Betaan .• 

Q Your two sons were prisoners or war 1n O'Donnell, 

being held there as such by the Japanese? 

A Yes. 
! 

Q Did you have a third son who also fought in Bataan? 

A Yes .• 

Q What happen~d to him? 

A One of them, because he was torture~ by the· Japan~se, 
1/ . 

escaped and w.ent to Bayombong. 

·Q Where are your three sons tod,;iy?· , 

A One$ th~m is a "bensionad01t in the arJllY ~ He is 

in Mnryl....~d, Aberdeen. 

Q V/hnt was that? 
• 
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. .. _J . 

A One of them 1s a 0 bens1onado" of the army, and he 1s 
~ . 

at present 1n llaryland, Anerica. 

Q What rank does he hold in '1hat army? 

A Maybe the· Philippine 'army, because he belonged to 

. the Ph:111pp1ne army. 

Q Vlhat rank'l 

A At tirst he was ~ust a lieutenant, but then since 

he ts:mne a guerillero on October 3, 1943, }le was raised 

to captain. 

Q Where are your other ti.-1-0 sons? 

A One of_thetn ~s ~Beyombong; Luzon; one of the~ls 

in the signal comp~, Mandaluyong. I have two sons-in­

law; .both of them are · gue~illeros. They are the hus~ds 

of my t\10 daµghters. 

Q Wha.,t do ~e t wq sons do? · ~ou testified you have 
~· . 

one son ,.in th~ Philippine army who is now 1n Aberdeen, 
. - . 

Ma.rylatid • .You testf fied you hnve two more so.ps here in 

the Philippines; are the~ in the army? . 
. . 

A They are serving the army .• 

Q What ranks do th~y hold? 

A One is a second ~ieutenant; he is in Bayombong. 

One of the other~ -- the other one 1s also there, and 

he is n ca.ptain .in the 'guerrillns. 

G_~ ~OIJ?S: The Commission µiterrupt~ to 

inquire wbe~er this ·interesting f8I!lily history is 

·relevant· ~ the purpose fo~ which we are assembled. · 
. . . 

CAPTAIN _PAqE i . ·I ha-tie finished ft, sir. I didn't 
' 

inten4 to have ·it take so long. It m.s introduced f-or 
. \ . 

the. furpose of bearing on the character of this witness, 
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his family. · 

-GENERAL REYNOLDS: And .it is all finished? 

CAPTAIN PACE:·_ Yes·, air. 

GENERAL REYNOLDS: Proceed. 

Q By Captain Pace) Now, you went to see Ricarte 1n .. \ 
J 

regard to your· two sons who were held by the Japane~e in 

0-'DonneU, . ·1s that right7 

A · Yes. 

Q Why' did you go to Ricarte? 

A I heard that General Ricarte is the oost influential 

Filipino with the Japanese, and that he has the tame of 

being able to teke out or release prisoners from Camp 

0 1n0nne-11. 

Q Did he get your mo sons out? 

A Yes. 
I 

CAPTAIN REEL: Just a moment, sir. We object to 

that question, 'l,Ull.ess there is some ground stated tor­

the witness' information. He is being asked what some­

body else did, and certain circumstances which we don't 

know anything about, 
( 

CAPTAm PACE: If the Commission desires, I can go 

into the details or the release of the 1;\10 boys from 

O'Donnell, but it will take some time. 
I 

GENERlu. REYNOIDS: The objection is not sustained. 
'..../' 

Proceed. 

Q (By Captain Pace) Did Ricarte get your two boys 

out ,Qt. O•n·onnell? 

. Yes. 

Q After ~at, did you have occasion to go and see 
. . 
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Ricarte . many t~es? 

Yes ~ Firlit, .be~se I mint to ext~ to him my per-. . . 

sonal gratitude 91' thanks • . Then, too, -~ or· ay friends 

hea~d of uhat ~ -had done tor .me, that . rs, relea~ing my. . . ,,,,. · . . 
' . 
two .sons, and many ot these friends have also sons who 

are in O'Donnell, and they esked my help to go· and see 

. Ricarte about .it; ~ al.so, not only tor the prisoners in 

O'Donnell, but tor the people who uere kept and tortured 

in the .garrison. 

CAPTAIN REEL: Sir, Tle \7111 ask that e.11 of that 
. . . 

after the word "yes" -.· go ou):, as not responsive to the 

question; ~erta1n~y · the ~st part is not responsive. ' 

GENERJ~ REYNOLDS c Will the reporter reed the ques.­

tion and anS\"ter'l 

(Quest~on ·.an4 e.nS\7er read.) 

GENERAI. REYNOLDS: Not sustained. Proceed. 
,. . 

Q {By C_apta1n_Pace) Did you become friendly vri th 

9eneral Ric~t~1 · . 
.• 

A Yes·, e. very good friend. 

Q Did you visit his ·house from tirne to time socially? 

A It e.l.l depends upon ~e people i.1ho come. e.nd 

e.pproach m~ for help. There rrere times uhen I was in 

~1s· ·house every ·dey, ·and there were times uhen I went 

there only twice· a v1ee~, a,nd there ,1ere even times when 
- . --~ I went there only once a week. It all depends upon the 

·needs ot my friends. 

Q -. ·Di'<! you go to his- house. to parties and social 

gather1ngs1 

A Yes ·, in eyery social gather-ing that there is in 
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. 
General Ricorte•s ·house I ettended: His m.te•s birthday,-

. . 

,for example; his birthday, or any birthday of th€ Rice.rte 

family, and any other social occasions as B~nifacio Day, 

Rizal Da_y, and I go there like a member of the family. 

Q Now, were you e.t Ricarte•s house soi:ietime· in December,
I . 

1944? 

A Yes, ~bout the third rreel, ot December, 1944. 

Q Will you tell who was there that day? 

A The one that I se.n there was General Ricarte, his 

wire, and a granddaughter of 12 yeers old. 

THE Y1ITNESS: Grandson. 

THE INTERPRETER: Grandson. A correction. 
-

Q (By Captain Pace) What time or day \18S this? 

A (Through the Interpreter) On or about ~·o•cloclc in 

the afternoon. 

Q Did c.nyarie else come to the house after that? 

A I went there with three names of people who were 

in the· Far Eastern, kept as prisoners, Rnd I. uent there 

to supplicate to hirl to have these people out. 

Q Did anybody else come to the house after Y<?U got 

there? 

.A Yes, there ·were. 

Q Who?, 

A General Yame.shita. 
'/ 

Q Had you ever .seen Y~asbita before that day? 

A No. 

Q __>,Have- you ever seen .- him. since? 
• I 

A .., . After that, I did n~t see him aey more. . ·· 

Q 
. . 

Is General Yainash1ta in. the court room? 
. . . . . - ' -

,. 
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A Yea. 

Q Will you ·poini him out! 

(The witness 1ndicated townrds the Accused.) 

A· That.man with the eye glasses. 

(Wher·eapon :~e w~tneas. lett the stand and was taken 

to the table ot the Defense.) 
; 

CAPTAIN PACE: w111 ·1ou point to Yamashita? 

(The witness pointed.) 

CAPTAllf PACE: . Will the re~prd show that the witness 

indicated the Accused 1n tbia case, Yamashita. 

Q (By .Captain Pace) What happened after Yamashita 

came to Ricarte•s house? 

A (Through the Interpreter) He was offered a sent, and 

as soon as he entered General Ricarte, the ·wife o~ General 

Ricarte and myaeU stood, bow~ at him with all respect. 

Q Yes. / Wha.t -happened then'? 

A After that, General Ricarte winked at me and told me 

to get near him, and he whispered to my ear to go and get 

my grandson. 

CAPTAIN REEL: Sir, we will ask that that be stricken 

as hearsay. And may I say, for the purpose of avoiding 

tuture ·objections, we should like to have a standing ob• 

jection such as was allowed yesterday to hearsay, conver­

sations by persons-"'as Jold to this witness; ~hat such 

~gs be exc~~ded~ In other words, that our obj~ctions 

to such conversations stand without · our making the objection 
" .,..;,/ \ 

in ea~h m-tance• 
.... . 

. GENERJ\L REYNOLDS: Very well.• . 
CAPTAIN 

D 
PACE: 11'· !t 

' 

please the Commission., it is not 
'•. -
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hearsay, and it 1t· is·, it is an exception. ~ the hears·ay . 
. . - . 

rule, ·any conversation ,1hich takes P+n~e ~ the presence 

of ~ ·person uho is~ being tried fol' .that c-rime, if he- en­

gage~ 1n thet conversation, and that is what this witness 

is p~ported to tell. , 

GENER.AL REYNOIDS: The objeotion --is not sustained. _. 

CAPTAIN REEL: ' Sir, do I understand the objection 1s · 

to be considered a standing obiection, or are ·we to object 

each time? 

GF.m:Rli.L REYNOLDS: The objection may be and will be 

considered_a standing objection. 

· Q (By Captain Pace) miat h~ppened after Yamashita came 

into the room? 

A General Ricarte wanted me to get his grandson, so 

that he could interpret conversation between the two. 

Q Did the grandson come? 

A Yes, because I was the one who called him. I gave 

him a small chair between them. 

Q How old is the grandson? 

A About 12 years old. ! ' 

Q Where was he raised? 

A According to General Ricarte' s l'life_, he was raised 

in Japan. 

• 

1065~ 

http:GENER.AL


;, . 

Q · ~t language did h~ speak? 

A He 'speaks Japanese verr well and also Tagalog because 
' .I • 

the:, use Tagalog ·in the house~ · 

, -W~ll you: describe how the persons in the room were . .. ' . 
seated? 

A Let us suppo_se this is the round table. This is 

the. table. Qeneral Yamashita is Jn this place and General 

~icarte here, and the child is. here. Andi went where the 

wite was to help her prepare .something in case to present to 

· General Yamashita·. 

QI . There were just three pe~~e ~eated at the table at 

that time? 

·A Yes. 

Q Had anyone come into the house with General Yamashita? 

INTERPRETER RODAS1 What is the first word, please? 

CAPT~IN PACE: Had anyone come . into the house with . 
General Yamashita? 

A (Through t~e Interpre~er) When he came in he ilas 

alone and . then when he left I saw he had companions in the 

car • 

.Q . 'Where was the car? 

A In' - front or the house of General Ricar·:~_-, . 

Q' HON was Yamashita dressed? 

A In woolen suJt; about greenish noolen suit \':'1th clo$-'4 

collar am three stars near the neck. 

Q Anything else? 

:A · I can't tell any more because I did not scrutinize him.,...· 
--.as .I went to help . in the kitchen. . 

•• • l . 

Q -Die! he· have a saber? 
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A Yes, sir. 

q You didn~t know who he. '!as at that tiie, did you?
!..,. .. 

A When h&·wa, coming we all look the way .~e was coming 
-

trom and then we h•ard a knock and then General Ric·arte said 

he is General Yamashita. 

Q The man that you are talking al,ou~ who came to the 

house is that same 1nd1Vidual that you just now pointed out · 

in this court room? 

A Yes, and no other. 

Q Did you come back to this room trom the kitchen? 

A After· a tew minutes atter I pr·epared hot tea and 

cakes on a platter I very respectfully placed this platter 

on the table and then stood near the door. 

Q How far were you from Yamashita? 

A Not even two meters. 

Q What took place in that room then? 

A The r.hild continued to interpret for the two. 

Q What did they .say? 

A When he came in· the child told me that General 

Yamashita said that "All Filipinos are guerr~llas and even 

the peop1e. who are supposed to be under Ricarte" •. 
MR. SANDBmG: Read . the last answer, ·p_'.'..aas~ • . 

',i 

(Answer read) 

Q (By Captain Pace) Was he ~alking to you_or was he 

interpret.ing tor Ricardo? · 

A (Thr6ugh Inte:rpreter Rodas) · For the · two, · but . I heard 
\ f _.,, , - • 

bEicause I was o,ily very near .. and . I was Wai ting f 0~ t~em . to 
... . .order me around·. 

• • • I 

Q .Then the ·nephew made ..this statement to ~icarte -or did. 

r 1667 · 



_) . 

h• make ~ t to y_ou.? 

A Aln:ut •t? 

CAPTAIN PACE: What? 

IHTERP8'tER :RODAS: He is asking, Abou.t what? 

Q (By Captain Pace) The statement regardini "all the 

Filipinos (being) guerr11;as" •. 

A (Through Interpreter Rodas) According to my under-

·standing this ~s what _General Yamashi_ta told General Ricarte 

as being interpreted by the gramso~ in Tagalog. 

Q. ·. Was anything else said that attel:noon? 

A Ge09ral Ricate answered that "Nobody -has the tauJ.t 

- r~r ·the J111p1nos turning guerrillas e~pt .th(:l Japanese 

who get their tood from them and they are the ~eastly 

Ja~nese, the ~es who torture t))em11 ·• 

Q Was anythinl else said? 

It Attar General Ricarte said that Genera_l Yamashita 

s~id "Let us not ' 'talk about this any more. I know what 
(-

. really is happening". 
·' 

Q What else was said? 

A He said "The Filipinos. were treacherous in the Philip-
•. 

-pines and hence our enemies are the P'ilipinos", accorci.ing to 
. . • . 

the interpretation oft.he grandson. 
1 

· GENERAL REYffOLDS: The Commission woult.l be more satis-

ti~ w1 th t _he int~rpretations ~ the interpreter would cause 

; th~ wit-ness to pauae so that you won't have to carry su~:n a 

l.ong statem'!n~ in y~ mind. 

: . ~PJlE!Eft RODAS: Yes, sir. 

Q ' (By .Capt~in Pace} _What other .~onversation did you 

hear? 
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. 
A (Through Interpreter Rodas) Geiier~ Ricar_te through 

,. t .. • 

the interpretation ot the grandson said "I would 11111 -to take 
• ' • • ' ' ' '- • • ... t • !,.. 

this occasion ~o ask ,ou again f ~ you to r .evoke your, .~rder 

to kill all the Filipinos and to destroy all the City"• 

Q What did Yamash1ta ~a,? 

A H~ stood. He was very angry. He was frowning. YOLI 

could see it in h11 '-~ace ~ his hams were clinched; and 

he said "An order is an order, 1,s my· otder. The order is my.. . 

order. And because ot that it should not be brok~n or di~-

obeyed. It oqght to be consumed happen what may happen•~~ 

Q What happened. then? 

A And then he left and he was accompanied by General . 

Ricarte to the sta,ira. 

~ You didn't see b1m after that; is that right? 

A ~y ·now. 

· Q You said some cake and tea bad been brought into the 

room. What happened to that? 
. 

A They each took a sip qt tea and tb:en they lay down 

the cups and they _did not _touch i~ any more. 

Q Who was present 1n the rooip- during the conversations 

w)'dch you have just d&scribed? 

A General Ricarte, Gener.al Yamashita, my.":::lf and the 

child.. 

CAPTAIN PACE: . You may inquire. 
~ 

~ ) U~YNOLDS: The Commis.sion ,v:Ll'i be· in _recess 

tor t .en minutes. 

(Short ·receas) 
. ' 

GENEB.U, REYNOLDS: The Commission-is in' session. Th<.i.. . 

Defense will ·px:oceed.
.. . 
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•CROSS .EXAMINATION 

o - (By Cap·tain Sandberg) How long have you been 1-n jail? 

A (Through the 'Interpreter) From the 17tll of February 

of this year .I was taken by the m111t~.ry police. 

Q And you !18-ve been in jail since February 17tb_o~ this 

year until this time? 

A From February 17th to June 12th I was in Bilibid. 

Q And where were you after .June 12th? 

A After June 12th we were. transferred to New Bilibid in 

Muntinglupe. 

r - And you have been there ever since'?-, ~ 

A Yes. 

Q- _When did you first t,11 this . story to the American 

authorities? 

A What _story? 
.,._._ 

·i The story you have told the Commission this ·morning. 

A The stor,y that I just related no~? 

Q That very s~ory. 

. A I have not told anybody yet about this story • 

•.i.. . Do you mean to say that your testimony this morning 

in .court is the first time you have ever told this story to 
., 

anyone? 

A · Not yet. 

Q · You mean to t~ll us that you haven •t told this story 
'_,/ 

to the Prosecution before tlrls afternoon? 

A : Yes, I told them. I thought you said to the people 

in 'Bilibtd. 

Q My question· was very clear. I asked you if you had .... . 
l . • 

ever told this story· to any per~on before this afternoon. 
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When did you tell this to the Prosecutionf 

A I ·did n<>~ tell a story. l ~ol~ them I was goini to 
!. 

testify against -~rai Yamashita about the massa~re ot the 

P1i1p1nos and the destruction. 
. . 

.Q When ·did you tell the Prosecution that? ' 

A I told them that I was :go1ng to declare against the 

order -- about tbe order of General Yamashita I s massacre ot 

the Filipinos and the ~estruction. 

Q lly question was, When did you tell 'tbe Prosecution 

that? The date? 

A When we saw each other, 

Q That is very illuminating~ 

CAPTAIN PACE: I object to counsel crit1ciz1ng the 

witness instead of asking questions~ 

CAPTAIN SANDBESG: It you p~ease; sir, I am not 

criticizing the witness. I am t~ying to get responsive 

answers. 

Gml!RAL REYNOLDS; The Commission would like to know 

if' this is relevant to the cross examination. What is it 

you are trying to show? ( 

CAPTAIN SAND.BERG: It 1s, sir. We think . it is ot 

the utmost pertinence and direct relevancy. Where a wit-

ness has 
. 
been in custody since the ." first of .the year 

. 
and. 

doesn't tell his s;ory .to anyone or ~he_Prosecuti~n _.until 
# • '. • • • • • 

he see.a an .opportµnity eight months .later, we ~hink 1~ 
. . 

bears directly upon his credibility as~ witness • 
.. 

GENmAL REYNOLm: You may pr~eed. , 
. , 

- CAPTAIN SANDBERG: Thank-y~. 

Q ·cay c·aptain· Sandberg) I want to repe-at the questjori~ 
,· 

.·. ,; 
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When did yQl tell the Prosecu\ion this story? 

A Last nia~t; not the· whole story but only the gist. 

Q Do I ~erstand t~t. last night was the first occa-

si~n 1iipon which _you t~~d this story to the American autho­

rities? 

A Yes. 

Q In other words, then, you told this story to the · 

Pro1ecution atter you read in the press ot the testimony 

ot Mr. Lapus; is that correct"? 

A No. I do not rely on that. I have my own knowledge 

or the.. things. 

Q · · · Bui"you knew last night that Mr. Ltrpus·had testified 

·on Satlll'oay, didn't you? 

A - Yes,- I know. 

Q __; And you didn't tell this story,. then, to anyone ot 

t)le..American author!ties until after you learned and had 

read ~he details ot Mr. Lapus' testimony? 

A ,. No. It is not because or that. This is the only 

opportunity ··1 have of telling the truth. Otherwise I 

should have told it even before this or maybe sometime in 

t~ tuture when the opportunity presents itsdlf. 

Q ., Why .didn't you tell this story during the eight-month 

period ~u~ing which you have been in confinement? 

A There was no chance or opportunity tor me to tell 

this· st~ry. In Bilibid we . cannot even write letters. 

Q . Haven't you received visits from investigators wh:!.le 

Y~ ~·~ b_ee~ :in. Bilibid· who have asked you about the act1-

'v1_t1es tor which you are being held there? 

,A When' ·I ·was ~en to Bilibid on the 17th o·~ Fe:bruary, 
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194S a member ot ·the CIC came to see me and I talked to b1m 

for fifteen minutes. 

but -I cannot explain beca~se it was not allowed, because he 

did not allo,r me to explain·. 

Q Do you mean .to tell us that you tri d to tell ~this 

story to the CIC investigator ot ·the United States Army and 

that he wbuldn't permi t you to tell 1·t? 

A No·, I don't mean to say that; but maybe ·he was hungry 

and I was very hungry at that time, so 'that we didn't )ia~e 

any chance to talk to each other. And f1·9m that time on 

he didn't see me any -more. 

Q In other words, then, you didn 1t tell the story at 

that time because you were both hungry? 

A No. He did not allow me to explain. He didn •t ,ive 

me a chance 'to explain, to prove his charges that I am a 

' ·collaborator. I 8111 not. 

Q What is the name ~t this investigator? 

CAPTAIN PACE: It the Commission piease, I don't like 

to interrupt but I don •t see any pµrpose in pursui:r,..g th:!..s 

investigation by the CIC any rurt'.Qer. I t 1s r:.ew3 to !lld 

it it is their duty to get evidence agaµist w2.r crjmina~•.s. 

CAPTAIN SANDBERG: · If it please the Co:r.miss.:'..on, \le . 

teel that it is of vital importance .that this .witness di~'t -
. . 

reveal this so-called 11s·tory" until" ·after_· he }leard and · ~€ad 

the testimocy that appe_ared before ·this Commission o~ Saturi­

day, and_we· wanted to get the tull details ··ot . it. 

CAPTAIN PACE: S~r, I fur.the:,;- ~bject ·to c0W1sel sr.ying . -
that this ~;tness read -~his testimony· ili .the ~w,~apers~ He 

has riot so test).tied. The only th:S;pg 1n t.be T~orq c·~ncernini 
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that bas cane from counsel. 

CAPTAIN SANDBERG: The witness stated that he knew 

ot the testimony. 

GENERAL· REYNOLDS : You may proceed along th1·s 1ine 

tor an additional very brief pe.riod. 

CAPTAIN SANDBERG: Thank you. 

We have you tor about eight months being unab~e' to 

tell about 
, 

this story. 

can we have an answer to that .last question? 

(Question read) 

- A _ Nol ~I do not know. He did not t'el-1 me his name. 

He is a letthanded fellow. 

0 (By _Captain Sandberg) All right •. · Now we have you 

tr,ing tor eight months to tell this ~tory and being unable 

to.
, 

_. Will you tell· us the circumstances umer which you 
·"·' 

1;Jere finally able to te1·1 it? 

A ., I read it 1n the papers that there is such thing as 

the War Criu,es Commission so that the· war criminals can be 

· tried~ ·and one of ·these 1s General Yamashita. I who know 
/ 

something a0out him, it is my duty and as a help to the 

administration that I should declare or witness whatever 
"· 

I know about ~he case, because it is my duty. 

Q When. did you ·r1rst learn about the existence or the 

Wal' Crimes Commission? 

A I really -cannot tell. It m~y be about three weeks 

now. And I learn it from the papers. Maybe on or around 

_Qctob~r 10th·:ot this year when I read it. 

Q ; On October 10th, then, you l~arned about the exis-
. . 

tence ·ot the War Crimes Commission. When did you first 
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do anything about telling this s tor~ 

A When Ur. Lapus read about the existence ot the War . . . 

'· 
Crimes· Co~ssion he wrote a letter addres·sed to. the War 

-Crimes Co!DJ!lission with the permission of the Director of 

Prisons, Eriberto ·u1sa. 

Q Now I asked you, What did you do? 

.. A They did not answer his letter. Then he wrote again-

on the 16th. 

( 

• 
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Q Well, I asked you what you did. 

A What I did ttas this: i tol_d Kr. Lapus thn~ if his 

letter is , acc~pted; that tor him to include my name and 

I will declare ·1n the name of justice,. and so that we can· 

help .in the administration. 

THE WITNF.SS: or justice. 

THE INTERPRETER: or justice. 

Q (By Captain Sandberg) Thmyou told this story to Mr. 

Lapus? 

A_. (Through ~e Interpreter) No, I did not. 

Q IYou never told Mr •. Lapus uhat you knew'l 

A No, I did not, because this is one thing that should' 

not be told even to my own sisters _and -my family. I did 

not tell. 

.,.. Q Did Mr. Lapus tell you what he lmew? 

A No. 

. _Q' You .~just told each other that you lmew something, 
. ; . 

but you didn't tell e·ach obher what you lmew? 

A . Yes. 

Q Now, do I understand you to say that when you spoke 
. . 

.,_ to the Prosecution, you didn't even tell the Prosecution 
-

the ,story; is that correct? 

A I did not t~ll them the case. All that I told is 

that I shall testify against· General Yamashita about the 

massacre and destruction of Manila. 

: : . ~;APT~ PACE: Well, if the Commission please, I be-
.... / \ 

, lieve this _wmud be }lelpf'ul if some word other than "Prose-
. 

cutiori1' ·were _~~. · I don't think the witness understands. 

--- If he would ask him if he told . the story to C~ptain~ace 
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.... 

CAPTAIJ SANDBERG: I think the wi.tness ·-understands. 

Captain Pa~e is a member -or the Pr~sec~tion. 
!. 

CAPTAm PACB: I will ask him,myself, 1r you don't 

\7ant to. 

GENERAL REYNOLDS: You mny pr_oceed. 

Q (By Captain San~berg) · Nou, you did tell ~e you held 
t . 

back from the Prosecution these dettlils. Did the Prosecu-

tion indicate any curiosity as to~ details? 

A No. 

Q The Prosecution didn't want to lmow exactly what were 

the circumstances that you knew about 1n cormection with 

General Yamashita? 

GENERAL REYNOLDS: The Commis.sion '7111 interrupt. We 

want to give every opportunity to Detense to attack the. 

credibility of the witness, which apparently you are doing, 

and tl)e Commission is willing to listen to that, wants to 

know every detail which may bear upon it, but it is not 

clear that this is getting to that point. What is the 
.. 

purpose of this lin~ of questioning as to how the Prosecu-

tion got the information, howfmuch they got, and all of 

that? Will you explain? 

CAPTAIN SANDBERG: Jes, sir, I shall be gl~d .to.• . W_e 

_hav.e }}.ere a w1tnes s. who, for eight months, cupped t~s · 

story to his bosom, apparently, _his. pwn story, and .didn't . . . 

'tell it·· t<( anyone. H.e was 1:n ·several prisons, with the 
., ' . ... . 

possibility or a charge against him· of treason, which 
• . · • t ... . 

_carries with it the dea~ :9entence~ He is . 1~ that ;PO~i-. 

tiQn, · aJ.l~ so is the t9rmer•w1tness," Mr. L~p1J.s. They . : 
. . . 

apparently' ar.e good ' h'iends, were good triehds -in pr~son ..·· 

/ - . 
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and bad discussions with each other·. The 'Witness testifies, 

1n ract, · that ~ey ~alked _to each other, mid each or them 
. . .. 

t _ell_s the other that they knor, something about General 
. . 

Yamashita, but they don1t tell each othe,;- vr~~ .they know. 

Then we have Mr. -Lapus writing a letter to the Commis-,... 

sion and offering to testify. He has never told this stpri, 
. . 

betore to anyone, although as e. pol1t1ca'l internee in prison, 

~ot only hes he e.n opportunity to tell these stories,. but, 

in tact, it 1s the enthusiastic and eager desire ot c. I. c. 
and other governmental agencies to get these facts; yet he 

nas ·never lold them. We reel, it the Commission please, 

the story this witness has told, even so tar on the stand, 

combinpig 1n the elements of complete seci\ecy 1n his own 

' self 'interests, disqualifies-..,. hm as a competent witness before 
~ . 

this, Cormnission. And we feel that the same fact is true.,_

e,s to the previo'W!l ,'71.tness, Mr. Lapus. 

In addition to that, we have the witness .expecting 

us to believe that when he · talks to the Prosecution last. 

night, he tells the Prosecution -- gives them the same deal 

that he gives Mr. Lapus: That he lmows something about 
..:.-

General Yamashita, but he ~on't tell, and he tells the 
"'.i 

Prosec-µtion that he won't tell the Prosecution. And 

furthermore, the Pro·secution, according to his statements, 

i .sn•.t even interested to know what he is trying to testify '/ 

to here today. 

We submit t;tiat that is a fantastic situation. That 

·1S ~y ·we wanted to get the details of this discussion 

.:wi~-'the P~osecution. , 

CAPTAm PACE: Sir, I submit that ·1t'is ev:en more 

I· 
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rant~stic to conduct this lin~ of questi~ until ··it is 

established that t;l:lis nan knotts what t~ Prosecution 11. 

· GENERAL REYNOLDS: The ·»etens.e will proceed. 
!.-

Q (By Captain Sandberg) Now, did I und~stand you to 

sny that in your conversation with the Prosecution last 

night, the Prosecution didn't even: ask you as to the 

deta1ls · ot your te~timony today? 

A (Through the Interpreter) No, they did not have eny 

1.n.terest. 
) 

Q So that your testimony before this Commission this 

afternoon is the first title ttw.t Captain Pace erer hea'rd 

the story that you told? 

A Last night I told him the gist, but not the details. 

Q Now, when you told us today the details, did you 

tell us everything? 

A Maybe there are some details that I tlli.ssed, but wbnt 

I want to say I have said. And what . I want the people to 

know. Me.ybe l have missed some detaiJ.s, ·but the real 

thing thnt I want to show, 
. 

I have r~lated.. 
Q Now, you haveri•t le:f't out anyth:l.ng important, though? 

A I cannot remember now. 

Q You mean that there ·cey be some important details 

that you don't remember? 

A None that I want to say, but maybe there are some 

·details that .-I have not said ret. 

Q Uell, is your memory clear o~ this? 

A Very .clear. 
. . , 

Q So that you do r~ember ev.erything .that ocolll"red? 
. . 

A For me, whtlt!,JV_er I want_. to say, I have already . sa~d. 

,
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· Q Well, I kn~ that JJ}lat yo~ ·want to say ·you have al-

ready sa14':, but I didn't ask you that. I asked you it 

10\J ~ve sai~ ·everytb:ing that you remember • 

.· A Ail. those ~at' I should declare, . I .have ~eady said. : 

GENERAL REYNOLDS: It seems to the COJ!Jll11ss1on tha,t - · 

~t the witness tried to tell you was thnt there might · 

be uniJ!lportant details thnt he hadn't stated, but 1:1e had _ 

covered £1.11 the material tacts, and he answered the ques~ 

tion•.. I believe it · is time-consuming and unnecessary, 

but __j.f you have ma~erial things to continue, why, by all . 

CAPTAIN SANDBERG: Well, t;hat was the answer, sir, 

that l wished to elicit from the wi~~ds: . Namely, that 

pe had stated -here every substance~ iI:lportant tact. 

..... GENERAL REYNOLDS: Well, our point was that he had 

·said that over and over age.in. So it the point is settled, . 
whr;'. (). K•.; we will go on. 

Q (By·captain Sandberg) Now, ~ave you told us every-

. th;lng ~t ~s said in that room? 

A i cannot remember the rest~ because that has been 

l png ago~ 

q _B;ut you have told us all that you remember? 

A Yes •. 

..( Q· . Now, what was the exact date of this incident? '/ . 

A I cannot really tell the fixed date, but it is som~-

time before the 20th 6t December. . : '\ . .. ~.."'. 
,._.,...,..~ . . Q . What day of the w~ek wa_s it? 

·, ... 
A I cannot ~eJDember. 

Q Whnt "8,S t~ time of day! 
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i. 
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A In _the atternoon. 

Q Vlbat time in the atternoon? 
!... 

A Htlybe around S o'clock in 1:1\e ntternoon. 

Q Now, hoW was the weather? Was the \loather ~lei;lr or 

cloudy? 

A I cannot remember. I could &ee the people, still 

a li~tle bright·. 
I 

Q You don't remeaber uhe~er the veather mis clear or 

not? 

A I do not remem:t>er. 

Q Well, were you in th:e custon or traveling around the 

city treely i!l_llnnila, nround the 28th or December, in 

view or the danger or air raids nt that title? 

CAPTAIN PACE: I object to that questio~, if the Coe­

mission please. There is no evidence in this record that 

this uitneas drove around the City or Manila on the 28th 

·or December. 

GENERAL REYNOLDS: The ·objection is not ~stained, 

but the Commission must inform Counsel that we vdll have to 

get on :with this, with the Dore ilhportQllt points in the 
. . . B 

cross exatline.tion. Really, these qqestiqns seem to have 

11t.tle bearing upon the credib111tr of th~ witness. .. 

CAPTAIN SANDBERG: If ~ou pleasel sir, ·in explana1;101i 

ot that question, it is R lmovm fact that .in -Manila at . ·. 

that- time the S:ir raids were .ot su~h . s·ever.ity that no one 
went ·outdoors unless they had to during "the d_aytime~ 

GENERAL REYNOLDS z. Veri. '!ell. · 

MAJORKERR: S11.' ,- is the Counsel asking ·tt>:e-Corm:dasion : 

to take judicial ~owled~e of tha_t? ·· 
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CfJ>TAm ~ANDBERG: No, I ~ not; sir; it is simply an 

explnnntion. 
. -

GENERAL REYNOLDS: The question will be ansvrered. _ 

(The g.uestion wns askod the witnees by the interpreter.) 

A (Through the Interpreter) I only walk from my house 

to Pasay. There uas no transportation then. 
~ 

Q. (By Captain Sandberg) Now, when General Yamashita 

cat1e ·into the room,- did. General Ricarte seem surprised to · ·. I ~ . ~ . . 
se_e -hie? 

A :I was the first one who saw him, and then they fol-

;Lowea iooking at hio, and then he tol~ ,-ne he is Genercl 

lan~shita. 

q· Now,. will you ·answer my question as to whether General 

Ricarte evidenced any surprise at seeing him?.. 
A · . I did not see, be.cause we were placed like this: 

I am here .,(indicating), first, then they were on my back 

· (indicating), and so when I looked through a window I was 

.the first ·:..,_ when I went through the passageway, I was the 
. . 

f~rst one to look, nnd ther followed where I look; so I 

did not -see. 

Q. So that as far as you know, General Rice.rte wnsn't 

,: s~prised at the visit, 

- · CAPT-Am PACE: I object to that statement. That 

isn ~ t '.What .·the.•witness said. 

GENERAL BEYNOI.DS: · The objectio!l is sustained. . . 
Q (By ·Captain S$ndberg) Now, ·-did General Ricarte greet 

. . 

Gener~l Yamashita cordially? 
. I• 

A Yes, like e. friend .end n taiiloua· nan. 
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. Q ·He greeted him like a friend, is that corrcct1 

A !... ~e was greeted like n faI!l~ general. 

Q And this occurred on the 28th ot Dececber, 1944? 

I . A I did not say that. .\ 
J 

Q · Well, didn't you test1ty that .1t. occurred approxi--

mntely ·around the 28th of Dececber? 

A No. Before the 20th ot December, 1944. 

Q Hou tJUch betore? 

A Mnybe tno oi three d~ys betore. 

Q So that several d~ys before the 20th of December, 

1944, this· occurred? 

A Yes •. 

· Q No\1, did General Yamashita coce 1.Jlto the room a1one? 

A In the selid, yes, alone; 1n the selid. 

Q Now, you testified that you looked out .of the window 

and you saw sonie people in the car, is ·that correct? 

A When they lett, I saw that he has soce companions in 

the car. 

Q Now, how many companions were there :in tho cnr? 
I 

A I did not see haw tlal'JY, because there were some 

branches of trees and balustrades or the window that cover­

ed the window. I ·guess so, that there _were people 1n the · 

car. 

Q But the~e wer~ no people ·when Gen~rat Yainashita left 

the hous~ -- there were no people wbq were outside of the 

ear? 

A No, I did not see that. 

• 
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Q There· was ·no guard around the house? 

A· It may be tlw.t there w~s, but ' ! did not see. He 

b~ing. a General, it may be that there was; but I did not 

see because I did not look. 

· Q You testified, though, the. t when you looked out you 

saw severel people in the cer, but you did no~ tes~ify thl\t 

you s~w anyone outside; is~'t ~t correct? 

A Yes, I saw people 1-n the car, but I did not scrutinize 

their faces so far. 

Q_ When · Generel Yanashita came into the room he was not
I . ~ 
accoopanied by a staff officer? 

- A He did not have any comp~nion. 

Q Well, an aide? 

A No, there was none. 

Q· In this conversation did I unqerstond you to say that . 
General Y~mashita said that he w~s going to kill every person 

of the Filipino !ace? 

A Tllat's not what I seid, .but I heard th~t he said it, 

through the interpreter, the child• 

.Q Did he make any exception of General Ricarte? 

A I do not know about that. 

' Q Did -he· make any exception of you? 

·A I do not know. 
. .."- ! ,....Q You didn't hear him make any such exception; is that· 

rig~t? 

A ·. No; just that he was going to kill the Filtpinos. 
. ' . 

GENERLL REYNOIDS: The -Com.'llissiqn will announce a- .... 

recess of a·pprox;mately ten minutes. 

. ' .· (Short , reces$) 
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GENERJ.L REYNOLOO: The Commission is 1n session. The 
LDefense may proceed. . - ' 

Q (By Captain Sandberg) Is it your testimo~y b~tore 

this Commission that GenerEll Yemashi ta 1n th~ presence of 
.. 

strangers,and Filipinos at ·.-that, stated that he wa;:i going 

to kill everyt Filipino? 

A He told it to Gene~al Ricarte, and I knew ·it because 

the child interpreted. 

Q And do you mean to tell us that General Yamashi'ta 

comes to this conference to ·tell about a massacre of an en­

tire race and didn't even· bring an interpreter with him? . 

A I do not have any idea about him. All that I am tell-

ing here is what I heerd through the child. This is not my 

own idea. All the t I said is what i ··heard through the child 

interpreter. 

Q And the only interpreter ther~ was a twelve-year-old 

child? 

A Yes, about twelve y~ars old. 

Q Tell us wh~t happen~d in the room after General Yama-

shita left. 

A Nothing else. They a11 returned to their sea ts and I 
. . 

said goodbye to them because i_t was getting late. ,.Ansi here 

is wh~ t happened: When Goheral Y~l!la~hita- ieft, General 

· Ri·earte ·went to his seat. I· ·told -hirn, "Hav~ a sea1;", anct 

. he said, "That man (referring to Yamashita) ha·s .po heart and 

h1:1.s no god". 

Q. And then what happened? 
. . 

A •I told hiin~ "tt is getting late-, -Gen~ral; and thank 

ybu ~or having received ~e. It is _getting
·/ 

late. I am going 
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home now." 

Q And _that was all t~t was said after General Yamashita 

left? 

A Yes... r left ·already. It was getting- dark. · I have to 
' 

walk fr~ Passy to Dap1tan\ near Quezon City. . · -- \, 
~ ' 

Q Do you mean to tell us that you had Just heord that 

a race or seventeen million people w~s going to be .extermina­

ted and you didn't even discuss 1~? 

~ .I cannot give my own opini~n be~ause it is not my idea. 
,'I 

I't i .s ·not my own idea. It is not what I s'ai~. 

Q. · · I ~idn•t ask you what your opi~ wa·s. I a ~ked you 

whether you wanted the Commission to bolieve that after hear-
. . 

ing-a nigh-ranking Gener~l of the Japanese army saying the.t 

,he was go,ing to wipe out .and exterI!linate every Filipino, you 

have~ ·sai~ anything-about it to the p~ople in that room? 

A The child •SP.id only that the Filipinos ere going to be 

kllied and· ~assacred. 

Q . That was when he was interpreting · wh~t General Yamashita 

said, was it? 

IKTERP~ER RODI.S: That was what the child said. 
-

CJ.PT/~IN S/.NDBmG: All right, withdraw that.···. 

Q (By Captain Sandberg) So you then left the room and 

because it was getting late you went home. How long after 

that were you in Jaanila? 

A No, I did not leave. l was ta~en on the 17th ot 

.Febr~ry 'br-;·the military police and taken to Bilibid• 

.Q · .In o.ther. words, t~en, you were in Manila from this 
\ • # . '\•. . .. ' . . 

t~e shortly .betor~ the 20th of December all ~he way· through 

the time of your-arrest on the -l?th of February?. 

'.../ . 
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A· No. we ·only transferred from Dapitan No. ·1436 to 

Tondo on Gerona St~f et No. 1236~ !.. 

Q Both or those addresses are in ~anila? 

A Yes. \ 

Q So that you moved efter h~aring a bout this ma~sacr~ -

and you moved from qne place in t anila to another; ·1s that 

correct? 

A No. Yes. That's one of the courses. 

Q Why didn't you run for your life to get away from 

this proposed mass~cre~ 

A Yes. I already went to hide in that place. 

Q You went to hide in Manila? 

A Yes .• That is somewhere nenr Quezon City. 

Q J.nd you were hiding there? 

A I chose thA t ple.ce because it is a good place. There 

was a chance for us to go to the province if the Japanese 

h~ppened to get near it or to the ~ountains. 

!, 
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, Now, d~d- you _tell anybody aboµt tbi~. conversation 
' •.. 

that' you overhea~? 

A Yes. I said -- I _t~~d this _to many·,. to my friends 

to who~ I have· contid~nce, · and · also to my relatives~ . . " ... 
.. :.. I • 

Q · Well, at the beginning .of this exami~tion, ·I · aske<!, 

you if you had ever toltt this story to anyone until you sat .- . · 

on t~~t stand, and you said tM~ this was the first time 

th.At you were· telling that story. 

CAPTAIN P}CE: I object to that quest!on. The · que~­

tions t~t you asked this -witness perta~ned to the~ time, . . 

the eig~t months,dur~ng which he was interned. . ' . 

. ·. · C/1 P1trn SANDBERG: If the Co~iss:lon' please, I think 

~hat the, guestion w~s not so li'mi ted. 

-OENER!iL REYNOLDS: The other questions, however, asked 
. I 

~ .. , . 
at ..that time, as ·r recall, dealt with -the period since his. .. ~ 

-.. arr~st, .~nd teir na·ture was why had he not disclose_d them 
' . . . . .,, 
~o som~ constituted1 authority; is that not your understand-. 

~-:- irig 0{ ·1 t? 
. . 

. Ct PTPfN SfNDBERG: My recollection, sir, is that my 

original_ questions were general, and asked whether or not 

he. ·had .told ft to ~ny persons; and then subsequently I 
- . 

ref~t.r~d to ques-~ions asked of constituted author! ty, and 

my -recollection is tha_t the w1 tness ~estified that he had . 

nev~r told _an~one, in answer to both questions. 
4 

~. · GENER/.L REYNOLDS: Considering the answer tot hat one 
. . 

.... 

· question, I believe you are right, _but ~he seri~s o~ ·ques-

.< ·. -' tiqns, : a~- ·1 r~ce~i them, dealt with the ·stete~ents he 

·mayo~ ~ay not have -made after· his arrest~ We are perfect~ 
i~ ' ·, . . ~ . . . ' ,. ' J 

ly mliing to~have. 4. t pimted tip, but" I have the f.,eeling · 
r ' 

.. 

,· 
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that you may agree. 

• _Cf PTJ',I?; SfNDB~G-: . It is my imp'ression; sir, 
the first question was general ·and refer.red to any·· sta~e­ ·L-

ment by him at any· time -- whi~h I understand is your 

impression also. 
. \' 

GENERf.L REYNOLDS: Yes. If )'OU "E:sb, we will -read 

it beck. 1"e would have to rea4 ba_ck the ·whol~ 
1 

series, however. If you wish to do so --

C/.PTf.IN· Sl'NDBERG: That is a matter for the Connnis- · 

sion to decide_. 

GENERf.L REYNOLDS: The reporter will find and read 

back the several questions involved. 

·' (The recol'd was read by the reporter beginning 
' 

· on page 1070, with: 

"Q When did you first tell this story to ·the 

American authorities?" 

to the answer: "Not yet, 0 on the seme page.) 

GENERP.L J:tEYNOIDS: · The key q·uestion on which I 

based my statements was asked and answered a little 

while back: I 
( . 

"When was the first time you told ~*1s· story 

to American authorities?" . . . . ,. 

Then everything else builds up, or did in ·my m1!].d. 
r-· 

Now you may go on. 

{The re~or? . was read' further by"· ~~e __.r~p0rte~.) 
: 

GENERJ\L REYNOLDS: Is tnere ·n.eed for apy.- more? 
.. 

· CAPT f IN S·t NDBERG : 1 No,-· s~ P, that .i S -~C?U~h_. .< • • . . 

GENERt.L REYNOLDS: . That ''is' e_noug}:l•. _It seems ·to the·...· . ·. . . . . 

Commission th~t-·the w1 tness .wae justified. in beliey~g,·· · · .. 
. . 

, 
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..- . 

that your question relnted to narrating the story to 
.. 

American authorities.. ,Is that not 1t? 
. . . 

CAPiA;IN SANDBERG: I will accept that, sir. 

Q (By Captain S1:1.ndberg) Now, give ·us· the nwnes of the 

people to whom you told this story1 

A (TbrQ.._ugh the Interpreter) I c~.nnot tell all of 

them bec~use they ere neny, but the first one 1s ·Snlvadore 

Cibug; Benedicto Gele.ng -- tlw.t person has n be.rber shop, . 
and··a1i the people in that barber shop I told the story to. 

Atieno :tnchoski; ·he lives in San Sebastian. 111.chael 

·.. Enriqles -- c.nd there are cony nore~~ .if' I will tell 

all it will teke ll lot of time. 

Q- Hou nmiy would you estimate that you told, very 

roughly? 

~- A Maybe I told it to around 100 peopl~, c.nd I clso 

told theo to t 'ell it to their friends so that the people 

· ean esonpe • 
.• 

Q Now, if _the fact is th.ct you told it to 100 people, 

and you tried to· get the story broadcast, why did you 

tell us e~rlier in your testimony that you considered it 

"-e. secret? 

· A · I don't kno,·, if 1t is the interpreter who made the 

· wrong . interpretation. Whnt I want to say is --

(The witness added to his E'.nswer.) 

CAPTAIN SANDBERG: Let the interpreter finish. 

·-If,: the• Commission please, I Y:ould nsk that the 

qoI!Jilliss~on in8truot the 1nterprete~ to interpret what the 

witness -snid c:nd not pernit the. witness to interrupt. 

'./ . 

...... 

G~ REYNOLDS: Will the interpreter t1nish; then 
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-the w1tness resume. 

A (Througb.J:he :tnterp~eter) I aon•t ·1mow if it is the 

interpreter ,vho mnde the ".Jl"Ong interpretation, but what I 

want~d to s_().y is that I did not tell the story until I 
, 

bed an opportunity to~ 

(By Cnptein Se.ndberg) Well, didn'.t you tell us this 
t 

morning --

(The witness cont~ed with his answer.) 
. 

THE INTERPRETER: He said,' "I thought you were 

referring to the story thnt hnppened, or the conversation 

thnt hnppened betv,een Gener~l Yemeshitn and Gener~l 

Ricarte. 11 - He snys, ''Now, I thought it is nbout the story 

of my spreading the story thnt I henrd. 11 

Q (By. Ccptnin Sandberg) Now; just n ~nute. You 

stnted this 09rning th.et the story of the Yaao.shita 

situation you regarded ns n secret; isn't that right? 

A (Through the Interpreter) Plense understand thnt 

the converso.tion b.etweeri General Ye.mashito. and General 

Ricarte is a secret that I kept? and wciting for on . 

opportunity like this to tell. No,", ey spreading the ne\'7s 

to the. people, I made. 

Q You rege.rd this es such a secret that you -r,,ould.rt 1:t · 

teil Mr • .Le.pus? 

A ~'fie did not understend each ·other. I thought :what · 
I . 

you were referril}g to is~ preferring qr putting ~up my 

cha.rgea before the du~y; is what · y~u are referring to 
-. 

as the s.ecret. .... . . 

CAP'l!AD~ SANDBER~; Vfe underste.nd • 
• 

Q (By Capta~ Se.ndberg) No\'r, did you ever see · General·. 

' . ,,, ,, 

1091 
. ~ : 

http:underste.nd
http:r,,ould.rt


.) . 

aicarte atter this incidentt 

A No. No, I don't retlember if I have seen him or not• 

.Q !).id you · lmow that General Ricarte l&ft Manil~. on the 

30th of December, to go on n speaking tour for the J~pan- _ 

ese'l 

CAPTAIN PACE: If the Commission ple~se, I 8.I!l con­

vinced ·that there is no testimony in· the record thzlt Ricarte 

did leave Maniln on the · 3oth of December. 

CAPTAm SANDBERG: If the Comt1ission please, thnt is 

why I N!l nS.king .the question of the witness • 

GENERAL, 
.. 

REYfOLDS: The question will be answered. 

A (Through the Interpreter) What year was the.t, you 

are re~erring tQ? 

Q (By·.cer,tain Sc.ndberg) D·ecember 30, 1944.-
·.' 

A No, -.I do not know. I- heard thrit Genere.l Ricnrte left .,_ , 

Menile on December 31, .19~. 

Q . ·.__Now, ~s ..e. firuil question, just ho,r did you get in 

t®ch with the Prosecution last night? 

.f. Th~y peid. ·a visit there, the plr.ce where we sleep. 

~ You didn•t ·contnct the Prosecutlon yourself? 

A It has been :my uish ~ long tirae ego to declare, nnd 

so I told Yr. Le.pus if his letter 1s eoing to be c.nswered, 

to include me as one ot the witnesses. 

CAJ:>TAIN SANDBEBG: Tlw.t is al:1.. 

CAPTAIN PACE: One question, sir. 

REDIRECT EXAMINATION 

Q (By ·captain P~ce) V~~re you picked up by tv,o Anericl'.11 
. . 

~ officer~ e.t N~ Bilib1d Prison on Frid.ay, 'Novenber ·2_, 
. . ., 

· ~s year? . 
. 'i· 

http:Anericl'.11


( 

A Yes • . 

Q And w~re y~u put 1n ·the witness stockade· here ·at 

tjle -.Governor·•s Residence-.at that time? 

A- 'Yes. 

Q And did I come and tnlk to you lE\,.st Il;1ght -about the 

testimony th~t you have given in this case? 
't 

A . No. 

' Q · Did I see you last night?
- -----~... ----- ..-.. -· - - - ···-··---·~-- ___.' .. • -·~·-·-- ' · -r.· 

A Yes. 

Q Did I talk to you? 

A I m:i the· one who telked to you. 

GENERAL REYNOLDS.: The ,1itness ai-.y be excused. 

(Witness excused.) 

( 

._,,, . 

• 

/ . 
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. .. ' . - /
DO~NADOR SANTOS 

called as a witne~s _on behait -of the Prosecution, having been 

first du.ly sworn, was examt"ned and testified as follows, 

DIRECT EXJ.l!INI,TION 

Q. (By Captain Pace) Give your ne.i;ne, please. 

A Dominador Santos. 

·Q You will ·have to ·speak louder .-

- · - - ---1. ·· - -Demi-nador---Santos..- .·--·· __ .. .... . . ..··-· . ' -·-- - - --

Q 9.lhere do you live? 

A No. 5' Cuesta _, Manila. 

Q Whet is your · o~cup811cm? ., 

A I e.m the .deputy chief of the Detective Bureau, Manila 

) 
Police Department. 

Q In the early part of Febr.uary, 1945, whi?. t wos yom-

OCCUpE" tion?• .,_. 

A I w_a,s the -executive officer of the North c-- ector, 

Manila Poli~e. Depa~ti!lent. 

Q Did rou see anything -· unusual happen· on the morhing of 

February 4 1 194;?· 

A Yes, ·s1r. 

Q Will you des9ribe ~t? 

A Between 9 and 10 A.r . on Febru..."!try 4th while I was . . . 

going to the office and the police station I saw a truck 

on Reina "Regente Street, near Soler, stop in front of a 

·building. Six Japi:a.nese soldier·s 1~·rt the truck and entered. 
the .building. 5eing . susp1cious th~t something rne.y happen,. . . .- . 
I sto~ped and l'lie.ke observa tion for about .20 ninutos. There 

wss a sudden explosion and·, r. fire_. ;r :did not proceed to I!lY 

ottice ~n;ymore and Ir eturned home. 
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.. Q I show you Prosecution's Exhibit No. 193 t0.r iden-· 

titication and ask you if you can tell wha~ that ·is? 

A !his is the place (indicating).
' · . 

Q Vhe.t is the whole paper? 

A J'his is a map, sir. 

n A~e you 
-
familiar \11th the area which tha.t · represen~s? 

A I - am .familiar with the erea, dir •. 

Q Does that accurately represent th.et area? 

A Yes, sir. ----------------~------

CAPTAIN PACE: I ofter it in evidence. 

G~NERAL REYNOLDS:. There being no objection, it is 

accepted in evidence. 

, (Prosecution Exhibit No. 193 
for identification was re­
ceived in evidence.) 

Q (By Captain Pace) Will you point out on there the 

Singer Building· about which you are talking? 

A Right there, sir (indicating). 

CAPTAIN PACE: Let the record show th~t the witness 

is indicating the letter "A''. 
Q (By Captain Pace) How long after the Japanese went 

into the Singer Building did you see and hear the explosion? 

A About 20 mi~utes, sir, I heard the explosion. 

q Had the Japs _lett? 

A :.,,- _Before the explosion the Japene~e left. 

Q What hap,;,en~d after ~he· explosion? 

A There was a fire., sir. _ 

Q _,__:.,,.. Did ·you return to that building _after · that? 

A .... · I was already -- _)'he following day, Uon·day, ·Feb-

ruary 5th. _ • 

,.. . 
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Q. . ·Wha~ ~as. the condition of that building and the other • 

build~~ in~that· block? 

· A: 'Thef were all 'burned. 
. ' 

Q I show you Prose~tion's Exhibit Ho. 194 ror identi-

rication and ask you to tell me what each of these tour 
. . 

pages is. 

A . This is a picture of'. the building behind the Singe?' 

-.-··~--Buad--ing-.- -

Q · It 1s a rear view of the Singer Building? 

A Ye's, sir. 
,,.-.. Q Is that the way it looked ~tter the· fire? 

; 

A Arter the fir~ th~s ·1s tfe way it looked. 

· Q Look at the next picture. What is that? 

A- This shows the pic~ure or· the·co Poe Building. 
. . 

Q Is that the way it looked after the fire? 

A Yes, sir. 
; 

,. 

Q Look at-: page 3, 

A This is the pi~tute of the Singer Building as it 

appears after some rem_odel~. 

Q What remodeling has been· done that shows in that 
•. 

picture that was not present _a!ter the fire? 

A The roof and these. windows, sir. They were not ill 

that position when the -fire ruined the place. 

Q Look at pa~e 4, . 

A This is the remodeled picture, also. 

CAPTAIN PACE: I ofter Exhibit 194 in evidence, sir • 
•• V"' 

GENERAL ·ltE?NOLDS: There being. no objection, this is 
. . . 

accepted in evidence. 

{Four pho-tog.;diphs of Singer
Building and block were re­
ceived in evidence and marked 
Prosecution ·Exhibit No. _194.) 
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Q (By Captain Pace) Was there any miliUl.ry fire that,. · 
landed ~n ·_that area· at the time you saw the Japanese carry-

: . ilf-.

ing something· into the ~inger Building? 

A .• There was no a~tillery fire, sir. 

Cl1PTAIN PACE: You may inquii-e. 

Cl.PTtIN REELs Could I have that last question read ·. . 

back, please? ; 

. ·_ ( uestion read) 
. ------ --------·· --------- ------ ----·-·--··-·-----

C/..PTlIN REEL: And the answer. 

{Answer read) 

CAPTAIN REEL: I will ask that thP.t b~ stricken, sir. 

There was no t~stimony by this witness that he saw the 
. 

Japanese carry anything into the building. It 1s a 

deliberately-framed question. We object to it and we ask 

that the question ~.nd answer be stri.cken. 

CAPTlIN P~CE: If Counsel were right I will agree 

with h~o rnake certain I will be sure to got something 

in the record nt this time which I thought was olre~dy 

there. 

GENER/L REYNOLDS: There seems to be agreel!lent tha~ 

the question and answer be stricken. 

Q (By Captain Pace) What did the Japs do when they. 
drov.e up in fron of the Singer Building in a truck? 

A They were bringing dynaru.tes.
:...,,- . . . 

Q Where did' they brin~ ..the dy:n~mi te? 

A They took the dynamites ;nside the building. 

Q And d* they come out then'? . 
. ----

A TheY"came -~t. ~ 

Q Did they ~ri_ng _t~e _dynAm:ite . out.with thomt · 
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.. 
. . . 

A · They d!d not -bring anything when they went out. 

Q_ · We~e any artillery projectiles landing in thet vicinity 

at the time 7.ou saw the- Japanese do- ~his? 

A there was not. 

C/J>TJ~N Pl.CE: You may cross-examine.:· 

CROSS•EX/~INlTION 

~-: .Q-~-~-UU!:. Ca tain Reel) Hed there beon artillery fire dur---- -~- . 

ing thet day?. 

A I beg your pardon; 

(Question read) -

A There wss no a~ti{lery rfre, sir. 

Q (ay Captain Reel) No artillery fire 1n the aree in 
> ' 

the vicinity of the Singer-Building shown as "A" on this 

plan, ExhiQit 193, on the. 4th day of -Febrlll'.ry, 1945? Is 

that your answer? 
.,_. 

,. 

A Yes, sir. That is no lie. There was no artillery 

fire. 

Q Were there soI!le ~irp~anes flying P.bove the area? 

A I did not observe airplanes flying during that time. 

Q I show you the second pi~t~_e of Prosecution's set of 

pict~es on Exhibit 194; and ~sk you if this is not the 

daDl.«!ged fus.ei.age of an ·airplane in the l .o,er lefthand 

corner·.. 

A That is no.t. · 

Q Answer loud so he can hear. 
' ,,:. . 

A It .soems ·.to. me that.- t.hat is not an airplane f'uzblage. 

Q_ And what do you ·think it is?' . . 
' . 

A That might· he some --- some mili~ary. ;__ military objects 

tha.t are ·.hfJi.ng left : by the Jap~nese. 
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GENrll/.L REYNOL:00 : )fill you point out to the Comm1•a1on . . . 

that wh1ch ·you rete~ to? 

Cf.PT.l'.J;N ~EEL: _Tbis instrument here, sir, on the 

seco~d picture in th~ lower letthand· corner. 

Q.- (By Captein r.eel) How far away from the Japanese -were 

you standing when you saw them go in t~e building? 
· ,;

A I ~as approximately et a distance of about -~o meters. 

9_·__ __5-'0 meters. And r.t n disto.nce of 50 rieters, you saw 
_...______ --7 - ----- - - - ...... - ---- --- _..... - --- .. 

how :m,.ny Je.p_Cl.nese go in? 

A Six Jap~.nese. 

~ And whe.t did they ccrry? Whe.t ,1ns the shnpe of the 

__ p.rt1cle they carried? 

A They vrere .c~ry'ing somewhnt round objects. 

Q And frora .50 meters away you identified the.t round 

object being carried by six Jape.nese as dynenite, is that 

correct? 

A Yes, sir. 

Q Do you lmow whnt the Japane~e were using the ·Singer 

Building for? 

A I qon•t lmow what. they l'.re using thet for, but thft 

1s the time thnt -- Before the.t ti.me there was a Japanese 

sentinel 1n trqnt of the -building. 

Q There was a Japanese sentinel in _front .of ~c b~1ld1ng. 

Do you kn6w whether they ·bed nnv~l stores 1n ~t building?· 

THE WITNESS: I beg -your pqrdon? 

(Question :I"end.) 
/ - ,/\ . 

A I don•t ·know. 
..... 

Q (By Cnpia1n Reel) 

. these Jr.pl:.nese. ifi th~it ·,:,rent in ther~, 1f you. lmow? 
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A They are intantry men. . 
. . . . . 

. . . . • I . 
Q And how _d~d you know . ~O meters. away? 

. A Beca~e they were wearing legging~ nnd puttees • 

Q ,J:UlCi because they were wearing· leggings, you nssumed 

tha·t they were intantry men;· i's toot righ:t? 

A Yes, sir. 

Q And thnt was th~ only way you identify them, becE'.use 

----- -t>f-th~legging-sL- · --·-·- - __ 

A Becnuse of the leggings and the 'lllliform that they 

are wearing. 

Q .,... LeggiJlgs and the uniform. Did 'You see· the "anchors" 

on the uniform? 

THE WIT?raSS: Whnt is that? 

(Question read.) 

A I see the uniform. 

CAPTAIN REEL: Repeat the question. 

(Question agnin read.) 

A (Continuing) Anchors? I saw the uniform of the 

Japanese soldiers. 

Q . (By Captain R~el) Could you see any insignia of 
) 

an "anchor" on that uniform? 

A (No response.) 

Q Do you lmow what an "anchor" 1s? 

A Ohl I did not see any "cilchor. 11 

•. . . 
CAPTAIN REEL: No ~ther· questions. 

CAPTADf PACE: · Thrulk you v_ery much. 

(Witne~s excused.) 

• 
t' 
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CAPTAIN PACE: Mr. Alvarez. · 

AJU4A'NDO ALVAREZ . 
called as a witness ~n behalt ot · th~ ~rosecution, b~ing 

. . . 
first duly swo~, through Interpr~ter V~lla-Reai, was 

examined and t .estified as- follows thr~ugh the Interpreter: 

DIRECT .~ATION 

Q (By Captain Pace) Give your name, l)lease. _. w 

.... 
. ? 

Q Where do you live? 

A (Through the Interpreter) 2296 Juan Luna, Tondo. 

Q Where .did you work 1n February, .1945? 

A At the Bank of the Philippine Islands. 

Q What did you do on February 5, 194~? 

A Between four and five o'clock on the afternoon ot 

that day we were a_ll ordered ~t by the guar.ds, I, my . 

companions, my wife and two clµldren. 

Q Ordered out of the B&?lk of the Philippines Building? 

A Yes. 

Q Where did you go the~? 

A Opposite . tbe Bank or the Philippine Islands. 

Q Did you see anything unusual happen? 

A Duri:ng the -~~i~ ~idnight nothing unusual happened 

except we heard shotS' ~being·.fired. The· following morning, 

fOU+ ·o'clock,, ~e We~e ordered out Of the Bank of the 
. . .. .. ~ 

Philippine Islands. 

Q Wh~t· did· you, sse then? 

A When we were: ordered_ _out, l first avacu.ated my two 
. • J 

childre1f, .and with .me :~s ·a gua~d, · and we -went · to the op-
. . . . 

posite side. I took. my children to Dasmarinas Street 

.... 



r . • 

t, .. .. 

- . 
and st_opped at tbe corner ot·R~stµ-io and Dasmarifias, and 

lett mt children ~ere unde~ the .c~e ot my companions; 

o.lso the guard. · 

Q Did you see ~inl happen? 

A When I returned tC? take ·tar l71.te,. I saw · that all our 

proper~ was scJttered, ~ .I saw on the other side a 

gr~p ot Japanese sold1.e-rs. · Because I want to find out 

-------what--this.-Japane__se I oldiers will do, I tried to recove·r 
. - -- -- -· -- - -- -··--- - --

my property and the articles they had ,cattered, slowly. 

Q What did the Japs do? 

·~ . . ~e .J,panese were trying to break d~ d~or, b~t 

when ·t~y could not, they break down the glass windows. 

Q The 'door _of what building? 
. . 

A .~e door of .the Bank or the Philippine Islaids. 

Q ·Wi~l ·you point _out the location of the Bank or the 

Phti1pp~• Building_9n Exh1b1t 193? ,. -· 
. (~e wi:tness -indicated on Prosecution's Exhibit No • .. 

.193.) · 

CAPTAIN PACE: . Let the record show the witness in­

11G11 •dicated t11e· 1etter 

Q · (By .Capt~in Pace) What did they do after they broke~. 

the window? 

A They ·wre trying to break-down the- door again, but 

they could .not becwse there 1s iron bar. I heard a
' . . . . 

vo~e .order, give coD111and, and I saw a soldier scurry 
. • I 

aYlay in the ~~eetion 'ot Dasmariiias. He came back carry-

ing rai~ .: The soldier laid the rags 1;n tront ot two cans 

., ot ·gaspline• . One soldier pour gasoline Qn the rags, and 
\ • • ~ J 

~ l . •. .t. . 
with the he~p ot. th~ other soldiers they .began ~hrowing 
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the rags inside the editice. When they finished ~ ., . . 

the ..~ags ·inside the edifice' ·one soldier r~ away carrying 

a ·lqng pole. At the tip ot ·the.pole seemed to be raga 

tied, and it smeUed w1th gasoline. He went dire~tly to 
an edifice adjacent to the bank, . which is .. 1'n"n1ng; ·h~ 

· dipped the tip ot the pole where .is_ the ·rire that .was . lit~ 

anc1 ·he. came back to the editice .ot the Bank ot the 

Philippine Islands and threw that pole with the burning 

·- ··t1p- ih1r:tde, ·and,udde~y -fire- spur-ted-qut~a._far_as_ th 

door flhere the. Japanese.. stood, so the Japanese ran away. 

I ran away to help q~ickly my wife, gather those things 

we had lett, went back to the place where my two children 

were, took them, and we went away. 

Q Was there anything on the em or the pole that he 

took across ·the street to set tire to? 

·A Yes, a white -- looks white. It is . considered rags. 

Q Was the Bank of the Philippine Islands burning when 

you lett? 

A Yes, the .whole down part was burning. 

Q Did you return in about a week? 
I 

A The following morning I tried to .return, but I was 

prevented by the guards • . I went back atter one week· and 

I found out the whole place was scorched, burnt d·own~· 
. . . 

· (A photograph was marked . · · 
Prosecution .Exhibit No. 195.· • . 
for .Identification. ) · 

• • • .,. I • 

I · show you Prosecution's Exhibit 19~for Identir1ca-Q . ' . . .. .. . 

tion and ask ~f you can .describe wha~ the first page of. ,. 

that exhibit shows. 

A Yes. This part. is .b\lX!?led (indicating)-·.. . ·.. 
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Q What 1s .that a picture ot? 
. ' 

A Picture or the Bank (?f. the ,Ph11-1pp1ne Islands. 

Q Is i~t ·the '18.Y.it looked 'when you returned and saw 

it? 

A Exactly the. appearanc~, aft~r one wee~. 

Q Will you loo~ at page. 2 and .state what tha·t is? 

A This is the remains of the Bank of the Philippine 

-. ~s1anas. ·-
CAPTAIN PACE: I ofter E:xhibit 195 for.. Identification 

in .Evidence, if it please the Commission. 

I GENERAL REYNOIDS: There beil}~!lo objection, 1t is 

accepted in evidence. 

(Prose~ution's Exhibit No. 195 
for Identification was received 
in Evidence and so marked.) 

CAPTAIN PACE: You may inquire • 
.,_. 

CROSS EXAMINATION 

· Q, (By Captain Reel) Hoy, many floois did the Bank of 

the Pltj.lippine Islands have? 

A· Two stories: one do.m.- and one upstairs. 

Q And was the entire building occupied by the bank? 

A .Ye·s. 

Q And do you know whether the Japanese kept their 

tunds,_ or any of their funds, in that bank? 

A No. 
.../ . 

GENERAL REYNOWS: I don't understand --

Q (~y Ca~tain R~el) Were there some vaults in the 
. . . . .. . ' 

·bahement of that bank? 

;GENERAL ~QLDS: I don't understan4 
~ . 

·A Yes; there ·are ~ron vaults. 
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GENERAL RBYHOLOO: You asked it the ·Japanese kept. . 
: .funds 1n that ·bank. · .I d14_ not understand 

. 
whether 

., 

.. :_· 

'Wi:tness. meant to answer he _d14 not know, or that ~er · 
!.,. 

hnd no tunds in the bank:• Will you clear tba' up? 
. 

CAPTAIN BEEL; 
' 

I will straighten that out, _ii~. 
' 

Q (By Captain Reel) When you answered the question· 

relative to t'unds in th~ bank, d14 .you mean by 7~ -anaw~r 
. ' t . 

that you don't know whether they have funds 1n there? 

A ·Yes. But what ·· r know 1s- the -Japanese- Mickey l!oµ,e 

m~ney. 

GENERAL REYNOLDS: Well, is it correct, then, when 

he said the Japanese did ha~e --

CAPTAIN REEL: Did have .tunds 1n that bank. 

GENERAL REYNOLDS: They did have. Very well. 

Q (By ~aptain Reel) One more questio~: Did you see 

whether these Japanese were Army or Na~ soldiers? 

A I cannot tell exactly, but what I 
. 
know, 1bey are 

Jap~ese soldiers with caps. 

Q Did you see aey insignia of anchors on them? 

A At that time it .was veey dark. I cannot•tell~ 

CAPTAIN REELs ·That is ~-

CAPTAIN PACE: ·Thank you very mu~h. 

(Witness e~cuse~.) 

GENERAL REYNOLDS: ~e Commission will stand .in 
' '. 

recess for just a short t~e, thr,e or .fo~ minutes. .. 

(Shbrt' recess.) 
. .~ ~ 

·G~ REYNOLDS! The Commission 1s · in ses·s1on,· 

and the Prosecution will proceed.
• • I 

• 
., 
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GENERAL RBYHOLIS: You asked~ the ·Japanese kept 
. . .. . ' 

t\mds 1n tbat ·bank• .I diA_ not unders~and whether the 

witness -meant to answer ··he did -n,ot know, or1~that they 

had no tunds 1n the bank. Will you ·c1ear· tba~ up? 

CAPTAIN REEL: I will sb'a~hten that out, 81~. 

Q (By Capta~ Reel) When you_an~ered the question· 

r,lative to funds in the bank, did you mean by your answer 

that you don't .mow whethe~ they have tunds 1n there? 

A ·Yes. But wtiat·- r latl>Y -1,- the Japanese -Mickey_MolUle ____ . 

money. 

GENERAL REYNOLDS: Well, is it correct, then, when 

he said the lapanese did ha~e --

CAPTAlN REEL: Did have funds in that bank. 

GENERAL REYNOLDS: They did have. Ve~y well. 

Q (By Captain Reel) .One more question: Did you see 

whether these Japa:nes~ were Army or Navy soldiers? 

A I cannot tell exactly, but what I know, 1bey ~e 

Ja~anese soldiers with caps. 

Q Did you see any insignia of anchors on them? 

A At that .time it was very dark~ .f cannot•tell~ 
r -

CAPTAIN REEL.a That is all. 

CAPTAIN PACE: 1.rhank you ver-y much. 

~· · (Witn~ss excused.) 

GENERAL ,REYNOLDS: The Comm~ssion .will stand 1n 

recess tor just _a shor~-·t~e, three ~r four mi.,utes. 

(Short recess.) 

GENERAL RE~QLDS: The Cotpmiss~on ·~s J.n session, 
< .._ .. • . 

and the Pros~cution will proceed • 

• 
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VICENTE ARIAS· 

~ailed as a witness on ·b~halt C?t the· Prosecution, b~ing 

first duly swo~ t~ough ln:t~rpreter Gojunco, was examined 

and ·testit1ell:·as roll~s thro~h the Interpreter: 
A 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Capta·~ -Pace) ~ave y~ur name, please. 
i 

A · · Vicente Arias. 

Q You vUl have to speak louder than that. Where do 
... 

you live? 

. A (Through the Interpreter) 211 Carriedo Street • 
.r'---' 

Q Are you .the owner ot the Arias Building? 

A Yes, sir. 

Q Will you look at Pro·secution 's Exhibit 193 and 

() point out where your luild1:ng is located? 

(The witness indicated on .Prosecution's Exhibit No. 

193.) 

CAPTAIN PACE: . Let the record show that the witness 

is indicating the building -- or the block south of Riz_al 

Avenue, and just to the east of the foot or Rizal Avemie·, 

on Carriedo Str~et.-

Q (By Captain Pace) On the morning of February;, 194~, 

did you see anything unusual? 

A Yes. 
:...,,- . 

Q What was it? 

A On a~out ~leven o'clock 1n the ·morning a grou~ o! 

Army men set fi'l".e to j,he n(?rth or Carriedp Street.. 
• I 

Q What Army did they belong to? . ' ~ . ' 

:A . The Japanese Army. 
' . • 

Q Will yqu indicate· -~~- Exhibit 193 wher~ you -~a" the 
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... 

Japanese se~~ing tires?·.... 

A ~~ t~e ~s·. set on the corne~ . ot ·earriedo Street 
- ... ,) 

and EsQolta, ~here~f'ter a~ the -~ome~ ot ·~soolta and 
. . . . ' . . ' 

Ru·a1 ·stree-t. hen. there they set fire · to the building 

oec~pied ,by_the Romanach mµs~c firm. The next building 
• • • J . 

they aet tire to was the one occupi.ed by_ the ~ic 
. . 

Association, at the comer. ot Estero Cegado and Carriedo. r 

The next was the Roees Building at the corner of Rizal 

Avenue aild Carriedo. 

CAPTAIN PACE: .Will the rec.ord show that he :witness 

has ·indicated the buildings on the north side ot Carriedo 
_,,....., ..... . 

Street, beginning with the unnamed street north am south 

_at the extreme right of the p~tograph, and he pointed all 

the way along on Carriedo Street ·on the north side ·until 

he reached Rizal Avenue, to the point mnrked 11L'' ; 

Q (By ~&ptain Pace) Will you point out on this 

exhibit where the Roces Building is? 

A It is where the letter . "A" is shown. 

Q You have mentioned the Romanach Music Store; is that 

correctly indicated by the letter· 1111'1 on this sketch? 

A No, sir; it 1s 1n ·f'ront. 

Q You mean it 1s on the north side of the street, in-

stead ot on the south side as ·it is shown here?. . 

A Yes, sir, it is 1n the north. 
'../ . 

Q Now, wi11 you d~scribe -how the Jap~ese set 
~· . 

t9~ 
~ 

fires in these tive blocks that you have 4escribed?. . 
A They star:t.ed by bre~g down the doors of the 

buildings at .the ·corner .~f. _Carriedo, and they poured 

gasoLine and set tire. And they continued 
. 

with iHe.same 

110'1' 
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pro~edure, .with the otber buildings. 

(A ·photop-aph \?as marked Prose­
cutlon ~Exbibit No. 196 for 
Iderititicat.ion.) 

Q Will yo',,. look at· Pt-ose~ti~··s Exhibit No. 196 and 

tell 'Tlhat ~ages 1 and 2 shmr? 
A The photograph I have befor~me shows the building 

.on the comer ·or Estero Cegtido and carriedo, where the 

Remanach business was. The second ~hotograph is of the 

same wilding. 

'./ . 

.... . 

• 

/ · 
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Q What are those shacks that appear 1n the ·picture? 

A One of the buildings is the one occupied by the. 

night club, and the o't}ler buildings were occupied by 

other businesses. 

Q .Were ~he sh~ks that appear on pages 1 and 2 on the 

exp.ibit there after the fire, or have they been built 

since? 
· 1 

A · It is after the fire that they were built. 

Q And immediately after the fire were any buildings 
. . 

left 1n the area which you have described? 

A The northern part of the night club building. • 
CAPTAIN PACE: The witness is ~ndicating a concrete 

structure 1n the background of the second page of the 

exhibit. 

Q (By Captain Pace) Look at pages 3, 4, 5, and 6, and 

tell what they are, 

A They show part or the building of Roces and the other 

buildings that were right by the fire. 

CAPTAIN PACE: I offer this, . Exhibit 196 for 

Identification, in Evidence. ( 

GENERAL REYNOLDS; There being no objection, it is 

accepted in evidence, 

(Prosecution Exhibit No. 196 
for Identific·ation ·v1as re­

'../ . ceived 1n Evidence and so 
marked.) 

Q (By ,Captain Pace) The ~ildings which you have 

described were __iy..l on the north side of- the street, is 

that right? ·.... . 

A Yes, sir. 
• 

1109 / . 

, . 



_J . 
. . Q Your ·building is on the south side of the, street·; 

~ right? 

A Yes, sir. 

Q Did .any.thing happen to your· building? 

A Yes ~ sir. It l;las .been partially se~ on tire. 

Q During the .hours which you obs~rved the Japanese 

doing this, was any artillery b·e1ng :fired into the area 

which you described? 

A No, sir. 

CAPTAIN PACE: You may inquire. 

CROSS EXAMINATION 

Q (By Capta1nlReel) Did your building catch"-rire from 

the others? 

A A part ~f ' the building -- • A part of the .fire that 

burned my,;building was through the flames on the other 

buildings~ 

Q..:· Yes. ~obody set fire to the building you were in? 

Nobody deliqerately set tire to the building that you were 

in? 

A Yes, sir, The lower part of the building was set on 

fire, 

Q Was t~at deliberately set on fire by somebody, or 

.· was that tire started by names coming from the other 

buildings?. 

A It was deliberately set on fire. 

Q How many fioors did the building have that you were 

~? · 

A Folµ' floors. 

Q ~- ·. And was the Japane~e ·N~i/y using some· of that space? 
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• 
A Those ~hat set a m11:'itary outpos·t at the corn~~ . .- o~ .. 

Rizal and Carr~~o Stl:-eets were the ones who occup~ed ~e 

buil~ing. 

Q · Were these other buildi.ngs that you saw destro1ed 

· also occup~ed by military forces? 

iA The Roces B,,rl.lding was occupied by the· Navy~ and the 
. ., 

other bUilding,~ were not. 

Q Do you know what _the other buildings were us~ for? · 

A The othe~ buildings were not. occupi99- by the Japan-

ese military, -but were occupied by .their owners and some 

leases. 

Q And were the other _buildings warehouses? 

A No, sir, they were not warehouses. 

Q Did they have storage space in them? 

A I don't believe they had warehouse space. 

Q What noor or your building were you on wh$11 a11 this 

occurred? 

A On the third floor. 

Q And did you stay there and w~tch all those fires 

being set? 1 
r 

A We stayed until about three o'clock in the erte~o~~ 

when we were only able to go out. 

Q Did .you leave your building .before it started burn-

'../ ing? 

A No, sir. 

Q So you were ·in the building when it uas on tire? . 
,.....,/\ 

A Yes, sir. . , .... 
Q . And was there ·p:,;-e_tty heavY · fighting going on.·in t be 

. . . 

vicilfity .of ·these bu.rni.nk ~ildings at that ·time? 

., . 

llU -
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A 'nlere was no fire. 
~ 

Q Didn't you hear any machine guns? 

A No, sir, I didn't hear anything of a ·machine gun 

sound, ·but there was a machine gmi at the lower part of 

my ~ilding, but I be~ieve 1.t was not us_ed. 

-Q . Did you see the American forces that day? 

A . Yes, sir. -I saw -only an American soldier at the 

·corner of Plaza Goiti and Rizal after about ten o'clock 

1n the morning. 

Q And that was before these fires were set? 

A Yes, sir. _ ,· '--I 
Q- Didn't you see some more American soldiers after ten 

o I clock in that area? 

A No, sir. :t;t was, until after three o'clock in the 

afternoon at ~hen w~ saw µi the midd~e of Rizal Avenue 

some more Americans. 
., 

,. -~ 
Q Yes. ·. ·And by 3:30 .,in the afternoon that area was 

pretty well 1n the-hands of t~e Americans, ~asn't it? 

A I don't. believe the area was well controlled by 

American forces at that time, and there was no fire. 

Q So that whatever American .soldiers got there got 

there without a battle, is that -right? 

INTERPRETER GOJtmco: llould you please repeat that? 

CAPTA~N REEL: _-so that ,·1hatever Americap. soldiers 

got there got .there v,ithout a battle, is that correct? 

A · Yes, sir; ·without ' any res;l.stance. 

CAPTAIN REEL: · -~t I s all. ' 

CAPT~:ij'l PACE: Thank you,. Mr. Arias. 

(Witness excused • .) 
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CLAUDE B. PATRICK 

called-as a w!tness -ori behalt or th& Prosecution, being 

first dlll;y· swo~n, was examiried and testified as··rollows: 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Pace) · Give your name, please. 

A Claude ·B. Patrick. 

Q Speak up. 

A ·c1aude B. Patrick. 

Q What work do you do? 

A Iain an · investigator in the. office or the War Crimes 

Branch. 

q What is your rank 1n the American Army? 

A Firs~ lieutenant. 

Q And in ·connection with your work have you gone to 

various portions of the busines·s district in Manila and 

caused photographs ·to be taken at designated buildings? 

A Yes, sir; I h~ve. 

CAPTAIN-- PACE: At this time- the Prosecution offers 

in evidence Exhib1t 19? for identification, ·the sworn 

statement ot Angel Dionzon. ( 

GENERAL RE?NOLDS: Does this affidavit pertain to 

the . testimony of this witness? 

CAPTAIN PACE: It describes · a building, sir, which 
. ..:..._----· 

this witness caused photographs to be taken ot, · and I .will 
/ 

offer the photographs 1=:n evide~ce 1 ~f the statement is . .. 

accepted. 

G~·-REYNOLDS: There being no objection, it 1~ 

accepted. 1n evidence. 

CAPTAIN RE;EL: -Well, sirs ·, ·so far as . the _Defe~e is
• 
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,,.---

concerned, we shall not objee~ to the photographs without 

having the necessity of this exhibit that has just been 

ottered in -e~denee. If its only purpose 1s to identif!,
,,,.-

photographs, it is unnecessary. We shall not object to · .. 

the offering or the _photographs. · 

CAPTAIN PACE: It it please the Commission, this 

statement is ottered to prove that on February 4th four 

Japanese soaked sacks in gasoline and threw them into the 

China Bank BuildizJg, and then they -lit it by throwing a 

grenade in the bu.ild1ng, and th~t this caused a fire • 

.CAPTAIN ·REEL: lsir, I believe the Commission,.ad­

dressed the questi~n to counsel as to what was the con­

nection between this statement he now s~eks to introduce 

and this witness. My understanding was that it was to lay 

the foundation for ' the_introduction of photographs. That 

be~g-· so, this statement is unnecessary. We shall not 

object to the .introduction of the photographs. We fail to 

see any connection between this statement and this witness. 

CAPTAIN PACE: .The photographs uon't be particularly 

illuminating unless there 1s some evidence to show what 

the buildings .were 1.n· the condition th~t these photographs, . 

show them to ~e in. 

qENERAL _REYNOLDS: The document uill be accepted. 

(Affidavit of Angel Dionzon 
was received 1n Evidence -and 
marked Prosecution Exhibit 
No. 197.) 

-
Q . (By ~aptaih. Pace Y: Lieutenant Patrick, will you look 

I • . 

at· Prosecution's Exhibit 198 tor Identification and 
I • •. • , 

describe what each of the four pages or that exhibit 
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represents? 

A · The first photograph is a view or the r~th floor, 

one ·comer of .it. 
' · 

~e seco.nd is also a picture or the fourth floor, 

the stairway. ., 
I 

The third picture is the exterior view ..ot the .Chtna 

Bank ·~ld1ng. 

The fourth one is the north side or the China Bank · 

Building. 

Q All four pages represent the views in and around the 

China Bank BuildingJ right? 

A That•s. right. 

Q They correctly portray the way that looked? 

A Yes, sir. 

Q Will 
. 
you indicate 6n Exhibit 193 the location of · . 

the China .Bank Building? _ 

A The -China Bank Building is a building designated by 

11 Cthe let.ter 11 • 

CAPTAIN PACE: I ofter the pictures in evidence as 

Prosecution's Exhibit 198, sir. ( 

GENERAL REYNOLDS: There being no objection, they 

are accepted 1n ev-idence. 

(Pour photograp~ of China Bank 
Building. were received in evi­
dence and marked Prosecution 

:,_,,,- . Exhibit- No. 198.) . 

• 
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CAPTADf PA~: At'. this time I offe'r Prosecution 

~bit 199 for identification in evidence. It is the 

sworJl stc.ternent of ._You Cheng Pho, tclten by 1nvestigctors 

·or· th~ W~.r Cril'.!les office. 

Gl..,NERJ.L .REYNOLDS: . There- being no objection, it will 

be accepted in evidence. 

(Prosecution Exhibit No. 
199 for identific~tion 
tl~s received 1n.- ev1dence.) 

. 
'Cis.PTAIN REEL: . Sir, reletive to this st~teIJent, 1n 

addition~ our st~.ndine objection to the stctenents end · 
"''-...... 

depositions, ncy we point out thct on this line of testioony 

· there hns been cortein cross exm.11nnt1on which hes brought 

out certain facts rel;:-.tive to the use to r.rhich these build­

ings were put. In this case we have e. stetenent ·put in of 

a witness who nakes certain remnrks rel~tive to the use of 

the buildings, and beceuse it is l1 stcteoent ,·,e are denied 

the privilege of cross exnninntion. Cross exnnining the 

witness now on the stc.nd would, of course, be useless. 

We wish to object to this st~tenent on those cddi­

tio~nl grounds. 

GE~ m;YNOLDS: Your objection is bl:l.sed on the feet 

thet you are unable to detert1ine the us o to ,rhich the 

building was placed? 
' ../ . 

CAPTAIN . REEL: Yes, sir; t1.nd beco.us~ the i:n~ ,7ho 

makes the statecent makes certain reJ.1D.rks end stetenents 

in there, relati~e to wb11t;-..h.e thinks were the r·ensons l.'hy 

the buildings \7ere picked out -- I thin.".: he se.id ' beccuse 
., 

"they w~re concrete --
;~ • 

GENERAJ, REYNOLDS: Would. ~ou point out .the pi-:rt;iculll.r 
. .. 
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stctement. to illustrate your pcint, pl~nse? 

CiJ>T.hIN REEL: '- Yes , sir. Sir; 11 lines trori the 

botton of the first pege ot the statenent, which is number 

\4, the ·'71~ess Sr).ys "boobs we_re not plnced 1n every bui~ ing, . 

but it seens th£t.t the concrete on~s were picked out." 
' 
And 

further, r.t the top of the next · pe.ge the .uitness sc.ys, . "So . 
.,, 

te.r . c.s I lmm·,, the Crysta; Arcnde Bui_lding h,nd _no nilitary 

value." Those nre both subjects on wh_icb· c_~ss· exaninetion 

night be illuniM.tive. 

CilPTAIN PACE: I subnit, sir, thot the Defense is 

in position to ct>.11 tritnesses end prove nhctever they 

desire about these buildin~s, or to introduce stc.tenents 

to that purpose. 

GENERi.L REYNOLDS: 'flell, the Connission vrill strike 

out the sentence at the to~ of the pll.ge rrhich is numbered 

5, nctul'lly the second pnge in the docut1ent, which rer.ds 

·l'.s follovrs: "So far as I lmou, the Crystr.1 l~rcnde Building 

ho.d no nilitr-.ry value, 11 end if the Defense \11shes, the 

Conrnission -\7111 strike out the sentence on pr.ge 4, or the 
I 

first pc.ge- of the docunent, '-1hich roo.ds, ."Boobs were not 

pla!ed in eve-ry building, but it seens that the concrete 

ones were· pick~d ~u~. •l \'11th those exceptions, the docu-

nent is ~ccepted ·~n evidence. 

(11. photogre.ph uns nt!.rked//
Prosecution Exhibit No. u 
200 for identifiQS,tion.) . 

. . 
Q (By Cl'.ptllin -Pece) I _. ns.lc you to look at Prosecution 

Exhibit 200 for identif1ciat1on, and Qescribe what the first · · 

rot.tr pages of '\;hat . are. ' 
.. 

· A The first photo sho,1s the front of the Yutivo Sons 

. ·, 
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H~.rdware :Company. The second one is F..lso i-. picture of 

the f~ont of the bu1;d1ng·, and also one side. The third 

picture, is one of_the top floor. The third one is c. photo 

of the reer pl'.rt or the Yutivo He.rdwcre ·conpeny. · The fourth 

phqto 1s n viev, ·of the west we11· of the Arcade Building, 

Crystti.l Arcade Duilding. The fourth one is ~ view of the 

front of the Arcede Building. The next one 1s e vie_w of 

the east side of the building. 

Q Ho'7 nl'.ny pictures hnve you of Yutivo"l 

.A There r.re four pictures of Yutivo. 
/ .Q I The first four po.ges of tho YUtivo Hcrdvmre, is that 

right? 

- A' Thi>.t is correct. 

Q Whot o.re the rermining ones? 

.,.,. A The first picture is c. viow of the west mll of the 

Crystc.J. Ia-cl!.de Building. The second or the f11th picture 

the .sixth picture, is r. vieu of the front of the Crystl'.l 

Arcade Building. Thnt is on Escolt~ Street. The seventh 

picture is n view of the eC'.st well of thG Crystal Arco.de 

Building. The eighth picture is o. view of the interior 

of -the Ji.rcede Building. The ninth picture is c view of 

the northwestern corner of the Crystr.l i·~co.de Building. 

The tenth photo is o. vievr of the front of the J.rcade 
'./ .Bulding. The eleventh picture is~ view of the interior 

of the Grrsu.l Arcade Building. The twelfth 1s e. view of 

the ~.nst ~side of the CrystE'.l !.rcl!de Building. The · thir­

teenth picture is~ vieVI of the interior of the buiiding. 
. . ~ 

Q · Vlill~yo~ 'iridicc.te on Exhibit 193 t~e loca-tion of 

Yutivo ~uilding t'.lld . the CrystC'.l Arce.de? 
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A The building i:l designated by the letter 11111 • . 

Q Which bu1ld1ng? 
LA The Crystal Arcade BUilding, on Escoltn s ·treet. 

Q How about Yutivo Hardwt1.re? 

A The Yu~ivo Hcrdtmre B~11ding is designeted by the 

letter "F". 
C.APTAIN PACE: At this tirae I ·offer Prosecution 

Exhibit 200 for identificnt~on in evidence. 

GENERJJ, REYNOLDS: There being no objection, it 1s 

nccepted in eviden9ep 

(Prosecution Exhibit No. 
200 ror identiticetion 
tms received in evidence.) 

(A stctellent wns oorked 
Prosecution Exhibit No. 
201 for identificction.)' 

CAPTJ.IN PACE: At this tine I offer on,,ther .svorn 

st~tcnont in evidence, Prosecution Exhibit No. 201 for 

identificl".tion. 

GENERJJ, REYNOLDS: . He will nsk the Detense if there 

ere stc.t£.aents the}' ,t1sh to ~nll to the c.ttention of the 

Cor:mission espec1Ally? 1 

C.APTl.IN REEL: No, ~ir; just the blruiket objection. 

GENERli.L REYNOLDS: There being no additione.l objec­

tion, the document 1s accepted in evidence •. 

(Prosecution Exhibit No~ 
'- 201 ·for identificat·ion 

· · ,1as. received in evid~ce • ) 

C/1.PTJ.IN' P.ACE: If it plec.se the Conriiss,ion, .this 

stctcnent is offered f~r the p~rpcse ·of discussio~ of~the­

Ki·h;~o H~bl'.nerc. Building. o:t 27 ·Escoltr-. Sire.et, and the 
. . . 

Cu Unjien Building; 103 Escoltn, r.nd the :d~struction of . 

~11.19' · 
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these bro buildings caused fire.s which burned every build-

ing on the north side of Escolta between NuevP. end T. Pinpin 

Streets. 

(A group of photographs was 
ncrked Prosecution No. · 
202 for identification.) 

Q (By C~ptein Pace) I show you Prosecution Exhibit 202 

for identif1cntion, conte1n1ng eight pages. ~ill you iden­

tify those? 

· A The first picture is c. view ot the )s·outh side of the 

Cu Unj ien Builqing. Tho secon~ picture is i-.lso E'. view of 

tho s·outh -side of the Cu Unjien Building. The ,-t~r~ pic­

ture i~ a v~ew ot the southccst corner of the Cu Unjien 

Building. The _fourth picture is a vieu looking _west fl'on 

the cu Unji-en Building tonr-.rds T. Pinpin Stre~t, one block 

dO\m. T~e fifth picture is e.lso r-. view look:lng west fron 
.,_. 

tlle Cu Unjien Building to T. Pinpin Street. The sixth 
~ . 
b,>111~1ng ~s ~ _picture of the north end east w~lls of the 

Philippine Ne.tione.l B~.nk Building. The sev~nth picture is 

o. vier, of the· ec,.st well of the Philippine Nntiont1.l Br-.nk 

Building. The eig.hth picture 1s C'. vieu or pt1.rtil'-l view 

of the west ooll: of ·-the Philippine Nntionel B!'.nk Building. 
·.} _ 

Q Uru-.t street aro those buildings on? 

A Escolte Street. 
. . 

Q Ullich side of Escolt~? 
. 

A Tho Cu Unjien Building is on the north side of 

Escolt~. 

Q 
' 

ijon C'.botit the benk building? 

, A The bnnk bu1id1ng is on the south side ~r Escolt~. 
' ' ~ 

Q Where· 1s 27 Escolta7 
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A 'Z1 Escolta 1s the corner which is designated ·bf.,;the 

letter "H1·1 • 

Q On the ·.pictures you hnve been sho\VJl, 1t portrays 

the area generally be.'b1een the t'.rea "H11 nnd the letter 11K"t 

A, Thnt 1s right, \ ' ; 

. • 
CJ.PT.i:..IN Pl~CE: }.t this ti??le I offer -Exhibit 202 tor 

identificction in evidence, sill-. 

GENERAL REYNOLDS: There being no objection, · they. are 

accepted in evidence. 

(Prosecution Exhibit No. 
202 ~or ·1dontitication 
u~s received in evidence.) 

(Ji. statement vras ocrked 
Prosecution Exhibit No. 
203 for identification.) 

CAPTAIH PACE: At this tirae I offer Prosecution Exhibit 

203 for identificnti'on in evidence. It is the stater.tf)nt of 

Miehe.Pl ·Goldenberg, te.ken by tho investigntors of . the TTar 

Crines office ~.nd sworn to by the deponent. 

GENERAL REYNOLDS: Is there~ p~rticulcr statenent 

which the Defense wishes to invite attention to? 

CAPTl..lN REEL: N.o, sir, there is no r nddi tional 
I 

objection. We rrish to ccl.1 the Comn1ss1on1 s attention 
. 

to the d~tes on which these statenents thet nre intro-. 
duced within this line of questioning were _taken; ner~ly . 

. . 
pointing out thct they ere since the beginning of this 

benring, s~nce the .c.rr.nignment, sir. 
' GENERAL ~YNOLDS: \"fell, I don't see quite whe.t you 

_.,, raee.n, but I grant· thli.t that is the ce.se. 

CAPTAIN HEE~: Well, sir, there ~~.r€ stQtec~nts •reln­

tiYe to the branch of.service thnt .. the verious operati~es 

·were engcged, were ~er.1bers ot, end we wish to point out 
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·that the steteJilents ,.-,ere tclten t3.fter the nrre:ignment 1n 

this cese end after the subject vms e tiP.tter of genere1· 

discussion. 
, 

GENERJ~ REYNOLDS: There being no additional objec-- .. 
· tion, the docunent is eccepted. 

(Prosecution Exhibit No. 
203 for identification 
was received 1n evidence.} 

(L group of photographs was 
n~.rked Prosecution Exhibit · 
No; 204 for- identifica~ion.) 

Q (By Ccptein Peca) I show you Prosecution Exhibit No. 

204 for ide~t1f;:etion, l'.nd ask you to identi~,e~ch · of 

the three pages of thr'.t exhibit. 

A The fir~t picture is c viw of the Chun Si~g Build-

ing. · It_is c.lsc c. view of the tHo buil~ings a.djoininG 

to the· uest. The second .picture is e. view of the Chun 
~ ;., 

-~ing ·B'\lilding -. The third picture is El vie,., looking· ec.st 

tovt~rd th_e Chun Sing Building. 

Cl~PTAIN PACE: I neclected to st£1.te that the sui.te­

nent of ·Mr. Goldenberg vms offered to prove the burning 

of the Chun Sing Building by Jepnnese carrying P. five 

gallon can of ·gasoline. 

At this tirae, we offer Exhibit 204 for identification 

in evidence. 

GEN~JJ. REYNOI.DS: There being no objection, it is 

accepted in evidence. 
' 

(Prosecution ·Exhibit No. 
204 for identification 
rro.s received in evidence.} 

(1-.. sta.teraent \ve.s I!lll.rke.d 
Prosecution Exhibit No. 
205 for 1dentificetion.) 
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C/J>TAlli PACE: At this time, we otter Prosecution 

Exhibit No. 20~ tor identification 1n evidenc~. 

_GENERAL REYNOLDS: Is there r.ny pr.rt1cular statement 

to wllich Counsel rrishes to 1nv1te ~ttention? 

CJ.PT/~nr REEL: Ifo, sir& 

G~NER1J.. REYNOLDS: There being no add1t1oncl objec-
t

tion, the stnteoent is eccepted in evidence. 

(Prosecution ·Exhibit No. 
20; tor 1dentif1cnt1on 
uc.s received 1n evidence.l 

Cil.PTLill PACE: Sir, this lest exhibit n~s offered 

to prove the destruction of the Goldenberg Build1ne o.nd 

the Ferru-.nde~ Build1!),e by the Jcpr.nese. 

(h group or photogrcphs 
uns ni-.rked Prosecution 
Exhibit No. 206 for 
identificntion.) 

Q (By C~ptcin Pcce) I show you Prosecution Exhibit 

No. 206 for_identificc.tion, md nslr you to describe enoh 

of the pages which it con~ins. 

A The first phot·o is £'. view- of the rem:.ins ot the 

Goldenberg Building. The second picturer is n view of the 
I 

south w~ll of the Ferill'.ndez Building. The tl+ird photo is 

a. view or the corner of the Fernandez Building, e.lso the 

fron~ of it •. It is ri corner building. 

CAPTAIN PACE: I offer E,chibit 206 in evidence. 
'../ 

GBNER.iL REYNOI.J?.~: There being no obj action, · 1t 1s 

accepted in evidence. 

(Prosecution Exhibit No • . , 
206 for identi£1cnt1on• 
w~~ rege~ved µi evidenc.e.) 

CAPTAIJ.IT PAC*-:· Y<;>u me.y inqu~re •
• 

/ .1123 , 
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C.APT.AIN REEL: No questions! 

(Witness excused. ) 

GENERAL REYNOLDS: We will stop here; we ,1111 teke no 

further witnesses tonight. 

The CotlI!lission has en l!Ilnouncenent to make. In the 

proceedings of l November, 194;, in the presentation con­

cerning· iten ?lllDber 22 of the Bill of Pe.rticule.rs, starting 

on page 641 in ·the record end continuing through pcge 643, 

the Cotll!lis sion ruled agc'.inst the . receipt of e.'ffidevits o~ 

depositions proffered by the Prosecution, on the ·grounds 

thnt they ,.,ere nof subste.ntinted _even in part bf -gre.1· 

testinony. 

After furt~er consideration, the Cof.l!Jission reverses 

that ruli~ e.nd ;,_ffirns its prerogative of rec_eiving end 

considering affidavits or depositions, if it chooses to~- . 

do ,so, fo~ whatever prob~tive value the CoJJIJission beiicvcs 
-· ' 

they nay hcve, ..,-,1thout regard to the presentc-.tion of sone 

perti~lly corroborative oral testinony. 

Therefore, the Comnission directs the Prosecuticn 

again to introduce the ~ffidavits or depositions then in 

question, ~d other documents of 0. sinilar nl'..ture r:rhich 
., 

~e Prosecution stated hc.d been prepared for introduction.. 

The Comnission will .rUle upon the introduction of ench of· 

these affidavits according to their ncrits, as they ~re 

introduced. 

We shell be in recess until 8:30 tonorrow uorning. 
. . 

(Whereupon, o.t 1735' hours, 5Nover.1ber 1945, the 
. 

tr1~i wa~ edjourned to 0830 
, 

ho~s, 6 Nove~ber, 1945.) 
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